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SPORAZUMU $0 KONJ,
KI BRCA V PRAZNO

»Svobodni sindikati smo ob vseh dogod- 
kih v zvezi s približevanjem Evropi posta- 
vljenipopolnoma na stranski tir! To žal velja 
za vse slovenske sindikate.

H y teh procesih nam nihče ni dajal gradiv
o njih, nobenih podatkov. Naš edini vir so bila 
javna glasila, z informacijami pa so nam 

™ “ pomagali tudi kolegi iz evropskih sindikatov.
Tudi “belo knjigo ”, projekt priključitve Evro

pi na 80.000 straneh, smo dobili iz Bruslja.
Če smo predstavniki zaposlenih in množice 

brezposelnih povsem ob strani, če smo vse
lej postavljeni pred izvršeno dejstvo, če ni
mamo niti najmanjše možnosti sodelovanja, 
bo pot v Evropo pač bolj klavrna.

Le primer odnosa: Z Ministrstva za delo 
so obljubili, da se bodo te okrogle mize ude
ležili. Kot vidite, ni nikogar!

Na predstavnike vlade in parlamenta na
slavljam apel:

So res prepričani, da je pot v Evropo brez 
sindikatov sploh mogoča ?! Se jim ne zdi, da 
bi bila ob sodelovanju s sindikati vendarle 
manj boleča?!

Za vsemi projekti, ki nam jih potem nanizajo s takšno lahkotnostjo, so živi ljudje, delavci, 
nezaposleni...

Stran, ki na tej poti izključuje partnerja, pač ne pozna in ne obvlada stvari!«
Gregor Miklič, član predsedstva ZSSS na okrogli mizi »SLOVENIJA IN EVROPSKA 

ZVEZA«,ki jo je ta teden pripravila ZSSS v sodelovanju z Evropsko sindikalno konfede
racijo.

O njej bomo obširneje poročali v naslednji številki DE.
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ŽALNA SLOVESNOST
Delegacija ZSSS je položila venec v spomin žrtev 

stavke železničarjev na Zaloški cesti.
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n: sreda 14"
Tam v stečaj, 
tamovci pred parlament

Skupščina delničarjev mariborskega Tama je v sredo po
poldne sprejela predlog za uvedbo stečajnega postopka za to 
največje mariborsko podjetje. Vendar pa bo na osnovi dogo
vora med upravo, republiškim razvojnim skladom, ministrstvom 
2a gospodarske dejavnosti in sindikati Tamova uprava predlog 
za uvedbo stečajnega postopka poslala pristojnemu sodišču 
sele, ko bodo registrirane nove družbe in ko bodo zagotovljeni 
osnovni pogoji za njihovo nemoteno delo. Nove družbe bodo 
za dokapitalizacijo namreč potrebovale več kot 6 milijonov 
•ttark, za obratna sredstva pa še blizu 25 milijonov mark. Ta

sredstva naj bi nove družbe pridobile z odprodajo dela Tamo
vega premoženja, potrebna pa bo tudi pomoč poslovnih bank. 
Tamova uprava računa, da bodo nove družbe registrirane do 
konca meseca, zato bo predlog za stečaj Tama sodišče po vsej. 
verjetnosti dobilo šele po prvomajskih praznikih. Za proučitev 
predloga in uvedbo stečajnega postopka pa tudi sodišče po
trebuje določen čas.

Predsednik SKEI vTamu Drago Gajzer je po skupščini dejal, 
da sindikalisti ne bodo vrgli puške v koruzo, pač pa se bodo 
še naprej odločno borili za pravice delavcev. Skei v Tamu te
rja, da uprava prerazporedi delavce v nove družbe pred uve
dbo stečajnega postopka. Nove družbe bodo morale delavcem 
zagotoviti plače in druge pravice po kolektivni pogodbi. Po
leg tega pa Skei terja odškodnine za delavce, ki bodo ob stečaju 
izgubili delo.

V četrtek zjutraj sta iz Maribora v Ljubljano odpeljala dva 
avtobusa Tamovih delavcev s sindikalisti na čelu. Pred parla
mentom in vlado so z dostojanstveno protestno akcijo terjali 
izpolnitev svojih zahtev, prav tako pa so terjali tudi pogovor s 
predsedniki državnega zbora, državnega sveta in vlade.

poznaj 
$ voj e 

indikaliste
Odslej bo DE svojim zvestim 

bralcem v vsaki številki prinašala 
dvojno križanko. Prav reševalci 
križank so namreč med zvestimi 
najzvestejši. Vsak mesec si mo
ramo priskrbeti večjo škatlo, ka
mor spravljamo vaše rešitve.

V veliki križanki vam bomo s 
podobo, imenom in priimkom 
začeli predstavljati sindikaliste. 
Kdor bo dopisal in seveda poslal 
še njihovo funkcijo, bo prišel v 
krog posebnega žrebanja in s tem 
kandidiral za bogato knjižno na
grado.
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Ministrstvu za zunanje zadeve
Mi, ki smo zastavljali svoja

So naši menedžerji res 
premalo plačani?

Mi, ki živimo na najbolj zahodnem 
delu Slovenije, še posebej zaskrbljeno 
spremljamo dobro organizirano gonjo 
v sosednji Italiji, s katero skušajo prika
zati, da je bil v zadnjih desetletjih izvajan 
nepojmljiv genocid nad italijanskim pre
bivalstvom obmejnega območja. V re
snici pa nešteto zgodovinskih dejstev 
govori, da so nekdanji italijanski fašisti 
in okupatorska soldateska povzročili 
nepojmljivo veliko zlo tako med obe
ma svetovnima vojnama kot tudi v času 
okupacije precejšnjega dela Slovenije.

Med obema vojnama so italijanske 
fašistične oblasti pognale iz slovenskih 
domov Primorske več kot 100.000 ljudi. 
Povzročili so grozodejstva nad nekaj 
tisoč Slovenci, požigali slovenske kul
turne ustanove, potujčevali slovenska 
imena, skušali uničiti slovensko jeziko
vno kulturo in s tem spremeniti značaj 
krajev, kjer so sto in stoletja prebiva
li Slovenci.

Med drugo svetovno vojno so bili 
organizirani pravi pogromi proti slo
venskemu prebivalstvu na vsem zase
denem ozemlju..Zgodovinar dr. Tone 
Ferenc navaja v svoji knjigi, da so ita
lijanski okupatorji požgali 13.873 
zgradb, nad 10.000 pa so jih poško
dovali. Pobili so 5.757 moških in 451 
žensk, pred puške so postavili 1030 
talcev, telesno so poškodovali 6.138 
moških in 1618 žensk, pozaprli so 
36.885 ljudi. Mnogi izmed njih so šli 
skozi zloglasna taborišča smrti. Samo 
v taborišču na Rabu, kjer je bilo oko
li 15.000 mož, žena in otrok, je zara
di nečloveških razmer umrlo 4.640 
taboriščnikov.

Nedavno so na dan pricurljali po
datki, da je po drugi svetovni vojni na 
podlagi ugotovitev komisije za vojne 
zločine nekdanje Jugoslavije Združenim 
narodom prijavila nad 2. 000 imen ita
lijanskih vojnih zločincev. Nikomur 
izmed njih se ni skrivil las. Gmotna 
škoda je bila tedaj ocenjena na 1,6 
milijarde dolarjev, odškodnine za to 
nismo nikoli dobili/

Kot smo lahko pred nekaj dnevi brali 
v časnikih, ima za organizacijo gonje 
proti Sloveniji posebna skupina na voljo 
več milijard lir. Ob tej vesti pa je zbu
dila še posebno ogorčenje navedba, da 
je v to gonjo zavestno povezan tudi pre
dsednik neke slovenske politične stranke. 
Njegova naloga naj bi bila, da bi znotraj 
Slovenje rušili nekatere vrednote, še 
posebej pa osvobodilni boj in slovensko 
partizanstvo.

Na gore gradiva imamo, ki neizpo
dbitno priča, da se je nad slovenskim 
narodom izvajala in se še izvaja strahot
na genocidnapolitika. Marsikdaj nas 
preseneča, da vsega tega gradiva ne 
uporabimo za seznanjanje svetovne 
javnosti, da je bil v resnici žrtev ge
nocida precejšen del slovenskega na
roda, v prvi vrsti pa primorski Slovenci. 
Proti lem genocidnim akcijam se je 
bojevalo tudi slovensko partizanstvo. 
Brez osvobodilnega boja bi danes pri
morski Slovenci, koliko bi še obstaja
li, bili izven meja svobodne Slovenije. 
Pričakujemo, da bodo vsi pristojni 
organi in organizacije bolj kot doslej 
izkoristile bogato zgodovinsko gradivo 
za predstavitev resničnih razmer med 
dvema sosedoma.

Mi, ki smo zastavljali tudi svoja 
življenja, da slovenski narod ne bi bil 
izbrisan iz obličje, bomo z vsemi sre
dstvi ustvarjali enotno fronto pošteno 
mislečih prebivalcev Slovenije v boju 
proti usodnim neurjem, ki se zgrinjajo 
nad nami.

Udeleženci letne konference 
Zveze borcev Portorož

Današnja streznjena grenkoba pri
naša številna razočaranja, tako da je 
po javnih anketah samo še okrog 50 
odstotkov državljanov za strankarski 
sistem. Številni »nedolžni« menedžerji 
se brez vesti sprehajajo od podjetja do 
podjetja in se kot »odrešitelji« ponujajo 
za visoko plačo, češ: »mi menedžerji 
smo v kapitalizmu toliko vredni... »Avtor 
članka v Delu »Menedžerji v ZDA za
služijo pvoprečno več kot v Evropi« 
navaja samo eno stran medalje, nič pa 
ne govori o tem, da v ZDA menedžerji, 
ki »zavozijo« podjetje, izgubijo v me
nedžerskem registru svoje mesto, tako 
so izbrisani, kot npr.: odvetniki, zdra
vniki. ..Res je, da naš KZ vsebuje šte
vilne navedbe kaznivih dejanj, na osnovi 
katerih bi lahko bili menedžerji za slabo 
delo kaznovani, pa kaj ko so sodni mlini 
prepočasni, tako da mnoge zadeve 
zastarajo. Avtor članka je ugotovil, da 
menedžerji v Evropi zaslužijo manj kot 
v ZDA, očitno pa poskuša povedati, da 
so naši »Kardeljevi menedžerji« pre
malo plačani za svoje čarovnije v »zgo
dbi o uspehu«. Mnogi menedžerji se 
obnašajo do družbene lastnine kot 
»zvodniki«, kjer so oni edini zakon, saj 
običajno tudi lobirajo z vladajočo 
politiko. In politiki nam dan na dan 
lažejo, ker so vsi isti karieristi in egoisti 
in v svoje laži verjamejo in si svoje re
snice nad drugačnimi vzamejo samo 
zato, ker oni so, kar mi nismo, torej 
oblast. In ljudstvo jih časti, ker para
noja pasti jih ne pusti in časopisi pišejo: 
»Ta dežela je eno samo sranje...« in 
radio doma govori neumnosti o uspešni 
zgodbi, o gospodarski rasti, samo zato, 
da oblast ne sme pasti. Volilne oblju
be v žepih so jim postale suhe fige, med 
narod trosijo le afere in intrige. Na
rodu bodo do zadnjega trenutka lagali, 
da si bodo v bedi z bedarijami nove 
glasove na volitvah nabrali, samo zato, 
ker oni so, kar mi nismo do jeseni, ko 
bodo za laži od naroda tepeni. Dan na 
dan se polnijo slovenski klanci in dan 
na dan rojevajo se novi siromaki in 
pijanci. Narod postal je bolj lačen kot 
sit, bolj reven kot bogat, ker postal je 
državi bankomat. Uspešna zgodba - 
neuspešen hit, ker laži nihče ne postavi 
pred zid, ker nihče od njih ni bolj lačen 
kot sit, ker oni so, kar mi nismo. Hva
lijo se in hvalijo, da oblast je stabil
na, pa čeprav v očeh naroda debilna, 
pa čeprav v svojih odločitvah senilna 
in pri privilegijah popustljiva, labil
na. Demokracija postala je anarhija, 
vlada ljudsstva - lažna farsa, je le zlata 
kokoš, ki je padla le za nekatere z Marsa, 
samo zato, ker oni so, karmi nismo...

Andrej Grampovčan ml., 
Plešičeva 35, Ljubljana

»Moja« stranka

časopis 
slovenskih 

delavcev

Stvarje jasna.Toje moj časopis. Zato ga naročam na naslov:

Priimek in ime:..................................................................................

Naziv podjetja ali ustanove:..............................................................

Naslov:.................................................................................................

Podpis naročnika:

stranka zatiranih in brezpravnih, ki ne 
bo nikoli prišla na oblast. Torej tudi 
pokvarjena ne bo nikoli, saj star pre
govor pravi: » Vsaka stranka je dobra, 
dokler ne pride na oblast!«

Lahko mi verjamete, da sem pono
sen, ker z dušo in telesom pripadam 
»moji« stranki.

Ivo Leban, 
Ozeljan 57/A, Šempas

Včasih dobim »prijazno« pisemce, 
seveda anonimno, ko me neznanec skuša 
prepričati, da pripadam določeni 
stranki, ki je seveda rdeča, zločinska 
in s podobnimi vrlinami. Zamislil sem 
se in prišel do spoznanja, da glede na 
številna pisma, ki jih dobivam, telefonske 
klice, ki mi zatrjujejo, da veliko ljudi 
razmišlja kot jaz, le da tega ne smejo 
ali ne znajo napisati, smo pravzaprav 
v nekem smislu stranka. V »moji« stranki 
je prav gotovo nekaj tisoč borcev NOB, 
nekaj tisoč brezposlenih, nekaj tisoč 
ljudi na robu preživetja, ljudje, ki so 
jih beli ovratniki med svojim roparskim 
pohodom vrgli na cesto, med člani 
»moje stranke so tudi doktorji in pro
fesorji, ki jim je resnica in pravica 
svetejša od denarja, ljudje, ki ne poz
najo rasnega, nacionalnega in verskega 
razlikovanja in sovraštva, ljudje, ki jih 
je prizadela »demokratična« država 
s svojim »neodvisnim« sodstvom, ljudje, 
ki verjamejo v moralne vrednote in 
človeško dostojanstvo, ljudje, ki se 
zgražajo nad privilegiji oblastnikov, itd.

Skratka, če povzamem vse v skup
no misel, pripadam najmočnejši »stran
ki« v državi, čeprav nihče ne plačuje 
članarine, ne uporablja strankarskih 
privilegijev, predvsem zato, ker je to

Slovenija in EU
Vse države v tranziciji imajo večje 

ali manjše ovire pri sprejemu v polno
pravno članstvo v EU. Bolj kot državo 
obvladuje mafija (kriminal), korupcija, 
javni dolg, utaja davkov, odliv kapi
tala v tujino, divje lastninjene, brezpo
selnost, predraga država, organiziran 
kriminal, brezpravje, bolj se krepi po
licija, tem manj možnosti ima, da po
stane enakopravna članica EU.

Vstop v EU ne more biti le posledi
ca samozadovoljstva privilegiranih 
slojev in politične elite, ki bi tako našli 
še eno novo »tranzicijo« kot opravičilo 
pred vse bolj osiromašenim narodom, 
češ da tako kot osamosvojitev države

tudi EU terja svoj krvni davek (siro
maštvo). Prepričati stari-novi politični 
eliti dokočno uničenje države s krajo 
premoženja ljudstva mora postati v teh 
kritičnih trenutkilvprednostna držav
na politika. Z vstopom Slovenije v EU 
bo mafija postavila ceno za slovensko 
zemljo. Država danes počne vse, da bi 
lastniku bilo čimmanj jasno, kaj sme 
početi s svojim imetjem. Zemljo raz
prodajajo ljudje, ki se ne v državi in 
ne na njej ne počutijo srečne. Država 
naj vpraša lastnike zemlje, kaj želijo 
s svojo zemljo (parcelo), in bo hitro našla 
prave odgovore. Vsak dober gospodar 
živi od lastnega dela, država ki jo imamo 
sedaj, pa živi na račun fiktivnega, ne 
pa ustvarjenega dobička, in nas je zato 
večino že danes hlapcev in dekel na 
lastni zemlji. Vstop v EU je lahko le 
posledica svobode, ne pa stisk in strahu 
slovenskega naroda, kamor ga je pahn i- 
la škodoželjna starčevska samomori
lna ustava in zakonodaja. Demokratična 
in zato pravna država omogoča pre
dvsem lastnim državljanom, da je la
stnik in gospodar domače zemlje. Le 
vsebina, kaj lahko tujec počne z zem
ljo, je kriterij, po katerem onemogočiš

Rekordna pustna butara
Z Zavrha je težka 3500 kUogramov in dolga 61 metrov in natančno 

38 centimetrov. Seveda je jasno, da bo prišla v Guinnessovo knji
go rekordov, in sicer kot rekord vseh rekordov. In jasno je tudi, da 
še nikjer na svetu niso v nobenem predpustnem času, torej pred največjim 
praznikom, ki si ga človek lahko zamisli, naredili česa tako veličastnega, 
tako božanskega, tako koristnega in tako uporabnega. (Nekateri sicer 
pravijo, da bi v knjigo rekordov lahko prišla takale predpustna butara 
kot nekaj najbolj trapastega in nepotrebnega, vendar pa so to le 
natolcevanja, ki izvirajo iz čisto navedne zavisti.) Čestitke, ki prihajajo 
iz vsega sveta, nedvoumno potrjujejo, da ima butara velik odmev 
povsod, kjer pošteno razumejo veličastnost tega dosežka. Ena pr
vih čestitik je bila poslana iz sosednje in prijateljske države Buta
le. V njej butalci poudarjajo, da bi sicer oni naredili še večjo, če bi 
imeli dovolj časa. Pa so bili v stiski zaradi gradnje stanovanj za 
svoje občane in so raje do roka dogradili tistih 12876 stanovanj in 
z njimi osrečili ravno toliko družin. Seveda patov primerjavi z butaro 
ni nič in ne sodi v knjigo rekordov... Čestitkam se je kot običajno 
pridružil tudi predsednik ZDA Clinton in poslal v našo deželo na 
prakso nekaj sto cestnih pometačev, ki bodo tu proučili način izde
lave orjaških brezovih in trnovih omel, s katerimi bi pospešili spom
ladansko čiščenje ameriških velemest. Čestital je tudi predsednik 
arabskih emiratov in izrazil začudenje nad sposobnostjo sloven
skih izdelovalcev butar. »Veste, v naši državi nam še nikoli ni uspe
lo izdelati tako velike pustne butare,« je dejal in se zvito nasmeh
nil. Pričakovatije treba, da bodo v emiratih drugo leto naredili vsaj 
za centimeter daljšo.

Seveda pa v tem predpustnem tednu pred največjim slovenskim 
praznikom ne smemo zanemariti tudi drugih dosežkov, vrednih vsaj 
take pozornosti kot ta predpustna kumara oz. butara. Naj jih nekaj 
naštejemo:

- Vladnemu odboru za vreme je danes, 2. 4. 1996, uspelo izde
lati rekordno količino snega. Vendar pa obstaja bojazen, da ta rekord 
ne bo prišel v knjigo rekordov, ker je sneg preveč moker in hladen 
in ker je bil izdelan vsaj dva meseca po za to določenem roku. Kljub 
temu pa bo vlada zdravnikom na silo zvišala plače, čeprav se tega 
branijo celo s stavko.

- Dr. Janez Novšek, predsednik nekakšne vlade, pa je na tiskov
ni konferenci ponosno izdavil, da bo vlada dala predlog za knjigo 
rekordov oz. da bo vlada prišla v knjigo rekordov s svojo zgodbo o 
uspehu. Ta njena zgodba je tak uspeh - in ta uspeh je taka pravlji
ca - in ta pravljica je tako rekordna, da mora vsekakor že zaradi 
pritiska mednarodne javnosti takoj priti v knjigo rekordov. O tem 
ni nobenega dvoma. Vprašanje je le (in o tem bo odločala posebna 
vladna komisija pod vodstvom ministra za tehtanje tehničnih odločitev), 
v kakšni obliki naj bo zgodba o uspehu predstavljena v knjigi rekordov: 
ali kot svetovno in rekordno najmanjša resnica ali kot svetovno in 
rekordno največja laž. Ali pa morda celo kot svetovno in rekordno 
največja kombinacija obeh. Minister brez listnice, vendar pa s kovčkom 
za plačo, pa je dejal, da bo v knjigo rekordov nedvomno prišla tudi 
slovenska, rekordno in svetovno mizerna delavska plača. Pri tem 
se je zelo zadovoljno smehljal, predsednik nekakšne vlade pa ga je 
pobožal po mehki dlaki in dejal: »Priden, priden, ja ja, priden...«

- Na že omenjeni tiskovni konferenci je sodeloval s predlogom 
za knjigo rekordov tudi državni sekretar za cene in druge malenkosti 
Njegov predlog se glasi: »Dosegli smo rekord v hitrosti izračunavanja 
odstoka inflacije. Medtem ko vse države uporabljajo v ta namen v 
glavnem računalnike, smo se mi odločili, da bomo take stvari računali 
na prste. Tako smo nekoč računali na prste rok in nog, pri čemer je 
sodelovalo od 5 do 75 ljudi, rezultat pa je bila infalcija od 100 pa 
do 1000 in še veliko več odstotkov. Potem smo računanje pospešili 
in v letu 1994 računali samo še na moje prste, ker sem jih imel na 
rokah le deset, sem se pri računanju moral sezuti. Dva ali tri prste 
pa je posodila tudi tajnica. Ker pa se je pri sezuvanju širil nekakšen 
vonj, smo v letu 1995 sklenili, da bomo opustili sezuvanje in računali 
samo še na prste mojih rok, in ker mi je med računanjem nesreča 
odrezala en prsi in polje bila v letu 1995 inflacija lahko samo 8,5 
odstotka. Izračunana pa je bila v rekordnem času 8,5 sekunde (se 
pravi, vsako sekundo en prst).« Kometnar seveda ni potreben, do
sežek pa je praktično že v knjigi...

Seveda pa je eden največjih predprazničnih dosežkov, s kateri
mi se Slovenija lahko ponaša tudi, če ne pride v knjigo rekordov, 
nakup vojnih letal F-16, ki jih bo Sova kupila od gospe Kaminsky 
popolnoma na skrivaj in ne da bi celo gospa Kaminsky kaj vedela, 
da o dr. Janezu Novšku niti ne govorimo (oz. trije možje v F-16, da 
o psu niti ne govorimo...). Vendar paje to povezano z mnogimi problemi, 
od katerih finančni niti niso največji, saj davkoplačevalci prene
sejo celo katastrofe, kot so privatizacija, denacionalizacija in obisk 
papeža s svetim foteljem vred. Da o drugih takih svinjarijah niti 
ne govorimo... Problem je namreč v tem, da so ta letala zelo hitra, 
zaradi česar je Slovenija premajhna in bo tako morala vlada od 
sosednjih držav dobiti soglasje, da smejo naši F-16 med poletom 
obračati nad njihovim ozemljem. Če sosedne države tega ne bodo 
dovolile, bodo letala uporabna samo na zemlji za vožnjo po avto
cesti, vendar z odmontiranimi krili... (»Jebiga, takva tehnika: niško 
po zemlji!« je dejal nekdanji pilot. In kihnil)

Vse lepo in vestno zapisal
Brane Praprotnik

razprodajo svoje zemlje in hkrati za
dostiš zahtevam Evropske unije.

Jožef Jam,
predsednik stranke enakopravnih 

dežel (SED)

Spoštovani uredniki!
Časi so vedno bolj vroči in mraz 

vedno bolj prodira v delavske kosti, ki 
si vedno težje prislužijo kruh in vodo 
za preživetje.

DE ima pomembno poslanstvo pri 
uravnoteženju asocialnih diferencia
cij v družbi.

Prej sodniki, pa policaji pa vojska, 
pa zdravniki, delavci pa črkujemo. 
Takšne barabe, kot sedaj vodijo državo, 
je potrebno čimprej javno diskvalifi
cirati, ne pa iskati krivce v kakšnem 
Lahu. Vsi v Sloveniji bomo kmalu en 
sam Tam, če se ne bo kaj kmalu pričelo 
dogajati ljudstvo. Sindikati so predv
sem v vodstvu premalo odločni in 
čakajo, da se led vsem skupaj udre.

Tudi EU je le beg od resničnosti. S 
pametno politiko bi nas EU prosila za 
pristop v EU, ne pa da našo državo razvre
dnoteno »potiskajo« bleferji v korito EU.

Pa lep pozdrav! Naredite kakšno 
politično okroglo miza! (Za vse stranke) 

Jožef J.

Pom
Odbor Delavske zveze Koper je na 

svoji 3. redni seji sprejel odločitev, da 
bo vsem političnim strankam, sindikal
nim organizacijam in drugim organi
zacijam, ki v svojem programu spoš
tujejo I. maj kot svetovni praznik dela, 
poslal poseben poziv, s katerim pred
lagamo obnovitev praznovanja 1. maja 
na tradicionalnem Socerbu.

V novih razmerah samostojne države 
Slovenije, ko imamo še vedno zelo 
pomanjkljivo zakonodajo s področja 
delavskega soupravljanja in s področja 
socialnega varstva, ko se povečuje šte
vilo nezaposlenih in nesposobnih za 
delo in ko počasi a vztrajno prehaja
mo v sistem mezdnih odnosov, po
dcenjene delovne sile in neurejene- 
nekompaktne-neenotne sindikalne sfere, 
postaja delavec preračunljiv predmet 
izkoriščanja in osnovni, ta trenutek 
skorajda edini sestavni del proizvod
nega procesa, element drastičnega 
zniževanja proizvodnih stroškov.

V naši samostojni Sloveniji postaja
mo zaradi nastajajočih kapitalističnih 
odnosov'zgodovinska priča rojevanja 
vendo večje množice revežev in brez
pravnih hlapcev Jernejev ter nastajanja 
elitne skupine bogatašev. Bogatašev, 
ki so si in si še bodo, če ne bosta par
lament in država sprejela ustreznih si
stemskih urepov, v petih letih zagoto
vili bajne kapitalne dobrine. In to, kot 
kaže, ne na račun »poštenega« dela, 
ampak na račun neurejene zakonodaje 
in direktnega izkoriščanja že tako po
dcenjene delovne sile.

Odbor Delavske zveze Koper zato 
poziva vse politične stranke, ki se v 
svojih programih zavzemajo za dela
vske pravice, sindikate, ki neposred
no zastopajo delavske interese, in druge 
organizacije, ki jim ni mar, kaj se do
gaja z delavci v

sistemu liberalne ekonomije, naj 
stopijo skupaj in se dogovorijo o praz
novanju 1. maja na tradicionalnem 
Socerbu. Odbor Delavske zveze Koper 
je v okviru svojih možnosti pripravljen 
sodelovati pri organizaciji.

Odbor Delavske zveze Koper, 
predsednik Drago Drobnič

Nepozabna doživetja na tleh 
nekdanjega trpljenja

drugim vseboval tudi odkritje obeM 
na mestu, kjer je bilo nekdaj že^f. 
taborišče Salzgitter, odprtje muzefi'; 
razstave v taborišču Driitte, kjer je ^ 
moško taborišče v sklopu tovamišM 
objekta. Obiskali smo tudi več možic1« 
grobišč, ki so zelo lepo vzdrževana. M* 
njimi je bilo za nas najpretresljivefi 
tisto v Celle. Spominjale smo se bt^ 
bnega napada 8. aprila 1945 na t' 
lezniško postrajo. Takrat je ugasil1' 
življenje sedmim slovenskim ihteti11 
rankam.

Popeljali so nas tudi k spominsjf 
mu parku koncentracijskega taborisa. 
Bergen-Belsen. Spomin iz tistih ^ 
beleži smrtno lahkoto in pegasti tiflj 
kar je spremenilo taborišče v 6*kar je spremenilo taborišče v ži*' 
pokopališče. Ko je zavezniška voj5':pokopališče. Ko je zavezniška vop« 
po naključju odkrila to taborišče, r 
našla 10.000 nepokopanih trupel,]* 
osvoboditvi pa jih je umrlo še 13.01P

V teh številkah so zajeta tudi 
sla življenja mnogih internirani^. 
Primorske in Prekmurja. Nemo smo t^ 
dan zrle v visok obelisk z obdano ^ 
pisno steno in se zavedale, da bi oslf 
tukaj za vedno, če ne bi bilo taboriš' 
15. aprila 1945 osvobojeno.

Tudi v letu 1995 smo prejeli vabi'1 
za udeležbo na proslavi za počastil 
50. obletnice osvoboditve mesta S* 
zgitter. Odločitev za odhod na to sd' 
čanost je bila že veliko lažja.

Prijaznost gostiteljev in pozorne" 
na vsakem koraku je nevsiljivo potrje^. 
la, da to mesto in ti prebivalci niso d1 
tisti iz časa vojne in gorja, da je tu nod 
generacija, ki hoče spoznati tettld 
preteklost in popraviti tisto, kar ser 
da ljudem, ki so bili izpostavljen 
nečloveškemu mučenju.

Na osrednji proslavi se je zvrsti*1 
vrsta govornikov od župana, minist^ 
za kulturo dežele Saške in predsednt 
ce zgodovinskega društva. Vsi so o« 
sodili nacistično divjanje in nasilje i' 
se spominjali žrtev. Nam preživelim^ 
izražali hvaležnost in občudovanje, 0’ 
smo zmogli toliko poguma in volje, j® 
smo po tolikih letih obiskali kraje, kje1 
smo preživeli najtežji čas svoje 
dosti. Preko 300 gostov in domačiolll
je na zaključnem večeru spremi]^!, 

ir kulturni program. V čast vst)»pester kulturni program. V čast vr"- 
delegaciji je bila interpretirana njihičf 
pesem odpora. Za nas je pevka s0'“ 
zapela »Bilečanko« v slovenskem jetibj 
Lepšega darila nam v tistih trenutil>,‘ 
niso mogli ponuditi.

Zgodovinsko društvo Salzgittetf 
letos povabilo 25 žena iz Slovenijf 
Poljske in Francije. To srečanje je blf. 
Organizirano od 5. do to. marca 1 j' 
kot seminar na lemo »Žene v nacistični 
taboriščih«. Organizacija srečanjaJe 
bila odlična v vsakem oziru. S!<,vert ( 
smo bile deležne posebne pohvale M 
najbolj homogena in delovna 
na. Program je vseboval zopet obif 
muzeja nekdanjega moškega tabori J 
Driitte in obeležja ženskega taborišč 
Salzgitter. Bili smo tudi gostje v Dom 
za upkojence in v Materinskem domf1-

Organiziran je bil razgovor o jd 
Ijenju v taboriščih z učenci in dijaj 
v starosti 15 do 16 let in ločeno 18“
19. let. Zanimanje je preseglo vsa mi 
pričakovanja. Vprašanja so bila tehmC 
nekatera pri mlajših nekolik/) naiveff 
Mlajši so si veliko zapisovali, starti^ 
pa več spraševali. V odgovorih s"1 
orisali razmere v času okupacije r 
nas doma in v nacističnih taborišč1« 
(Zanimiva je bila izjava nekega dijCj 
ob koncu razgovora, da če bo kdaj M 
zanikal obstoj taborišč, bo poved11 
resnico, ki jo je slišal od živih prič ' 

Skupino je sprejel tudi župan mf 
i Salzgitter. Nastala je fotografi1)sta

Dovolite, spoštovani bralci, da se 
vam predstavimo. Smo del preživele 
slovenske skupine, ki se je med oku
pacijo zaradi sodelovanja v NOB znašla 
na območju severne Nemčije. Posla
ne smo bile postopoma v tri koncen
tracijska taborišča Ravensbriick, Sal
zgitter in Bergen-Belsen. Močno za
stražene kot najhujše zločinke smo bile 
načrtno poslane v smrtne objeme 
nacistične Nemčije. Vsaka izmed nas 
preživelih še danes nosi v sebi resnično 
pripoved iz tistega grozljivega časa.

Doživljanje neskončnega ponižanja 
in strahot, ki so teptale človeško do
stojanstvo in brezmejno razčlovečenje 
je pustilo v nas sledi, ki so nas zazna
movale za vse življenje. Ob naših 
občasnih srečanjih se pred nami kot 
v gilmu zvrstijo prizori iz dni, ko smo 
bile številke in smo dan za dnem zrle 
smrti v oči in bile le človeške sence.

Pred dvema letoma pa smo doživele 
neverjetno presenečenje. Prejele smo 
zelo prijazna povabila od Zgodovin
skega društva Salzgitter (v slovenščini), 
da se udeležimo svečanosti ob oblet
nici osvoboditve mesta. Vsebina vabila
je bila tako prisrčna, da se je skupi
na odločila za odhod in ni nam bilo
žal. Prelep sprejem gostiteljev je na mah 
odpravil občutke tesnobe in negotovosti. 
Program, ki je trajal štiri dni, je med

ki je bila že naslednji dan objavlja11 
v lokalnem časopisu. #

Na dan 8. marca zjutraj so nasprijd11 
presenetili mladi iz tovarne VolksV) 
gen. Po njihovem nagovoru je vsaka [ 
med nas sprejela šopek vrtnic in pripor, 
z napisom »Mednarodni praznik Z^j" 
8. marec 1996«. Tudi o teh nepotCe 
nih trenutkih bo pričala fotografija- 

V središču mesta Salzgitter so loC, 
sko leto odkrili spomenik »Delu«,)'1, 
sok več kot 13 metrov, ki v petih etat«, 
prikazuje razvoj mesta Salzgittec 
spodnji etaži je kipar v 3,5 metra 
šoki bronzeni plastiki prikazal trpijo 
in nasilje nad interniranci. V počasti1 
dneva žena je bil na tem trgu priPrl> 
vljen tudi sejem, zabaviščni prostof 
organizirano srečanje žena vseh it' 
resnih sfer in tovarn. Gostitelji sotl^,', 
omogočili tudi ogled univerzitetnih ^ 
Hildesheim in G/itingen. .,

Ostalo je še mnogo drugih leff. 
nepozabnih vtisov od vseh treh srečo’*! 
v Salzgitlru, vrednih opisa. Pred » 
vesom smo se gostiteljem zahvalih « 
vse, od povabil do gostoljubja in r. 
zornosti. Zahvalili so se nam tudi »"J 
da smo mladim posredovali in 
spomine o resničnosti strahot, gorjfi1 
teptanja človeškega dostojanstva v ci4 
ki naj bi se nikoli več ne ponovil.

Za skup"])!, 
Mimi Martinc"’ 

Ljubiji

(Nadaljevanje na 23. stN^
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urednik: Ciril Brajer, tel. 131-61-63, 313-942 • Novinarji: 13-16-163 • Časopis urejajo: Marija Frančeškin (Življenjska razpotja), Ivo Kuljaj (Ravbarkomanda, Najpomembnejša stran), Damjan Križnik (Sindikalni zaupnik), Franček Kavčič (Sindikati), Boris Bug ' 
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a teden so v torek zaključili enega od 
tadnjih krogov pogajanj socialnih 
Partnerjev o socialnem sporazumu. O tem 

r°gu, ki se vrti, vrti, pa se noče ali ne more 
^vrteti, pišemo tudi na 4. strani te številke

E. Njegove »rezultate« so pretresali v 
fredo na delovnem pogovoru predsednikov 
!n sekretarjev sindikatov dejavnosti ZSSS.

Dušan Semolič je na kratko strnil zgoraj omenjene 
Rezultate«:

»S pogajalskimi partnerji se bomo spet srečali na- 
s|ednji torek. Če grem po vrsti, so pogajalske pozi- 
C|Je zdaj postavljene takole:

»-Eskalacijaje še naprej sporna. Sindikati zahtevamo 
0-odstotno, računano na trimesečja in v primeru, če 

•aflacija presega prag 7-odstotne letne rasti. 
Delodajalci bi jo priznali šele pri 10-odstotni in- 

ac'ji, vladni predlog pa se suče nekje vmes.
Do 8,6-odstotne letne inflacije bi vlada priznava- 

a 80 odstotno eskalacijo, od tod do 10 odstotne in- 
•acije 90-odstotno in nad 10-odstotno inflacijo 100 

Odstotkov eskalacije.
Za sindikate še posebej nesprejemljivo je stališče 

delodajalcev, da bi lahko eskalirale le minimalne in 
12hodiščne plače, stvarne pa le, če so v višini izhodiščnih.

Ob tem čudnem delodajalskem stališču vlada kajpak 
^odro molči. Sindikati smo vztrajni tudi zato, ker smo 
2eob omenjenih stopnjah, kijih zagovarjamo, poka
di več kot dobrohotno pripravljenost na kompromis.

Tu torej za naš podpis ni šans!«
Tehtnost te ugotovitve je proti koncu potrdil Bojan 

Hribar, sekretar sindikata vzgoje in izobraževanja, ko 
je pojasnjeval, kako vladi uspeva cepiti sindikate že 
znotraj negospodarstva, ko razbija sistem plač z 
nedomišljenimi in parcialnimi posegi.

Dušan Semolič:
»- Minimalne plače so spet dva povsem nasprot

na pola med nami in delodajalci. Ti vztrajajo, da bi 
naša zahteva po 54.000 tolarjev bruto povzročila 
uničevanje podjetij in dodatne izgube delovnih mest. 
Predvsem to velja za tekstilno, usnjarskopredeloval- 
no industrijo in še nekatera podjetja.

Predlagajo sicer rešitev, naj razliko med 50 tisočaki, 
ki jih zagovarjajo sami, in med našimi 54.000 tolarji 
pokrije vlada v obliki subvencij.

Vladaje, jasno, odločno proti tej rešitvi. Meni, da 
bi se sredstva, kijih najbolj ogroženim panogam kani 
odmeriti za ohranitev delovnih mest, enostavno pre
lila v plače.

Vztrajamo tudi sindikati, z argumenti, ki smo jih 
razgrnili že ničkolikokrat, in zaradi njih.

Spet nastopi vlada kot predlagatelj kompromisa, naj 
se torej vsi partnerji strinjamo, da bi ta problem vlada

lik dobrotnik delavstva, češ, delodajal
ci in sindikati se tako ali tako ne zmo
rejo ničesar dogovoriti!«

Sindikati bi ob nadaljnji trmo
glavosti delodajalcev znali tak zakon 
celo podpreti, seveda pa še naprej 
vztrajajo pri 54 tisočakih minimalne 
plače in uvodoma omenjeni višini 
eskalacijske stopnje.

Dušan Semolič je pojasnjeval tudi 
utemeljenost strahu vseh slovenskih 
sindikatov, da bi poklek lahko po
menil popolno izgubo verodostoj
nosti med članstvom, in na koncu 
za pogaj anj a o regresu uporabi 1 izraz 
- popoln zastoj!

V razpravi je bilo slišati nekaj 
slikovitih prispodob o konju, ki brca 
v prazno in ne vleče več voza, o po
gajanjih kot tiščanju na plin, kar ob 
prestavi v praznem teku sicer pov
zroči kar čeden hrup, a drugega ne, 
in podobno.

Skratka, vse gre v prazno, a če

Dušan Semolič

»ne Mišič Doro Hvalica

'Dobičekje naslednji predmet razhajanj. Sindikati 
strinjamo, da bi morali delavci sodelovati pri njegovi 

elitvi v višini ene plače, če bi to ne preseglo 25-od- 
totnega deleža skupnega dobička.

Vlada se s tem našim predlogom
'anja, so pa zelo zelo odločno proti ................ ........ .
podajalci. Ko se pogovarjamo o 

ae'avskih plačah, so drobnjakarski 
ar se le da. Spotaknejo se dobese- 
n°ob vsako decimalko. Ko pa gre 

'ja menedžerske plače, za delitev 
a°bička, so širokogrudni in široko
potezni do neverjetnih razsežnosti.

- Plače direktorjev, nov kamen 
sPotike. Delodajalci nočejo in nočejo 
Pjistati na ločeno spremljanje mase 
WaČ, po katerem bi bilo razvidno,
^olikšen delež gre zaposlenim in 
kolikšen vsem, ki ga dobivajo na 
osnovi individualnih pogodb.

Sindikati pri tem kajpak ne sme- 
oto in ne moremo pristati na logiko 
Podajalcev, na dejstvo, daje ob 

hotnem prikazu mase plač povsem 
antegljeno, na čigav rovaš v resnici 

odraščajo povprečne plače.«
Ta del razprave je kasneje do- 

Polnil Doro Hvalica, tajnik sin-
•kata kulture. Pribil je, da ne ve-----------------
Jatne nobenim podatkom več,
adi tistim ne, ki jih daje statistika. Presplošni da
°! taki pa vse stvari le zameglijo. ,

, »Zato vsi tako radi operirajo s podatki, kako viso- 
aJe povprečna rast plač v kulturi, kar je čisto zavajanje, 
'oče ne more razbrati resničnega položaja ljudi, za- 

P°slenih v tej dejavnosti.
P0®3!311!’*1 P3 tc,le- Vlada ne uporablja nobene- 

sadrugega argumenta kot zgolj argument moči. Zato 
mgih argumentov tudi ne priznava.

,. De tisti sindikati, ki so v pogajanjih doslej uporabi- 
tuH^Ument rno‘'‘’80 tuc*' DaJ iztržili.To lepo dokazujejo 
1 Zadnji stavkovni dogodki. Rezultati so bili doseženi 

8 stavk° ali vsaj z resno stavkovno grožnjo.«
Dušan Semolič je nadaljeval:
»- Zgubarji, spet ne pridemo skupaj. Sindikati bi 

P 'stali na 5-odstotno zaostajanje za kolektivno po- 
sodbo, če na to pristane sindikat v podjetju, ki po- 

uJe z izgubo. Delodajalci so za to, da v takšnih po- 
Jetjih sploh ne govorimo o kakršnikoli rasti plač. Dva 

" Polnoma nasprotna bregova.
•Javm zavodi so področje, kjer se delodajalci za- 
emajo za to, da bi plače ne rasle nad realno rastjo 

f ac v gospodarstvu.
vi m taD'"'n0 tezo m* seveda ne moremo pristati. Tudi 

adi bi bilo pogodu, če bi nastal razkol med sindikati 
SOspodarstva in negospodarstva.

Drago Ščernjavič

rešila z zakonsko regulativo. Uzakonila bi pač minimum
50.000 tolarjev, kar je več kot doslejšnjih 48.000, in tak 
zakonski minimum bi bil vsaj zavarovan. Zdaj namreč 
ne velja nič in v tem primeru bi se vlada okitila kot ve

Bojan Hribar

že kaj krene, gre v škodo delavcev. 
In kaj ostane sindikatom?
»• Ali niti za kanček popuščanja 

in čakanje.

Izrazi mednarodne podpore aktivnosti ZSSS
Spoštovani gospod predsednik!

Močne in neodvisne sindikalne organizacije 
različne velikosti in različnih usmeritev so eden izmed 
pogojev pluralne demokracije, v kateri socialni 
partnerji odigravajo pomembno vlogo.

Moč in neodvisnost sindikalnih organizacij se 
med drugim izraža tudi z njihovim samostojnim 
finančnim odločanjem, tu gre v prvi vrsti za sred
stva, ki jih člani sindikata prispevajo na prostovoljni 
podlagi, v ta, širši okvir pa sodi tudi sindikalno 
premoženje.

Potemtakem je pomembno - tako pri Vas kot v 
drugih državah in predvsem v zahodnih demokra
cijah - da lahko reprezentativni sindikati po med
sebojnem dogovoru o razdelitvi sami popolnoma 
razpolagajo s sindikalnim premoženjem. Zdi se nam

nesprejemljivo, da bi upravljanje sindikalnega pre
moženja prešlo pod kak državni organ (ali na sk
lad), čeprav bi s tem država, hote ali nehote, prev
zela tudifinanče obveznosti za vzdrževanje tega pre
moženja. Naj še enkrat ponovimo, da državnega 
upravljanja sindikalnega premoženja doslej niso 
uvedli v nobeni izmed držav članic Evropske unije.

V luči zgoraj navedenih razlogov nam dovolite 
izraziti veliko začudenje nad pobudami, ki jih je 
obravnaval slovenski parlament. Vljudno Vas prosimo, 
da te pobude vnovič pretehtate.

S spoštovanjem.
Jean-Francois Trogrlic, 

vodja mednarodnega oddelka Francoske 
demokratične konfederacije dela

Poslano Jožefu Školču in dr. Janezu Drnovšku

*

Janezu Drnovšku, predsedniku vlade
Spremljamo dogajanja pri sprejemanju kriterijev za izplačila 

plač v gospodarstvu, pri reševanju problematike poslancev, 
zdravnikov, sodnikov,., pa tekstilcev in brezposelnih... in se 
bojimo.

Delodajalcem je težko pristati na najnižjo plačo 54.000 
tolarjev, pa jih celo razumemo.

Tisti, ki imajo v rokah škarje in platno, delajo ravno to, 
česar gospodarstvo, še posebej tekstilna industrija, ki zapo
sluje veliko ljudi in veliko izvaža, ne prenese.

Vladni ukrepi (nerealen tečaj, popolnoma liberaliziran, neu
rejen uvoz nekvalitetnega tekstila, plačilna nedisciplina) nas 
pokopavajo.

Smo iz tekstilne tovarne in 700 nas še dela, pred kratkim 
nas je bilo še 1000.

Nikoli nam ni šlo posebno dobro, tako slabo kot sedaj pa 
tudi še ne. t

In tako negotova in brezperspektivna naša delovna mesta 
še niso bila.

Slabo zaslužimo, vendar skrbimo sami zase. Boste potem, 
ko bomo na cesti, vsaj do take mere poskrbeli za nas?

Če lahko odgovorite za DA, se ne bomo več borili za to, 
da lahko garamo.

Nimamo še pogojev za upokojitev, pa tudi ne možnosti za 
prezaposlitev.

Znamo delati, veliko in kvalitetno, a delo očitno ni več vre
dnota...

Želimo si živeti bolje kot zdaj...

Sindikat Tekstilne industrije d. d., Oliški Vrh

Cenjeni g. Školč!

Zadeva: Sindikalno premoženje

Pišem vam v imenu Kongresa Zveze sindikatov, 
ki zastopa interese 7milijonov britanskih delavcev. 
Od leta 1868 smo edina zveza, organizirana na na
cionalni ravni. Z zanimanjem in simpatijo sprem
ljamo razvoj samostojnih sindikalnih organizacij 
v Sloveniji in pozdravljamo napredek, ki so ga le
te dosegle pri sporazumevanju v zvezi z medseboj
no razdelitvijo sindikalnega premoženja. Obvestili 
so nas, da poskuša parlament 5 posebnim zakonom 
poseči na področje upravljanja sindikalnega pre
moženja, in to ravno v trenutku, ko se sami sindikati 
trudijo sporazumno razrešiti to vprašanje.

Bistvo sindikalizma je samostojno delovanje sin
dikatov, njihovo demokratično odločanje in njihova 
odgovornost, ki jo imajo izključno do svojih čla
nov. Država se torej nima nobene pravice vmešavati 
v upravljanje sindikalnega premoženja. Znano nam 
je, da so v nekaterih državah, ki so prej imele cen- 
tralno-plansko gospodarstvo in kjer je prej obstajal 
en sam sindikat, nastopile velike težave v zvezi z

razdelitvijo premoženja, ki je prej pripadal enemu 
samemu sindikalnemu centru. Tako je v nekaterih 
izmed teh držav vprašanje sindikalnega premoženja 
še vedno nerešeno, medtem ko je v drugih državah 
prerazdelitev tega premoženja med sindikate vne
sla razdor in zagrenjenost.

Izhajajoč iz dejstva, da sindikalno gibanje v Slo
veniji-po vsem sodeč - uspešno vodi priprave na 
medsebojno razdeltiev sindikalnega premoženja, je 
nepotrebno sprejeti interventni zakon, ki bi sindikatom 
odvzel pravico lastnega odločanja. To pravico jim 
navsezadnje jamči konvencija ILO (Mednarodne
ga urada za delo) št. 87, ki jo je - med prvimi po 
osamosvojitvi - ratificirala tudi Slovenija.

Zato Vas pozivam, da se odpoveste vsakršni po
dpori sprejemanju zakonodaje za rezrešitev 'sindikal
nega premoženja.

S pozdravi
John Monks,

generalni sekretar britanskega Kongresa Zveze
sindikatov

Poslano tudi predsedniku vlade RS dr. Janezu 
Drnovšku.

• Ali novi kompromisi v upanju, da bodo tudi delodajalci prišli do 
pol poti.

• Ali začeti s pripravami na splošno stavko,« 
je bil jasen Dušan Semolič.
Povedal je še, da nam tuji sindikalisti za tak položaj celo čestitajo. 

To navidez nesmiselno navdušenje pojasnjujejo z dejstvom, da so slo
venski sindikati prvič in od vseh tranzicijskih držav prvi potisnjeni v 
klasičen konflikt z delodajalci. Nič več protestnih procesij okoli vlade 
in parlamenta torej. Naravnost v boj z očitno nasprotnim partnerjem in 
to naj bi bilo za sindikalno gibanje zdravo!!!

Tako seveda tujci.
V razpravi na delovnem posvetu ZSSS pa takole:
Brane Mišič:
»Naši predlogi so strokovno argumentirani, neoporečni. Kdor jim skuša 

oporekati s te plati, le dokazuje svoje popolno neznanje, nepoznavanje 
celo osnovnošolskih ekonomskih lekcij.To velja za eskalacijo, za ločeno 

ali enotno prikazovanje mase plač, za podjetja v iz
gubi in njihove kolektivne pogodbe, za...

Ne velja pa za minimalne plače. Tu s strokovnimi 
argumenti v tej fazi pogajanj nimamo kaj početi. Če 
hočemo takšne, kakršne zahtevamo, nam mora biti 
jasno, da jih lahko izborimo le in zgolj s splošno 
stavko!«

Drago Ščernjavič:
»Bodimo no že enkrat odločni! Tole o ločenem 

prikazovanju plač sem začel sam govoriti najmanj pred 
dvema letoma. Preveč stvari in prevečkrat ponavlja
mo. Po našem ROS lahko sodim, da pridejo rezultati 
le s pretehtano akcijo, tožbami vse do ustavnega sodišča, 
argumentiranim in stopnjevanim pritiskom. V stavki 
ne vidim rešitve. Morali bomo v sistematičen in si
stemski boj za analizo plač, za red v javnih financah, 
za urejen sistem plač. Predpogoj za to pa je, da do
sežemo zgledno obnašanje poslanske in vladne vrhuške 
in posameznih direktorjev javnih ustanov, recimo 
državnih skladov in agencij, kjer plače direktorjev menda 
celo prekašajo tisto, ki jo prejema predsednik vlade.«

Kljub jasnim alternativam, ki jih je nakazal Dušan 
Semolič in jih nikakor ne bo moč obiti, kakšne prav 
toliko jasne in večinsko izražene volje ni bilo slišati. 
Zanjo bo morda čas na ponedeljkovi seji Sveta ZSSS, 
na kateri se bo skorajda treba odločiti.Tako ali drugače.

Ciril Brajer



18. aprila 1996 S« DNI V SINDIKATIH ITE
TAMOVA ZGODBA SE JE ZAČELA 
RAZPLETATI V SREDO TOČNO OPOLDNE

Točno opoldne se je v sredo na
daljevala seja skupščine maribor
skega Tama, ki sojo na začetku me
seca na zahtevo sindikata kovinske 
in elektroindustrije v podjetju preki
nili. Sindikat je od uprave Tama, 
republiškega razvojnega sklada, 
ministrstva za gospodarske dejav
nosti in ministrstva za delo zahte
val, naj pred glasovanjem o pre
dlogu za uvedbo stečajnega po
stopka vTamu odgovorijo na nekaj 
odprtih in za delavce bistvenih 
vprašanj: Koliko delavcev bo ohra
nilo delovna mesta v novih družbah? 
Kakšna usoda čaka delavce Tamo
vega invalidskega podjetja? Kakšna 
usoda čaka 270 invalidov in dru

ge delavce delniške družbe? Kakšne 
odškodnine bodo dobili Tamovi 
delavci, ki bodo po stečaju ostali 
brez dela? Hkrati je sindikat zahteval, 
naj Tamova uprava najprej razpo
redi delavce v nove družbe in šele 
nato predlaga stečaj podjetja.

Tik pred skupščino je predsed
nik SKEI v Tamu Drago Gajzer 
povedal, da sindikat in delavci na 
postavljena vprašanja v minulih 
štirinajstih dneh kljub pogajanjem 
niso dobili jasnih odgovorov. “Pred 
nadaljevanjem prekinjene seje sku
pščine delavci ne vemo veliko več, 
kot smo vedeli pred prvo sejo sku
pščine,” je dejal Gajzer.

Valter Nemec, direktor Sklada

Republike Slovenije za razvoj, ki 
je večinski lastnik Tama, je v in
ternem glasilu sicer predstavil 
načrtovano preoblikovanje Tama, 
vendar delavci z odgovori niso za
dovoljni. Napisal je, da bodo imeli 
delavci po stečaju dve možnosti. Po 
prvi bi se lahko v novih podjetjih 
del delavcev zaposlil za določen čas 
in s plačami po kolektivni pogod
bi, vendar pa bi po tej varianti morali 
biti vsi delavci nekaj časa na za
vodu za zaposlovanje. Po drugi va
rianti pa naj bi se del delavcev takoj 
zaposlil v novih družbah za ne
določen čas, a v tem primeru bi 
njihove plače zaostajale za 10 do 
15 odstotkov za kolektivno pogo-

JE SE REŠITEV ZA TEREL?
OTerelu, nastal je po stečaju in 

prisilni poravnavi Iskre Tele, smo 
lani večkrat pisali. Naj spomnimo, 
daje Terel nastal z minimalnimi 
vlogami štirih zasebnih ustanovi
teljev, večinsko lastništvo pa je pre
vzel Iskrin Holding. Poslovne pro
store in opremo je najel pri očiščeni 
Teli. Delo je dobilo 70 delavcev, 
ki so bili dve leti prijavljeni na za
vodu, kasneje pa so se zaposlili v 
Terelu.

Že lani smo opisovali nerenta
bilno poslovanje, ki naj bi bilo 
posledica ponesrečene ustanovitve 
podjetja in poslovanja brez lastnega 
denarja. Po neuradnih podatkih je 
Terel imel takrat visoko izgubo, živel 
je le na račun neplačevanja najem
nine Teli. Opisovali smo tudi ne
uspešne poskuse združitve treh 
Iskrinih tovarn relejev (Terelove s 
Savske ceste v Ljubljani, Iskre 
Dobrepolje in Iskre Makole). Le za 
združene so se namreč zanimali tujci, 
ki so bili pripravljeni dokapitali
zirati majhne in neavtomatizirane 
tovarne. Opisali smo tudi, kako je 
Iskra Sistemi prevzela enega od 
donosnih Terelovih programov.

V treh člankih smo lani skušali 
ugotoviti tudi krivce za položaj 
Terela. Na koncu smo manj ob- 
dolževali direktorja in enega od 
solastnikov Terela Marka Žlebnika, 
bolj pa direktorja nove Tele in Iskro 
Holding.

Ker se položaj ni izboljšal niti 
za malenkost, je 13. februarja le
tos direktor Tele Stane Kavkler 
sodišču predlagal, naj zaTerel uvede 
stečajni postopek.Tovrstne predloge 
sodišče običajno konča v dveh do 
treh mesecih, zato lahko odločitev 
o usodiTerela pričakujemo v nekaj 
dneh. V predlogu je med drugim 
zapisano, da Terel dolguje Teli 
89.809.232 tolarjev, k čemur je treba 
prišteti še obresti.Tela je svoje te
rjatve skušala uveljaviti s sodno 
izterjavo, vendar zaradi prerekanja 
Terela v tej nameri ni uspela. Te
relu je odpovedala najemno pogo
dbo za nepremičnine, a postopek 
na sodišču še ni končan. Po nave
dbah v predlogu za uvedbo stečaja 
naj biTerel v preteklih letih posloval 
z izgubo, kije ne more pokriti, saj 
nima nikakršnega premoženja trajne 
vrednosti.

V zaključnem delu utemeljitve 
za predlog stečaja je Kavkler na 
podlagi sklepa upravnega odbora 
Tele zapisal, da neplačevanje obvez
nosti Iskre Terela ogroža poslovanje 
Iskre Tele. Njegovo podjetje vsako 
leto zaradi Terela izgublja po 30 
milijonov tolarjev.

Na predlog za uvedbo stečaja nas 
je opozoril Valter Zavec, sekretar 
Skei ljubljanskega območja. Izra
zil je zaskrbljenost za materialni 
položaj 70 zaposlenih, saj iz stečajne 
mase ne bodo mogli vnovčiti no
benih terjatev. O stečajnem predlogu 
smo se skušali pozanimati tudi pri 
večinskem lastniku. Izvedeli smo 
le, da se pogovarjajo o prevzemu 
Terelovih programov in da sta v igri 
dve ponudbi s Telinega dvorišča. 
Izrazili so tudi bojazen, da bo Te
rel obstal takoj po objavi stečaja. 
Dodali so, naj zato z objavo po
čakamo. Čakajo menda tudi tuji 
naročniki, ki so obveščeni le oTe- 
relovih težavah. Stečaj pa bodo 
verjetno skušali v kakšni od možnih 
navez izkoristiti za čimcenejši nakup 
Terelovih programov.

F. K.

dbo. Ob tem pa tako sklad kot uprava 
ne nastopata z natančnim številom 
delovnih mest v novih družbah, ker 
to v tej fazi po njihovi presoji še 
ni mogoče. Kakor kaže, pa bodo 
tudi delavci, ki bodo zaradi stečaja 
ostali brez dela, ostali tudi brez 
odškodnine, saj se na pristojnih mi
nistrstvih izgovaijajo, da za izplačilo 
odškodnin ni ne denaija in ne pravne 
osnove.

Zaradi številnih nejasnosti jeTa- 
mova uprava predlagala kompro
misni predlog: po njem bi skupščina 
sicer sprejela predlog za uvedbo 
stečajnega postopka, vendar bi 
uprava predlog poslala na sodišče 
šele, ko bi zaživele nove družbe in 
ko bi zagotovili tudi sredstva za 
morebitno izplačilo odškodnin ti
stim delavcem, ki bodo zaradi stečaja 
ostali brez dela.

Sidikalisti vTamu poudarjajo, da 
od svojih zahtev ne bodo odstopili 
in da so za zaščito delavskih pravic 
pripravljeni poseči po vseh sredstvih 
sindikalnega boja. Pred sejo skupščine 
so se Tamovi delavci zbrali na pro
testnem shodu, ki sta ga organizira
la oba sindikata v podjetju. Tamovi 
sindikalisti so pred sejo skupščine pre
dstavnikom republiškega razvojne
ga sklada izročili tudi opozorilno 
pismo, s katerim so protestirali proti

'l

SOLNIKI ZAHTEVAJO 
TAKOJŠNJA POGAJANJA

Ker se je po stavki zdravnikov položaj zaposlenih v javnem 
sektorju bistveno spremenil, zahteva sindikat delavcev v vzgoj
ni, izobraževalni in raziskovalni dejavnosti (SDVIR) takojšen začetek 
pogajanj o plačah. Če se vlada ne bo odzvala, bo sindikat upora
bil tradicionalno uspešne metode, zlasti splošno stavko. To sta 
na tiskovni konferenci ta teden povedala Franc Klepej, predse
dnik, in Bojan Hribar, sekretar tega sindikata. Dan kasneje je 
enako sporočil SVIZ, največji sindikat s tega področja.

Klepej in Hribar pravita, da sindikat ne sme dopustiti vladi 
nenačelnega in parcialnega spreminjanja delitvenih razmerij, prav 
do tega pa je prišlo po končani stavki Fidesa. Delo šolnikov in 
vzgojiteljic je bilo podcenjeno že dozdaj, z novimi sprememba
mi pa bodo še na slabšem.

Kot je povedal Franc Klepej, zasluži učitelj s sedmo stopnjo 
izobrazbe brez dodatkov le po 111.000 tolarjev bruto, to je pri
bližno toliko, kot so januarja znašale povprečne plače v gospo
darstvu. Vzgojiteljice s šesto stopnjo izobrazbe pa so prejemali 
le 84 odstotkov povprečja plač v gospodarstvu. Plače v vzgoji 
in izobraževanju so bile, preden so začele zaostajati, za 19 od
stotkov nad povprečjem gospodarstva.

SDVIR podpira spremembe zakona o razmerjih plač v nego
spodarstvu, kot jih je pripravila vlada, saj bodo pedagoškim de
lavcem omogočile napredovanje v plačilne razrede. V sindikatu 
menijo, da bi dolgo obljubljam in odlagani zakon o javnih uslužbencih 
bistveno zmanjšal zmedo na plačnem področju v negospodarstvu. 
Onemogočil bi tudi vodenje parcialne in nenačelne politike v 
posameznih njegovih delih.

F K.

ignorantskemu odnosu sklada do sin
dikata in delavcev.

Tamova zgodba se je začela 
dokončno razpletati v sredo - točno

opoldne. V slovitem vesternu “Toč' 
no opoldne” je v opoldanskem spo
padu zmagala poštenost. Ali bo tako 
tudi vTamu? Tomai Kleu

NOVE ZAOSTRITVE V AGROTEHNIKI
Razmere v Agrotehniki iz Ljubljane se še naprej 

zaostrujejo. Ker so zaposleni nazadnje dobili plače 
za december, sindikat podjetja razmišlja o večji sta
vki, s katero bi javnost opozoril na izjemno težaven 
položaj. To podjetje je brez pravega vodstva, saj pre
nos lastništva na Sklad registracijsko sodišče še ni 
verificiralo. Ker je bivše poslovodstvo po zboru za
poslenih (glej DE, št. 13, ZAgrotehnikinimi delavci 
delajo kot svinje z mehom) prenehalo prihajati na delo, 
se zaposleni praktično nimajo s kom pogovarjati.

O položaju v tem podjetju se je sekretar sindikata 
trgovcev Sandi Bartol ta teden pogovarjal s svetoval
cem Sklada Iztokom Svetino. Taje obljubil, da bo Sklad 
v Agrotehniko poslal svoje ekipe takoj po registraciji 
prenosa lastništva. Najprej bo analiziral in ocenil finančni 
položaj, takoj zatem pa sprejel potrebne ukrepe. Če bo 
položaj ocenil kot brezizhoden, bo predlagal stečaj -

če bo sanacija možna, pa bo pripravil potreben progranr 
Takoj bo imenoval tudi poslovodno ekipo. Čeprav 
lastništvo še ni registrirano, v Skladu že razmišljajo0 
možnih povezavah Agrotehnike s strateškimi partn0' | 
rji, ki naj bi sodelovali tudi pri morebitni sanaciji.

Zaposleni v Agrotehniki tedni pripravljajo izraču1' I 
terjatev delavcev do podjetja, kijih bo sindikat uveljavlja j 
v morebitnem stečaju. S pomočjo inšpektorice pokoj' 
ninskega zavoda obdelujejo tudi obrazce za izraČ^ 
pokojnine za deset let nazaj, česar bivše poslovoO' 
stvo ni naredilo.

Republiški odbor sindikata trgovcev bo prihodnji 
teden sklical tiskovno konferenco in javnost sezna
nil s problemi Agrotehnike. Za vsaj majhno ublažilo)' 
skrajno neugodnega socialnega položaja zaposlenin 
pa bo sindikatu podjetja nakazal 200.000 tolarjev.

E K

POGAJANJA NA SLEPEM TIRU 
-VLADA PONUJA ZAKON

Kot nam je povedal Dušan Semo
lič, so se na zadnjih pogajanjih o 
socialnem sporazumu pogledi na 
nekatera vprašanja še dodatno zao
strili. Vlada pristaja le na 8.6-odstotni 
prag inflacije, sindikati pa še naprej 
postavljajo mejo pri sedmih odstotkih. 
Delodajalci vztrajajo, naj eskalacija 
velja le za izhodiščne in minimalne 
plače, ne pa za plačno maso, in pri 
zamrznitvi plač v podjetjih, ki po
slujejo z rdečimi številkami.

Zapletlo se je tudi vprašanje 
udeležbe pri dobičku (profit sha- 
ring) - medtem ko sindikati vztrajajo

pri omejitvi delitve največ ene plače 
v posameznem letu, bi delodajal
ci radi delili neomejeno. Semolič 
opozarja, da bi takšno določilo 
monopolistom omogočilo delitev 
tudi petih plač.

Delodajalci še naprej zavračajo 
ločeno izkazovanje plač po indivi
dualnih pogodbah, pristajajo le na 
izkazovanje v.letni bilanci. Za sin
dikate je to povsem nesprejemlji
vo. FranceTomšič predlaga celo po
seben zakon o direktorskih plačah.

Vlada vztraja tudi pri določbi, 
da plače v javnih zavodih ne smejo

STAVKA NA RTVS POTRDILA 
MOČ IN UGLED SNS

Na 10. seji skupščine Sindikata novinarjev Slovenije (SNS), ki je bila 
prejšnji petek vAnkaranu, so delegati daleč največ časa posvetili anali
zi nedavne stavke novinarjev na zavodu RTV Slovenija, ki po mnenju 
predsednika SNS Venčeslava Japlja »ni pokazala in utrdila le resnične 
moči našega sindikata, temveč je povečala njegov ugled tudi navzven«. 
Znanje in izkušnje, ki si jih je SNS pridobil med trdimi pogajanji z de
lodajalsko stranjo RTVS, naj bi bilo več kot dobrodošlo pri skorajšnjem 
urejanju razmer na Slovencu, kjer je delovnopravni položaj novinarjev 
daleč najslabši.

Poleg doslednega uresničevanja določil kolektivne pogodbe si bo SNS 
še naprej prizadeval za svobodo tiska, avtonomno novinarstvo in urejen 
položaj njegovih akterjev. V ta sklop sodi seveda tudi prenova kolekti
vne pogodbe, ki naj bi novinarske sindikalne interese uskladila z evropskimi 
standardi in razmerji, in nadaljevanje iskanja možnih rešitev za dodat
no pokojninsko zavarovanje novinarjev.

V nadaljevanju seje je skupščina sprejela predlog sprememb petih členov 
statuta SNS, s čimer je dala zeleno luč za sprejem sklepa o novinarskem 
častnem razsodišču, kije tako postal skupen organ Društva novinarjev 
Slovenije in SNS na področju novinarske etike.

D. K.

naraščati hitreje kot v gospodarstvu. 
Delodajalci njen predlog podpirajo, 
sindikati pa vladi predlagajo, naj 
se o tem dogovori s sindikati ne
gospodarstva.

Zaradi nezmožnosti soglasja 
glede višine minimalnih plač bi 
vlada to vprašanje rada izločila iz 
besedila socialnega sporazuma. 
Minimalne plače skupaj z eskala
cijo bi uredila kar s posebnim zako
nom. Vlada za minimalne plače 
predlaga le 50.000 tolaijev, sindikati 
pa še naprej zahtevajo 54.000 to
larjev. Vlada meni, da bi tako vi
soke plače izničile pripravljeno di
ferencirano zmanjševanje obreme
nitev, ki naj bi bistveno olajšalo 
položaj tekstilne in usnjarske' in
dustrije. Zanimivo je, da sindikat 
delavcev tekstilne in usnjarskopre- 
delovalne industrije odločno vztraja 
pri zahtevanih 54.000 tolarjih.

Ta teden se bodo sindikati, po
vezani v ZSSS, še enkrat posvetovali 
o zahtevah v socialnem sporazumu 
in o možnih popuščanjih. V pone
deljek bo o tem sklepal še svet ZSSS. 
Mogoče bo tudi vlada pripravila kaj 
novega. Že za delitev plač za april 
bo namreč nastala pravna prazni
na, ki je vlada verjetno ne more 
dovoliti, saj bi jo delodajalci veijetno 
znali zlorabiti. Ne le v svojo ko
rist, tudi v škodo delavcev, zlasti 
najslabše plačanih.

Sindikatom v tem položaju 
preostane le še razmišljanje o 
stopnjevanju pritiska. Ce bi do 
tega prišlo, bi zaposleni prvič 
stavkali proti direktorjem, s ka
terimi so večkrat družno in us
pešno pritiskali na vlado.

Franček Kavčič

SINDIKAT KEMIČNE, NEKOVINSKE IN GUMARSKE INDUSTRIJE
SLOVENIJE JE IZDAL PRIROČNIK

Sindikat kemične, nekovinske in gumarske industrije Slovenije (KNG) 
je izdal priročnik v nakladi 2.000 izvodov. Namenjen je sindikalnim 
zaupnikom in članom ter tudi zaposlenim, ki želijo sindikat spoznati pobliže. 
V njem so poleg statuta KNG objavljeni vsi pravilniki in drugi organi
zacijski akti sindikata. Objavljeni so tudi vzorci pravil in dogovorov o 
delovanju sindikata v družbah. Priročnik žepnega formata ima kar 118 
strani.

V uvod je predsednik Janez Justin med drugim zapisal, daje KNG 
prvi med sindikati, ki je vse akte v zvezi s svojim delovanjem zbral na 
enem mestu - v priročniku. Kot sta nam povedala Justin in sekretar Franjo 
Krsnik, so večino izvodov razdelili članom republiškega odbora na se
stanku konec prejšnjega tedna (z njega je tudi naša slika). Preostale bodo 
razposlali območnim odborom in sindikatom podjetij. Vsem, ki so priročnik 
pripravili, čestitamo. Z njim so nedvomno olajšali delovanje svojih ak
tivistov in prispevali h krepitvi sindikata KNG. K večji pripadnosti KNG 
pa bo prispevalo tudi novo glasilo tega sindikata, katerega prva številka 
bo izšla že prihodnji teden.

F. K., foto S. B.
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ZA OGOLJUFANE DELAVCE 
ELEKTROKOVINE JE BILA POT 
DO PRAVICE PREDRAGA

Preden je sodišče na začetku 
°ktobra leta 1993 uvedlo stečajni 
Postopek za Elektrokovino, je več 
kot dva tisoč delavk in delavcev 
'oga podjetja prejelo še zadnjo 
P ačo. Kakor običajno so jim od 
P|ače odtegnili obroke od skle- 
nJenih kreditnih pogodb, vendar 
Pa tedanje vodstvo Elektrokovine 
odtegnjenega denarja ni nakaza
lo naprej kreditodajalcem.Tako so 
odi delavci prisiljeni kreditodajal- 
Cem plačati omenjeni obrok z za
mudnimi obrestmi vred še enkrat 
^ lastnega žepa.

Odtegnjenih obrokov za 
bredite niso nakazali naprej
. Tedanje vodstvo Elektrokovine 
Je torej delavce ogoljufalo: odtegnili

jim obrok za kredit, ki ga kredi- 
‘odajalcu niso nikoli plačali. V po
govornem jeziku ljudje takšno ra
janje imenujejo goljufija ali pre- 
Prosto kraja. Razumljiveje, da mora 
Vsakdo, ki ga pri takšnem početju 
Zalotijo, oškodovancem vrniti ukra
deni oziroma prigoljufani denar. V 
PjUvni državi pa vsakogar, kdor krade 
a'! goljufa, čaka tudi zaslužena ka- 
^en.Toda pri nas je očitno drugače. 
" naši zgodbi namreč niso bili kaz- 
[jovani tisti, ki so goljufali, pač pa 
tlsti, ki so bili ogoljufani.

Pa poglej mo, kako so stvari po- 
ekale potem, ko so delavci ugo- 
tovili, da njihov delodajalec kra- 
rjtodajalcem ni nakazal obroka, ki 
Pni ga je odtegnil od plače.

“V stečajnem postopku za Elek- 
tokovino so strokovne službe 
^močne organizacije ZSSS za Po- 
n^vje za 595 naših članov omenjene 
°dtegnjene in neplačane obroke 
plavile kot njihove teijatve. Hkrati 

zahtevali, naj velja za te teijatve 
.^ko imenovana izločitvena pravica 
'n naj jih Elektrokovina v stečaju 

in v celoti poplača. Po tedaj 
^javnem zakonu o stečaju smo 
°rej zahtevali, naj Elektrokovina

v stečaju delavcem v celoti vrne to, 
kar ji po nobenem zakonu ne pri
pada,” pojasnjuje sekretarka ob
močne organizacije ZSSS za Po
dravje Vekoslava Krašovec.

Stečajni upravitelj je 
terjatve priznal, izločitvene 
pravice pa ne

“Stečajni upravitelj Mirko Žagar 
je omenjene terjatve v skupni višini 
5.346.873 tolarjev v celoti priznal 
(posamezne terjatve delavcev iz 
tega naslova so znašale od 460 do
30.000 tolarjev), ni pa priznal 
izločitvene pravice za te terjatve. 
To pomeni, da omenjenih terjatev 
delavcem ni bil pripravljen po
plačati v celoti in takoj, kar bi bilo 
edino logično. Stečajni upravitelj 
je omenjene terjatve torej uvrstil 
med druge teijatve, ki po končanem 
stečajnem postopku ne bodo sto
odstotno poplačane, pač pa bo 
višina poplačila odvisna od veliko
sti stečajne mase.”

Glede na to, daje stečajni upra
vitelj na drugem naroku za preizkus 
terjatev delavcem omenjeno teija- 
tev sicer priznal, prerekal pa je uvelja
vitev izločitvene pravice, je tedanje 
Temeljno sodišče v Maribom delavce 
upnike napotilo na pravdo zaradi 
ugotovitve prerekane izločitvene 
pravice za znesek 5.346.873 tolaijev.

“Ker je sodišče napotilo na tožbo 
vseh 595 upnikov z enim sklepom, 
so strokovne službe območne or
ganizacije ZSSS za Podravje na 
Okrožnem sodišču v Mariboru 
vložile tožbo zaradi ugotovitve 
izločitvene pravice v stečajnem 
postopku. Tožba je bila vložena v 
imenu Hajrije Abdulahi(prva po 
abecedi s spiska delavcev upnikov) 
in preostalih 594 tožnikov. Pri tem 
smo izhajali iz prakse, ki jo je uvelja
vilo že Temeljno sodišče, kije na
potilo na tožbo vse upnike z enim 
samim sklepom,” pojasnjuje Veko
slava Krašovec.

Vekoslava Kraiovec: Za S9S indivi
dualnih tožb o enem in istem spor
nem predmetu bi morali plačati za 
3,5 milijona sodnih taks

Sodišče je namesto ene 
zahtevalo 595 tožb o istem 
spornem predmetu

Okrožno sodišče v Mariboru pa 
je s sklepom tožeči stranki naložilo, 
naj v 60 dneh v imenu posamez
nih 595 tožnikov vloži posamične 
tožbe za ugotovitev izločitvene 
pravice, sicer bo vloženo tožbo v 
skladu z zakonom zavrglo.

Poglejmo, kaj je sodišče zapi
salo v obrazložitvi tega sklepa: 
“Sodišče mora med postopkom na 
podlagi 82. člena ZPP ves čas po 
uradni dolžnosti paziti, ali je tisti, 
ki nastopa kot stranka, lahko pra
vdna stranka in ali je pravdno spo
soben, ali zastopa pravdno nespo
sobno stranko njen zakoniti zastop
nik in ali ima zakoniti zastopnik po
sebno dovoljenje, kadar je to po
trebno. Prav tako sodišče v skla
du s 4. odstavkom 109. člena ZPP 
pazi, ali je vložnik vložil zadostno 
število izvodov vloge ali prilog. V 
kolikor sodišče ugotovi, da vložnik

ni vložil zadostnega števila izvo
dov vloge ali prilog, mu naloži, da 
v določenem roku to stori. Če 
vložnik ne ravna po tem nalogu, 
sodišče vlogo zavrže. V konkret
nem primeru sodišče ugotavlja, da 
aktivna legitimacija ne more pri
padati hkrati 595 tožnikom, ker 
sodišče v takšnem primeru ne more 
učinkovito voditi postopka.” 

Zanimivo! Eno sodišče je lahko 
595 upnikov napotilo na tožbo z 
enim samim sklepom (pri tem se 
je sklicevalo kar na poimensko 
navedeni seznam upnikov v prija
vi teijatve tako, da mu poimenskega 
seznama upnikov v izrek ni bilo treba 
še enkrat prepisati), drugo sodišče 
pa je za razsodbo o upravičenosti 
izločitvene pravice za 595 upnikov 
potrebovalo prav toliko domala 
identičnih individualnih tožb v 
zadostnem številu izvodov.

Predraga pot do pravice
“Čeprav je ostalo sporno le vpra

šanje izločitvene pravice, o čemer 
je sodišče izdalo upnikom en sam 
sklep o napotitvi na pravdo za ugo
tovitev prerekane izločitvene pra
vice, je Okrožno sodišče od nas 
zahtevalo, da vložimo 595 tožb za 
vsakega posameznega delavca up
nika. Ker se s tem nismo strinjali, 
saj menimo, da bi bil izrek sodbe 
za vse upnike enak, smo sodišču 
poslali pismo z našimi argumenti, 
vendar ni vse skupaj nič pomaga
lo,” pojasnjuje Krašovčeva. “Za nas 
pa pomeni vložitev 595 individualnih 
tožb za vsakega upnika posebej velik 
problem, saj smo izračunali, da bi 
samo za sodne takse morali odšteti
3.500.000 tolarjev. To je za našo 
sindikalno organizacijo velik denar. 
K temu je treba prišteti še stroške 
za pripravo tako velikega števila tožb 
v zadostnem številu izvodov, da o 
času, ki bi ga porabili, da bi sode
lovali na 595 obravnavah o enem in 
istem spornem predmetu, niti ne

Mm DNI V SINDIKATIH
govorim. Poleg tega pa je dejstvo, 
da takšne pravde v Sloveniji še ni 
bilo. Zato smo bili prisiljeni ocenjeva
ti smiselnost pravde tako z vidika 
izjemno visokih stroškov kakor tudi 
z vidika gotovosti, da se bo pravda 
za upnike ugodno končala.”

V sindikatu kovinske in elektro
industrije v Podravju in v območni 
organizaciji ZSSS za Podravje so 
s svojimi člani oziroma upniki dva 
meseca razpravljali, kaj storiti. Pred 
dnevi je padla odločitev!

“Zaradi izjemno visokih stroškov, 
ki bi jih imeli z vložitvijo 595 do
mala enakih tožb, smo od nadalj
njega pravdanja na Okrožnem so
dišču v Mariboru odstopili. Indi
vidualnih tožb za naše upnike to
rej nismo vložili. Pri tem pa nas je 
vodila še ena bojazen. Vsi vemo, 
kako dolgotrajni so postopki na 
naših sodiščih, ki so preobremenjena 
z delom. Kdo ve, kdaj bi bilo kon
čanih 595 pravd o enem in istem 
spornem predmetu. Z vložitvijo 595 
tožb zaradi ugotovitve prerekane 
izločitvene pravice bi lahko izjemno 
zavlekli že tako in tako izredno dolg 
stečajni postopek za Elektrokovi
no in tako oškodovali vse upnike, 
med katerimi so naj večji upniki ra
vno bivši delavci, ki jim Elektro
kovina dolguje še razlike v plačah, 
regrese, odpravnine in jubilejne 
nagrade,” pojasnjuje sekretarka 
območne organizacije ZSSS za 
Podravje Vekoslava Krašovec.

Zgodba ogoljufanih delavcev 
bivše Elektrokovine odpira celo 
vrsto vprašanj. Ali stečajni upra
vitelj zares ni mogel priznati de
lavcem pravice, da jim Elektroko
vina v stečaju vrne tisto, kar jim je 
protipravno odvzela?Ali Okrožno 
sodišče v Mariboru zares ni moglo 
obravnavati ene tožbe, ampak bi 
lahko obravnavalo samo 595 indi
vidualnih tožb? Je nekaj narobe z 
našo zakonodajo ali pa prakso na 
naših sodiščih? Ali ob tem prime
ru še koga preseneča, da so naša 
sodišča tako preobremenjena z 
delom in zatrpana z nerešenimi 
spisi? Ali tako očitno goljufanje 
delavcev še ni dovolj veliko in 
očitno, da bi po uradni dolžnosti 
ukrepali pristojni državni organi?

Zelena luč za goljufanje 
delavcev?

Ne glede na vse povedano pa je 
eno gotovo: za ogoljufane delavce 
Elektrokovine je bila pot do pravi
ce preveč draga, dolgotrajna in viju
gava. Zato so ostali ogoljufani in brez 
zadoščenja, tisti ki sojih ogoljufali, 
pa se jim lahko sedaj v obraz smejijo.

Ali ne bo tudi primer ogoljufa
nih delavcev Elektrokovine, ki kaže 
na nemoč in neučinkovitost naše 
pravne države, prispeval k temu, da 
bodo delodajalci še naprej in še bolj 
brezobzirno goljufali delavce in 
kršili njihove pravice?

Tomaž Kšela

SKLEP SODIŠČA JE V NASPROTJU 
Z ZAKONOM

O problematiki delavcev Elektrokovine smo se pogovarjali tudi 
z več odvetniki iz Ljubljane. Povedali so nam, daje sklep sodišča 
v izrazitem nasprotju z zakonom o pravdnem postopku. Po 82. členu 
tega zakona je sodišče dolžno paziti, ali je tisti, ki nastopa kot stranka, 
lahko pravdna stranka. Vprašanje več oseb pri eni stranki v sporu 
- pravnih sospornikov - ureja 196. člen tega zakona. Po njem lahko 
več oseb toži z isto tožbo, če so glede na predmet spora v pravni 
skupnosti. »Pravni sospomiki« lahko nastopajo tudi, če se njihove 
pravice ali zahtevki opirajo na bistveno istovrstno dejansko ali pravno 
podlago in velja stvarna in krajevna pristojnost istega sodišča.

Iz vsega tega je več kot očitno, daje bila območna organizacija 
ZSSS za Podravje upravičena tožiti v imenu vseh 595 oškodovancev. 
Utemeljitev sklepa okrožnega sodišča v Mariboru, da bi večje šte
vilo tožnikov onemogočalo vodenje učinkovitega sodnega postopka, 
je torej povsem neutemeljena. Sklep sodišča si lahko pojasnimo le 
kot težnjo, da bi sodišče navzven prikazalo večje število zadev, to
rej svojo preobremenjenost.

Naši sogovorniki so nam še povedali, da bi vseh 595 prizadetih 
lahko sodišče prosilo za oprostitev sodne takse. Sodišče bi jim ob 
predložitvi dokazil, zlasti potrdila o premoženjskem stanju, verjetno 
lahko ugodilo.

EK.

Sindikat delavcev trgovine

TEŽAVE V ABC AGR0HIT
Območni odbor sindikata dela- 

Vcey trgovine za Zasavje se je 
Prejšnji teden seznanil z velikimi 
Problemi delavcev podjetja ABC 
pgrohit izTrbovelj. Novi direktor 
rane Majnardi je namreč precejšnje 
levilo delavcev poslal kar na re- 

“ni dopust. Zaposlenim je povedal, 
“a načrtuje ukinitev nekaterih pro- 
aaJain in izplačevanje zajamčenih 
Plač. Te ukrepe je napovedal na 
boru (na začetku prejšnjega ted- 

na), ni jih pa hotel obrazložiti.
Ker bi lahko pomenili tudi naj- 

bnjše, se je vodstvo območnega 
obora z direktorjem dogovorilo za 
estanek. Bilje 12. aprila, na njem 
0 sodelovali sekretar sindikata 
slavcev trgovine Sandi Bartol, 
skretar območne organizacije ZSSS 
‘ri* Urek in sekretarka območnega 

nabora trgovcev Tjaša Kohne, ter 
skaj članov območnega odbora. 
Direktor Franc Majnardi je 

aiPrej povedal, daje posle prev- 
j Pred tremi tedni in zato šele ugo- 
av ja pravo stanje. Nepopolni po- 
atki pa kažejo dokaj slab položaj, 
aJ jeABCAgrohit lani pridelal 88 
'njonov tolarjev izgube, pravo 
'ko poslovanja v prejšnjih letih 

P® naj bi dala šele revizija, ki jo je 
ve zahteval. Obveznosti do doba- 
'teljev so tolikšne, da odklanjajo 
ova naročila, in prodajalne zato 
so veg normalno založene. De- 

J^ci ustvarjajo le po 12.000 mark 
'nega prometa, za rentabilno po- 

dv°can-ie Pa b' rnorali ustvariti 
tri fat ve^' *^er so zdravo jedro le 
j Prodajalne, bodo nerentabilne 

h v najem; nepotrebne poslov- 
Prostore bodo skušali prodati.
| aradi vsega tega je direktor 

P sial na prisilni dopust večje število 
tavcev. Verjetno bo treba odpu- 
11 skoraj polovico od 67 zaposle

nih. K boljši založenosti prodajaln 
naj bi prispevali nekateri novi do
bavitelji, pomagati bodo morale tudi 
banke. Rešitev bi lahko bila tudi 
povezava z enim od večjih trgovskih 
podjetij, mogoče Mercatorjem.

ABCAgrohit je po Majnardijevih 
besedah zabredel že leta 1994, ko 
so odgovorni na čelu z bivšim di
rektorjem Stanislavom Androjno 
iskali le denar za plače, poslovanje 
pa povsem zanemarili. Majnardi 
meni, daje kljub rdečim številkam 
sanacija izvedljiva. To bo s števi
lkami dokazal tudi v sanacijskem 
programu, ki bo pripravljen v te
dnu ali dveh.

Sindikalisti so ga opozorili, da 
mora pri zmanjševanju plač upoš
tevati zakone in kolektivno pogo
dbo. Povedali so mu tudi, da odpuš
čanje presežnih delavcev ni poce
ni; sanacijski program mora pre
dvideti tudi vire sredstev za odpra
vnine in druge pravice odvečnih 
delavcev. Direktorju so predlaga
li, naj sanacijski program, ko bo zrel 
za sprejem, predstavi zaposlenim 
in jih skuša zanj pridobiti. Od di
rektorja pričakujejo, da bo predlog 
upošteval. F „

ZAOSTANKI NA VIŠJEM DELOVNEM IN 
SOCIALNEM SODIŠČU SE POVEČUJEJO

Predsednik višjega delovnega in socialnega sodišča v Ljubljani 
Milan Fabjančič je na nedavni tiskovni konferenci predstavil delo 
in probleme edinega drugostopenjskega sodišča za delovne in so
cialne spore. Medtem ko je bilo konec leta 1994 1852 nerešenih de
lovnih sporov, jih je konec lanskega leta ostalo kar 2177. K tej šte
vilki je treba prišteti še skoraj 300 socialnih sporov. Še zgovornejši 
je podatek, da je pritožbeno sodišče dobilo lani v obravnavo 3261 
zadev, rešilo pa le 1084 ali 33 odstotkov.

K takšnemu nezavidnemu stanju 
je, sodeč po pisnem poročilu pre
dsednika sodišča, veliko prispevala 
kadrovska problematika na sodišču. 
Sistemizacija predvideva 13 sod
niških mest, zasedenih je le 11, kar 
pet sodnikov pa je lani začelo de
lati na novo. V senatu za individualne 
spore je skozi vse leto delalo v 
povprečju le pet sodnikov, manjkali 
so torej kar štirje. Nezasedena so 
tudi tri mesta strokovnih sodelavcev 
in mesto sekretarja sodišča.

Oddelek za delovne spore je imel 
konec lanskega leta še 890 nerešenih 
zadev iz leta 1994. Če se sodišče 
kadrovsko ne bo izpopolnilo, teh 
zadev ne bo moglo rešiti niti do 
konca letošnjega leta.

Pri kar treh četrtinah zadev, ki 
jih je sodišče reševalo lani, je po
stopek trajal več kot leto dni. Sodišče 
rešuje prednostno zadeve, ko po
stopek traja več kot pet let. Pred
nost naj bi imeli tudi spori v zvezi 
s prenehanjem delovnega razme- 
ija. Kerje teh sporov več kot tretjina, 
absolutne prednosti ne morejo imeti. 
Prednost imajo tudi zadeve, ko je 
bila odločba prvostopenjskega 
sodišča že razveljavljena. Predno
stno se rešujejo tožbe v zvezi s stečaji 
in primeri, ko prvostopenjsko so
dišče zavrže tožbo. Prednost imajo 
sklepi, izdani med postopkom na 
prvostopenjskem sodišču, v nasprot
nem primeru bi se namreč posto
pek lahko zavlekel za leto ali dve.

Prednost imajo tudi stranke v sla
bem zdravstvenem stanju ali zava
rovanci v visoki starosti. Teh pre
dnosti je torej toliko, da sodišče vseh 
na more upoštevati.

Ker postopki pogosto trajajo zelo 
dolgo, dobiva sodišče številne ur
gence za njihovo pospešitev. Pri
zadeti se obračajo na varuha za člo
vekove pravice, ministrstvo za pra
vosodje, komisije vlade in držav
nega zbora; vsi ti sodišču pogosto 
pošiljajo nadzorstvene pritožbe.

Lani je sodišče reševalo 99 pri
tožb zoper prvostopenjske sklepe 
o začasnih odredbah iz delovnih spo
rov. Pravnomočno je ugodilo le 18 
predlogom, kar kaže na neute
meljeno predlaganje začasnih odre
db. Do teh predlogov prihaja za
radi želje po pospešitvi postopka 
o glavni stvari. Kolektivnih sporov 
lani sodišče ni obravnavalo. Reše
vanje zadev pred delovnimi in so
cialnimi sodišči od vložitve do 
pravnomočne odločbe namreč lahko 
traja tudi več let.

Vse to smo povzeli iz pisnega 
poročila predsednika višjega delo

*********** ********* * » s «

Po več stoletjih ponovno

: PROTESTANTSKI
-v I Knjiga s500stranmi kot

vnega in socialnega sodiščaMilana 
Fabjančiča. Nekaj formulacij in 
podatkov smo želeli z njim razja
sniti, pa je te dni na dopusta. Tako 
bomo skušali to narediti v priho
dnji številki.

Komentar njegovega poročila je 
lahko kar eden od spisov odvetniške 
pisarne pri svetu ZSSS. Delavcu je 
delovno razmerje prenehalo 1.1. 
1990. Šestnajstega februarja iste
ga leta je odvetnik vložil ugovor na 
ta sklep. Pravnomočno drugosto
penjsko odločbo v korist delavca 
je sodišče izdalo 8. decembra 1995. 
Kerje naspotna stran izkoristila še 
možnost revizije, lahko dokončno 
veljavno sodbo pričakujemo šele 
v prihodnjem letu. Če bo tudi ta 
sodba v korist delavca, bo oško
dovanemu med drugim prisojeno 
več kot 72 mesečnih plač s pri
padajočimi obrestmi. Tudi če za
nemarimo vprašanje, kako je de
lavec preživel teh dobrih šest let, 
moramo opozoriti, da lahko takšno 
izplačilo za nazaj zamaje tudi sre
dnje velika podjetja.

EK.

Založnika sta Č2P Enotnost in 1 
Evangeličanska cerkev v Slove- • 
niji. Cena knjige je 10.000 SIT. • 
Možnost plačila v dveh obrokih: * 
prvi ob prevzemu knjige In dru- *: i

&

* &
«
V KATEKIZEM

na Slovenskem.

- med Cerkvijo in družbo.
Dodatek v Protestantskem katekizmu prinaša: g! s položnico naslednji mesec.

I*

(Trubar, Dalmatin in prekmurski protestantski esej), 
- fotografije vseh slovenskih evangeličanskih 
cerkva s temeljnimi zgodovinopisnimi podatki.

Naročilo pošljite na naslov ČZP » 
Enotnost, Ljubljana, Dalmatin«- » 
va 4. Knjigo naročite lahko tudi » 
po telefonu 061/321-255,061/ » 
1310-033 in po faksu 311-956. *



18. aprila 1996

Sindikalna lista
Prvi dl april 1996
X. Dnevnice
- cela dnevnica (nad 12 do vključno 24 ur odsotnosti) 3.500,00
- polovična dnevnica (nad 8 do 12 ur odsotnosti) 1.750,00
- znižana dnevnica (od 6 do 8 ur, če se potovanje začne dve uri pred začetkom

delovnega časa in konča dve uri po njem) 1.218,00
2. Kilometrina (od 1. 3. 96 dalje) 24,66
3. Ločeno življenje 44.766,00
4. Prenočišče - Povračilo sroškov prenočevanja do višine zneska po predloženem 
računu, ki ga odobri delodajalec
5. Regres za prehrano 11.191,00

Drugi del
V drugem delu objavljamo povprečno plačo za obdobje november 95-januar 
96 kot osnovno za uveljavljanje pravic iz neposredne skupne porabe. Povprečna 
plača v preteklih treh mesecih v gospodarstvu Slovenije znaša 71.728 SIT.
' Jubilejne nagrade

sindikalni mil

- za 10 let
- za 20 let
- za 30 let
2. Nagrada ob upokojitvi
3. Solidarnostne pomoči
Vir: Zavod RS za statistiko

35.864.00
53.796.00
71.728.00 

215.184,00
71.728,00 

Strokovna služba ZSSS
Opomba:
Objavljena višina nagrade ob upokojitvi je rezultat kolektivnega pogajanja. Sprejeta 
sprememba uredbe Vlade RS o stroških, ki se priznavajo kot odhodek (Ur. I. RS, 
št. 7/95), pa omogoča to nagrado do višine treh bruto plač v gospodarstvu RS.

KAJ DELAJO
V republiških odborih 

Sindikat poklicnih gasilcev Slovenije
Dogovori o sofinanciranju z novimi občinami

Da bi spodbudil priprave na letošnje delovno-športno tekmovanje, 
sem obiskal organizatorja PGE Krško. Priprav so se lotili načrtno. Do
govorili smo se za sestavo in sklic organizacijskega odbora ter določili 
okvirni datum tekmovanja, to je sobota, 1. junija.

Na pogovoru v Gasilsko reševalnem centru v Novem mestu so mi povedali, 
da seje sindikat s pomočjo območne organizacije uspešno lotil urejanja 
plač in izvajanja panožne kolektivne pogodbe. Podobno kot v Krškem 
se zavod organizacijsko •ureja in upajo, da bodo uspešni pri dogovorih 
o sofinanciranju požarne zaščite z novonastalimi občinami, kar bi omogočilo 
normalno poslovanje. Junija letos bodo praznovali 30-letnico poklic
nega delovanja in 120-letnico gasilstva v Novem mestu.

Miloš Mikolič, sekretar

V območnih organizacijah
Zasavje

Uresničevanje KP v središču pozornosti
Izvršni odbor sindikata podjetja AvtoprevozJVbovljeje pripravil volilno 

konferenco svojega članstva. Kot je v obširnem poročilu o delu ugoto
vil predsednik Drago Funkl, je bil sindikat pomemben dejavnik v ko
lektivu, še zlasti v skrbi za uresničevanje kolektivne pogodbe.

Predstavnika Območne organizacije ZSSS Zasavje Ljubo Cvar in 
Ciril Urek sta člane informirala o nalogah, kijih skušajo sindikati rea
lizirati za zaščito socialnih, pravnih in materialnih pravic članstva, v. d. 
direktorja Cene Logar pa je govoril o poslovnih razmerah v podjetju 
in nalogah, ki jih bo treba opraviti v tej fazi lastninskega preoblikovanja 
podjetja.

Prihaja Semolič s sodelavci
Danes, 18. t. m., bo na delovnem obisku v Zasavju predsednik ZSSS 

mag. Dušan Semolič s sodelavci. Po okvirnem programu, ki smo ga 
pripravili v Območni organizaciji ZSSS Zasavje, si bodo gostje najprej 
ogledali CementarnoTVbovlj'e ter se pogovarjali z njenim sindikalnim 
in poslovnim vodstvom. Sledila bo tiskovna konferenca, na koncu pa 
bo še delovni pogovor o aktualnih nalogah ZSSS z najodgovornejšimi 
sindikalnimi aktivisti Zasavja - predsedniki območnih odborov sindikatov 
dejavnosti.

Balinarji otvarjajo sezono
Prizadevni športni referenti sindikatov podjetij iz Trbovelj so tudi 

letos pripravili obširen program sindikalnih športnih tekmovanj. Ta te
den se bo začela balinarska liga, v kateri se bo za prehodni pokal Območne 
organizacije ZSSS do pozne jeseni borilo skoraj 20 ekip.

Živel 1. maj!
Priprave na tradicionalna prvomajska zborovanja v Hrastniku,Trbo

vljah in Zagorju ob Savi potekajo že ves mesec. V organizaciji Območne 
organizacije ZSSS Zasavje bodo srečanja delavcev in občanov v Hra
stniku in Trbovljah 30. aprila ob 19. uri, v Zagorju na Plešah pa 1. 
maja ob 11. uri.

Organizatorji so k sodelovanju povabili kulturne skupine in zabavne 
ansamble, saj na posameznih kresovanjih pričakujejo tudi po več tisoč 
ljudi.

Ciril Urek, sekretar

Podravje
Pripravljajo seminar za zaupnike

V Mariboru seje prejšnji teden sestal območni odbor Sindikata de
lavcev gostinstva in turizma v Podravju, ki ga vodi Šime Uremovič. Na 
seji so obravnavali gradivo za 2. konferenco tega sindikata. Po razpra
vi so podprli poročilo o delu Sindikata delavcev gostinstva in turizma 
Slovenije v letu 1995, pa tudi poročilo o finančnem poslovanju ter pro
gram dela s finančnim načrtom za letošnje leto.

Na seji so analizirali tudi izvajanje kolektivne pogodbe v gostinsko- 
turističnih podjetjih v Podravju in opozorili, da nekateri delodajalci kolektivne 
pogodbe ne spoštujejo. Da bi sindikalne zaupnike usposobili za boj za 
spoštovanje kolektivne pogodbe in drugih delavskih pravic, bo podra
vski območni odbor zanje organiziral seminar, in sicer ta teden v hotelu 
Slavija v Mariboru. TK
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KAJ JE RES 
KATASTROFA?

Čeprav je bila zadnja seja republiškega odbora Sindikata delavcev 
tekstilne in usnjarskopredelovalne industrije Slovenije posvečena 
predvsem »kadrovskim zadevam«, pa njegovi člani nikakor niso 
mogli mimo izjav predstavnikov vlade in delodajalcev na eko- 
nomsko-socialnem svetu, češ »da bi 54.000 to
larjev bruto izhodiščne plače pomenilo pravo 
katastrofo za slovensko tekstilno in usnjarsko- 
predelovalno industrijo«.

vce, ki trdo delajo na normi. So
cialni status njihovih družin je 
močno prizadet. Zato vse vas, 
še posebej pa predstavnike de
lodajalcev, sprašujemo: kako 
živeti!« so zapisali v pismu, ki 
so ga sklenili »z vso podporo 
in pooblastili« svojim predsta
vnikom v ekonomsko-socialnem 
svetu, naj vztrajajo pri 54.000 
tolarjev bruto izhodiščne plače...

Sicer pa je bila seja, kot že 
rečeno, namenjena predvsem ka
drovskim zadevam. Ker Alojz 
Omejc v podjetju Zvezda Kranj

ni bil razrešen kot v. d 
torja, gaje na položaj11! 
dnika Sindikata delavi: 
stilne in usnjarskopre<ie 
industrije Slovenije 
Anton Rozman, pte, 
sindikata podjetja Peka 
podpredsednik repu11 
odbora. Za podpredsefl’ 
so izvolili Mojco N® 
novomeškega Laboda’' 
nico Konference ZSSSj 
rico Jonozovič iz sevf1 
tranjke.

»To ni nobena katastrofa. Ka
tastrofa je dejstvo, da vse od
govorne inštitucije v državi ne 
predlagajo in ne sprejmejo za
res učinkovitih in takojšnjih 
ukrepov za normalizacijo po
gojev gospodarjenja v teh bran
žah,« so zapisali v protestnem 
pismu, ki so ga naravnost s seje 
poslali ekonomsko-socialnemu 
svetu. Ker so predloga dveh 
takšnih konkretnih zakonov (za 
znižanje prispevkov in davkov 
na 38 odstotkov in za restruk- 
turiranje dolgov za odvzeto pre
moženje v bivši Jugoslaviji) sami

Kot smo napovedali v prejšnji 
številki DE, naj bi bil tudi »ka
tastrofalen položaj naše tekstilne 
in usnjarskopredelovalne indu
strije« eden od predmetov raz
prave na 23. seji komisije Držav
nega zbora Republike Slovenije 
za žensko politiko. Ostalo je pri 
»naj bi«, saj je predsednica ko
misije Vika Potočnik ugotovi
la, da gre za problematiko, ki 
bi ji bilo treba posvetiti vso sejo.

Ko se nam je že hotela zapi
sati tista o zvonjenju po toči, pa 
smo zvedeli, da jeVika Potočnik 
že sklicala novo sejo, in sicer za 
ponedeljek, 22. t. m.

uradno poslali na več pristoj
nih naslovov, pravih odgovo
rov in ukrepov pa še ni, so v 
tem protestu izrazili še dvom 
o vseh vrstah »politik«: ma
kroekonomski, izvozni, tečajni 
ipd.

»Od teh politik se žal ne da 
živeti. Trdo delamo in za to 
hočemo primemo plačilo. Neto 
plača med 30 in 35 tisočaki pre
dstavlja pravo bedo in pome
ni ponižanje za delavke in dela-

SPREMEMBA 
N A VRHU- 
Zadnjo sejo 

republiškega 
odbora 

Sindikata 
delavcev 

tekstilne in 
usnjarskoprede

lovalne 
industrije 

Slovenije je že 
vodil novi 

predsednik 
Anton Rozman 

(zadaj prvi z 
leve).

Foto: Sašo Bernardi

Soglasni »ne hi
Območni odbor Sindikata obrtnih delavcev 

v Podravju je prejšnji teden obravnaval osnutek 
| pravilnika o financiranju in finančno-material- 

nem poslovanju Sindikata obrtnih delavcev Slo
venije. Člani odbora pod vodstvom predsedni
ce Lidije Dumanič se niso strinjali z novim 
načinom plačevanja članarine, ki ga predvide
va osnutek pravilnika. Menili so, da naj tudi člani 
Sindikata obrtnih delavcev plačujejo članarino 
po enakih kriterijih kot vsi člani ZSSS, prav tako 
pa naj se enotni kriteriji upoštevajo tudi pri de
litvi zbrane članarine. Na seji odbora so namreč 
ugotovili, da bi po novem osnutku pravilnika od 
300 tolarjev članarine dobil območni odbor 66 
tolarjev (po sedanjem pravilniku mu pripada 135 
tolarjev), območna organizacija bi po novem 
pravilniku dobila 63 tolarjev (po sedanjem ji pripada 
99 tolarjev), republiški odbor bi po novem pra
vilniku dobil 150 tolaijev (po sedanjem mu pri
pada 49,5 tolarja), zveza pa bi po novem dobila 
21 tolaijev (sedaj ji pripada 16,3 tolarja). S takšno 
delitvijo sredstev članarine pa se člani podravskega

4
območnega odbora niso strinjali. Člani obW 
odbora osnutka omenjenega pravilnika 
sprejeli, pač pa so se zavzeli za pripravo J* 
ga. Ob tem seje območni odbor zavzel ^ 
stopen dvig sindikalne Članarine v okviru 
zveze na 1 odstotek. _ ^

Člani območnega odbora prav tako niso sp 
predloga republiškega odbora Sindikata|| 
delavcev Slovenije, naj za sekretarko obntfP 
odbora tega sindikata potrdi Branko ^ 
Območni odbor je namreč presodil,
Jurak njenega mandata ni potrebno znova poW 
saj je bila na sedanjo funkcijo že legalno izv* 

Območni odbor Sindikata obrtnih 
v Podravju bo v kratkem organiziral se1® 
za vse sindikalne zaupnike na območju. Na 
bo predavala sekretarka območne organ1® 
Vekoslava Krašovec. V soboto,20. t. m-n 
območni odbor za svoje člane organizira1' 
v Avstrijo, kjer si bodo ogledali Mini-n"® 
in obiskali vinsko cesto.

TO NI BILO VZNEMIRJANJE
»Policija se zaveda, da je stavka kot organizirana prekinitev 

dela za uresničevanje ekonomskih in socialnih pravic ter inte
resov iz dela suverena pravica delavcev, zato je vsebinske odločitve 
o stavki ne zanimajo,« je na protestno pismo Sindikata delavcev 
gradbenih dejavnosti Slovenije v zvezi s policijskim »vznemi
rjanjem« nekaterih sindikalnih zaupnikov mariborske Hidro- 
montaže (glej DE/15,28.3.96) zapisal Borut Likar, državni sekretar 
v Ministrstvu za notranje zadeve, in nadaljeval:

»Če obstajajo utemeljeni razlo
gi za sum, da lahko ob stavki pride 
do ogrožanja varnosti ljudi ali pre
moženja, mora policija storiti vse 
potrebno, da eventualni nemir, 
vznemirjenost in nezadovoljstvo 
delavcev in drugih ljudi ne prei
dejo v širše konflikte in napetosti, 
saj je policija tisti državni organ, 
ki je med drugim dolžan zago
tavljati tudi osebno varnost lju
di, varovati premoženje, pre
prečevati kazniva dejanja ter na
dzirati in urejati promet na ce
stah.

V konkretnem primeru je po
licijska postaja Maribor zbirala 
informacije o stavki, ki naj bi bila

18. 3. 1996 v kolektivu EM Hi- 
dromontaža. Na zboru delavcev 
je bila namreč 8.3.1996 izražena 
pobuda, da se izvede zapora Hoške 
ceste, kar bi lahko v konkretnem 
primeru pomenilo ogrožanje ude
ležencev v cestnem prometu, za 
kar pa je med drugim pristojna 
tudi policija. Zaradi nasprotujočih 
se vesti - predstavniki sindikata 
so zagotavljali, da stavke ne bo, 
v vrhu podjetja pa so menili 
drugače - je bilo treba informa
cije nekajkrat preveriti.

Pravna podlaga za takšno ak
tivnost policije je v zakonu o or
ganizaciji in delovnem področju 
ministrstev, po katerem MNZ med

drugim opravlja naloge, ki se 
nanašajo na varovanje življenja 
ljudi in premoženja, na vzdrže
vanje javnega reda in miru, na 
urejanje in nadzorovanje prometa 
na cestah, na preprečevanje in 
odkrivanje kaznivih dejanj in 
prekrškov, ter v zakonu o notranjih 
zadevah, ki konkretizira naloge 
policijske postaje.

Nenazadnje je pomembna tudi 
določba 1. odstavka 5. člena zako
na o stavki, ki določa: .Stavko
vni odbor in delavci, ki sodelujejo 
v stavki, morajo stavko organi
zirati in voditi na način, da se ne 
ogroža varnosti in zdravja ljudi 
in premoženja ter omogoča na
daljevanje dela po končani sta
vki’.

Vaše zaprosilo za pojasnitev 
ravnanja policije in vzrokov za 
takšno ravnanje ocenjujemo kot 
dobronamerno. Mariborski poli
cisti so zakonito preverjali infor
macijo z namenom varovanja ljudi 
in premoženja vseh udeležencev

v zvezi s predvideno sta' 
stavkajočih delavcev P 
Hidromontaža, kakor l , 
lih naključnih udeleže?'

Kot sindikalni akti'1,j 
gotovo razumeli in podF 
policijsko ukrepanje;11, 
nikakršno vznemirjanj^ 
nih zaupnikov, temveč , 
vljanje rednih policijs^1 
Verjetno so vam znan3' 
vanja policije, da ob vse11 
zagotavlja stavkajočim1 
udeležencem potrebno

Tako torej Borut Li* p 
Jernej Jeršan, sekretark 
je podpisal zahtevo zan 
»Na seji izvršnega odb0? 
ki bo še ta mesec, bom0 
v Hidromontaži vsekako«
osvetlili,« odgovarja- 1Ž1vzaprav tudi naša do' 
sindikalnih zaupnikov, 
svoji aktivnosti čestokm, 
med dvema mlinskim.
ma...«
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Trije pogledi na enega največjih nekdanjih slovenskih kmetijskih sistemov
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KOT NEKDAJ?
Hmezad iz Žalca je bil nekdaj eden izmed nagvečjih slovenskih kmetijskih poslovnih sistemov. 
Tudi dohodkovno je bil uspešen in delovno intenziven. Kot mnogo podobnih gigantov pa je tudi 

ta začel počasi, a vztrajno propadati in danes je le še senca nekdanjega velikega Hmezada. 
Toda pojavna se nekaj posameznikov, ki sanjarijo, da bi znova naredili tako veliko firmo, kot 
je bila nekdaj, in o tem je v Savinjski dolini in celjski regiji na sploh vedno več govoric. Eden 
izmed pobudnikov za to je nekdanji predsednik Hmezada oziroma generalni direktor Vlado 

Gorišek. O tem kakšen je bil Hmezad nekoč, kakšen je danes in ali je sploh lahko še kd«y 
^ približno takšen, kot je bil, pa v tem prispevku razmišljata še dva zanimiva človeka: Srečko 
Cater, kije v Hmezadu zaposlen že trideset let in je vodja farme govedi v Podlogu pri Šempetru, 

in kmet Marjan Ribič iz Latkove vasi pri Preboldu, ki pa mu Hmezad zaradi takšnih in 
drugačnih razlogov nikoli ni bil kdove kako pri srcu.

NAjBOU
POSTEN
PREDLOG
VOLILNEGA
SISTEMA

“Češi upajo j naj politične 
stranke v sedanjem 

državnem zboru sprejmejo 
le zakon, ki bo določal 
volilne okoliše, število 

podpisov, kijih moramo 
zbrati za posameznega 

kandidata ali kandidatko, da 
bomo o rjej na dan volitev 
lahko glasovali, in kdo bo 

preštel glasove. Nič 
drugega. Tudi stroške za to, 

da bomo kandidata pred 
dnevom glasovanja dobro 

izprašali, kaj misli početi v 
parlamentu, naj prepustijo 

nam - volilcem. ”

",
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- pot v svetlo prihodnost 
ali nostalgično pozabo?

2AKAJ PREMAGAM? 
p ČIGAVO 

ZMAGOSLAVJE?
‘Spominski odbor za praznovanje SO. obletnice 
«onca vojne” je izdal brošuro z naslovom Slovenca 
£941-1948 - Zmagoslavje premaganih. Uredil jo je 
Branko Rozman, natisnila in med ljudi poslala 
družina, d. o. o., za založbo pa seje podpisal dr.
Janez Gril, glavni urednik Družine.
Kot piše v uvodu brošure, je glavni namen njenih 
Avtorjev, “da slovenski narod zve resnico o tem, kaj 
®e je pri nas med vojno dogajalo...”. Marje res možno 
aa 23 straneh brošure žepnega formata 
slovenskemu narodu povedati “vso resnico” o 
pogajanjih med drugo svetovno vojno? Nedvomno 
“Udo zahtevna naloga, ko pa ji vsi slovenski 
zgodovinarji skupaj doslej 
se niso bili kos!
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Poenoteni (in naivni) 
v Evropo? ■

Predsednik vlade dr. Janez Drnovšek 
je ob koncu nekajdnevne (polemične) 
razprave v državnem zboru o vklju
čevanju Slovenije v Evropsko unijo dejal, 
da so se med »uskaljevalnimi pogovori 
s predsedniki strank dogovorili o dikciji 
sprejetega dokumenta«, ki ga podpira 
tudi vlada. *Ta dikcjja daje jasno poo
blastilo vladi, da lahko zaključi proces 
pogajanj s podpisom sporazuma o pri
druženem članstvu, se pa tudi dovolj 
jasno opira na stališča in sklepe ma
dridskega vrha in Evropskega parla
menta.« Ta Drnovškova pripomba je 
vsekakor pomembna tudi za pojasnilo 
ravnanja tistih strank (zlasti ZLSDS), 
ki so sprva zelo polemično in tudi z odkri
tim nasprotovanjem ocenjevale početje 
vlade in njene napovedane poteze. Raz
pravljanje v parlamentu je vsekakor 
prispevalo k razjasnitvi marsikatere
ga vprašanja in k jasnejšemu zazna
vanju sedanje pozicije Slovenije v Evropi. 
Povsem nesmiselna je bila psihoza, ki 
stajo ustvarjala Drnovšek in Thaler, 
še zlasti Thaler, zaradi nekaterih kritičnih 
in odklonilnih stališč posameznih po
slancev in strank. Bilo bi zares nena
vadno, če bi ob dosedanjem vladnem 
ignoriranju parlamenta v zvezi z slo
venskim vključevanjem v Evropsko unijo, 
vsi kar z aklamacijo sprejeli takoj vse, 
kar je predlagala vlada. Na nenormal
nost nestrpnega reagiranja je pravza
prav najbolje opozoril poslanec Združene 
liste in predsedujoči odbora državne
ga zbora za mednarodne odnose Borut 
Pahor, ko je čelne ljudi vlade vprašal 
od kod nenadoma takšno njihovo 
navdušenje nad španskim kompromi
snim predlogom, ko pa so sami kar nekaj 
mesecev posamezna njegova določila 
proglašali na nesprejemljive.

V državnem zboru seje tudi drastično 
pokazalo, da so vladni možje (Drnovšek 
in Thaler) s svojimi izjavami kar nekaj 
časa v Sloveniji ustvarjali vtis o vse 
drugačni naklonjenosti večine evrop
skih držav do Slovenije v njenem spo
ru z Italijo in o svojih velikih »diplo
matskih veščinah«. Zdaj seje nenado
ma pokazalo, da Evropa preprosto ne 
želi taktizirati in ustvarjati vtisa, da 
Slovenijo »razume« in da je glavni pro
blem »nenačelna« Italija. Prav tako se 
je na veliko napovedovana »posredo
valna« vloga ZDA spremenila v vsega 
nekaj vljudnih fraz o zainteresirano
sti ZDA, da Italija in Slovenija uredita 
svoja odprta vprašanja.

Na vse to seje treba spomniti zdaj, 
ko je prišlo do določenega preloma, da 
ne bi v Evropo (in še kam) še naprej 
korakali preveč diplomatsko naivni.

Kaj je pokazala 
Slovenija

»Zdaj lahko svetu, predvsem pa Evropi 
zelo jasno sporočimo, da je Slovenija 
pripravljena sprejeti evropska pravi
la. ne pa tudi nekaterih posebnih izsi
ljevanj posamezne države,«je po sprejetju 
stališč in sklepov o odnosih Slovenije 
z EU, Italijo in Natom dejal predsed
nik vlade dr. Drnovšek. »Na potezi so 
drugi, ki morajo sami dokazati, ali so 
na ravni evropskih pravil. Zunanji 
minister Zoran Thaler misli, daje državni 
zbor opravil »izjemno pomembno delo. 
Važnoje, daje njegovo sporočilo takšno, 
da je jasno tudi Evropski uniji in 
predsedujoči državi v EU-Italiji. Državni 
zbor je sprejel vsebino španske pobu
de in s tem zadovoljil pogojem EU za 
podpis sporazuma o pridruženem član
stvu. Na diplomaciji je, da to pomemb
no novico sporoči EU, prdsedujoči v EU 
Italiji, Evropski komisiji in Evropske
mu svetu ter da poskuša doseči čim
prejšnji podpis sporazuma. Če bi prišlo 
do nadaljnjih odlaganj podpisa sporazuma,, 
za to ne bo mogoče kriviti Slovenije.«

Iz Rima do začetka tega tedna ni bilo 
uradnega vladnega odmeva na odločitev 
slovenskega parlamenta. Zunanja mi
nistrica (kije bila na potovanju po ZDA) 
in tiskovni predstavnik italijanskega 
zunanjega ministrstva sta izrekla nekaj 
vljudnostnih fraz. Pač paje bilo pomenljivo 
sporočilo tiskovnega predstavnika ita
lijanskega predsedstva EU v Ženevi. 
Dopisnik Delaje v soboto, 13. aprila 
1996 zapisal, daje le-ta opozoril na 
»naklonjeno stališče italijanskega zu
nanjega ministrstva glede slovenske
ga sprejetja tako imenovanega špan
skega predloga. Vendar ni mogel potr

diti, ali utegne podpisovanje pridružitve- 
nega sporazuma zdaj hitreje steči tudi 
v Bruslju, saj je menil, da so sloven
ska stališča še vendo precej splošna. 
Kot ga je bilo mogoče razumeti, zato 
še ni mogoče potrditi, da ustrezajo ita- 
lij anskim zahtevam...«

Jabolko je padlo - 
na čigavo glavo?

»Sprejetje španske pobude, kijoje ura
dno predlagal Bruselj, je dober nasprotni 
argument tistim predstavnikom ura
dnega Rima, ki so še pred dnevi razla
gali, da v Ljubljani ni dovolj zrelosti, 
da bi šli v korak z (evropskim) časom. 
V luči teh očitkov je slovensko jabolko 
v četrtek, 11. aprila 1996 nadvomno 
dozorelo in padlo z drevesa,« piše ko
mentator Dnevnika in dodaja, da še ni 
mogoče z gotovostjo trditi, »kakšen bo 
učinek tega padca. Mogoče paje, da bo 
za slovensko politiko manj revolucio
naren, kot za fiziko tistikrat, ko je ja
bolko padlo na glavo Newtonu. Ni namreč 
trdnih zagotovil, da bo nova italijan
ska vlada (volitve so čez nekaj dni) na 
špansko pobudo pristala oziroma, da 
jo bodo zadovoljila sprejeta stališča o 
slovenski zunanji politiki.«

Komentator sicer ugotavlja, da »črno
gledi« lahko porečejo, daje špansko po
budo, ki je uradno predlog Evropske 
linije, pravzaprav izsilila Italija, naša 
država bi namreč že lani podpisala 
sporazum o pridruženem članstvu, če 
temu ne bi oporekala ena in edina država. 
»Optimisti« pa lahko pritegnejo tistim, 
ki opozarjajo, da bi poteze, kijih ta pobuda 
predvideva, morali potegniti prej ko slej. 
Vsiljevanje nečesa, kar drugim ni bilo 
vsiljevano, se zdi manj boleče, če na 
problem gledamo skozi očala zunanjega 
ministra Zorana Thalerja, ki pravi, da 
je pred očmi pač potrebno imeti polno
pravno članstvo.«

Komentator Večera opozarja, da 
najnovejša odločitev slovenskega par- 
lamneta v zvezi z EU »močno spominja 
na tisto o slovenskem odhodu iz Jugo
slavije. Tako, kot smo pred petimi elti 
vedeli, da je vse bolje od obstanka v 
jugofederaciji ali konfederaciji - in tako 
se je tudi izkazalo - nam je tudi zdaj 
precej jasno, daje vse drugo, razen biti 
v EU, lahko samo slabše. In to je prav
zaprav edina olajševalna okoliščina za 
odločanje brez jasnih računov in celo
vitih izračunov v rokah. Tako kot jih 
nismo imeli pred petimi leti, jih nima
mo tudi danes... Ob tokratni novici smo 
potemtakem ljudje - enako kot parla
ment in vlada-pomirjeni, daje odločitev 
prava, zgolj s pomislijo ali prepričanjem, 
da nas tudi tokrat občutki niso izdali, 
pa čeprav odločitev ni bila tako enot
na kot pred petimi leti...«

Prešerno (ali defetistično?) razpoloženi 
komentator Republike ironizira: »Ali gre 
za izsiljevanje? Seveda, kaj hočemo. 
Končno Itahjanom - in folksdojčarjem 
ter madžaronom - s sprejemom špan
ske pobude ne bomo prodali nepremičnin, 
temveč jim bomo le omogočih nakup le
teli. Borci za slovenske nacionalne inerese 
imajo tako še skrajno možnost: organi
zirajo lahko široko akcijo preprečevanja 
prodaje nepremičnin tujcem. Morebit
ne narodne izdajalce, ki bodo prodali 
vikend Italijanom, bi lahko denimo ja
vno osramotili. Ne mislite, da gre za šalo. 
Javni splošni prezir je v družbah, ki 
jih označuje miselna omejenost in so še 
vedno vpete v miselne vzorce patrio
tizma, kaj stroga kazen.«

Kdo ne razume 
Slovenije

Ravno v času, ko bi morali sloven
ski ambasadorji in drugi diplomati po 
Evropi in po svetu tujim vladam na veliko 
pojasnjevati, kaj se dogaja v slovenskem 
parlamentu, so se le-ti množično zgr
nili na »delovne počitnice« v Portorož, 
kjer sojim »predavali« predsednik države 
Kučan, pedsednik vlade dr. Janez 
Drnovšek, zunanji minister Zoran Thaler, 
nekdanja ameriška veleposlanica pri 
Združenih narodih Jean Kirkpatrick 
in nekdanji poljski zunanji minister 
Krzystof Skubiszewski. To pa ni bila 
edina kurioziteta portoroškega srečanja.

Diplomati so na veliko dopovedova
li, da se nam v državah EU čudijo (in 
oni z njimi?), zakaj predloga Evropske 
unije', ki smo jo sami zaprosili za po
sredovanje, zdaj ne sprejmemo z od
prtimi rokami. Pripovedovali naj bi tudi 
o marsikateri »zbadljivki«, ki jo slišijo
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v pogovorih z drugimi diplomati. Poročila 
iz Portoroža niso odgovorila na vprašanje, 
kakšna je pri vsem tem vloga (sloven
skih ambasadoijev. Je poslušanje drugih 
in »nevtralno« sporočanje, da se nam 
v Evropi čudijo, malodane smejijo, edino 
njihovo opravilo?

Predsednik države Kučan je amasa- 
doijem postavil štiri temeljna vprašanja: 
»Zanima me, kako nas vidi tujina. Iz 
analiz, ki ste jih poslali,lahko sklepam, 
da postajamo za partnerje nezanimi
vi, ne zaupajo nam več kot včasih. Za 
našo državo ni dobro, da se o njej ne 
govori, prav tako ni dobro, da notranja 
politika tako močno vpliva na zunanjo, 
da le-ta ni več zunanja. Posebej me skrbi, 
da ne poslušamo nasvetov prijateljev, 
da nei zpolnjujemo obljub in da ne ščitimo 
interesov naših partnerjev,« je po pi
sanju Dnevnika dejal predsednik Kučan. 
»Veleposlaniki so vsi po vrsti potrdili, 
da ugled Slovenije pada...«

Kučan je dejal, da mora diplomacija 
služiti državi in ne strankarskim in
teresom. K temu bi lahko dodali, da mora 
biti »nevtralna« do notranjih političnih 
dogajanj in sposobna odslikavati real
na slovenska razmerja, denimo v par
lamentu, ne glede na to, kdo je njihov 
trenutni neposredni »šef«. S tega vidika 
seveda ni bilo niti malo potrebno, da 
so se veleposlaniki vmešali v parlamen
tarno razpravo z dajanjem nekakšne 
posebne podpore govoru zunanjega 
ministra, kije v parlamentu naletel na 
zelo burne in protislovne ocene.

Šušterjeva >>od]gitja<< - 
brez uggvgm

Nekdanji predsednik gospodarske zbor
nice je v svojem komentaiju v Repu
bliki med drugim zapisal, »da so neka
teri iz novega vala gospodov povsem 
neprepričljivi. Včasih si stvari prepro
sto izmislijo (na primer predsednik go
spodarskega združenja, kije kar podvojil 
BDP v zadnjih desetih letih) ah pa po
lemizirajo z dejstvi (na primer minister, 
ki ne verjame, da so realne plače v za
dnjih treh letih rasle skoraj trikrat hi
treje od rasti BDP). Ne vem, kaj je večja 
nesreča, nevedenje ah njegovo teatral
no razkazovanje...«

Dagmar Šuster sicer ni razkril, ka
terega »predsednika gospodarskega 
združenja« in kateregajninistra ima v 
mislih. Vsekakor doslej Šusterju ni nihče 
javno ugovarjal.

V zadnjem času je o »dvakratnem 
povečanju« bruto domačega proizvoda (BDP) 
v zadnjih desetih letih govoril Jožko Čuk, 
Šusterjev naslednik na poziciji predsed
nika^ Gospodarske zbornice Slovenije.

S Šusterjem tudi ni nihče polemiziral 
zaradi trditve v nekem njegovem dru
gem komentarju, da nimajo prav tisti, 
»ki so s spornimi, (napačnimi) metoda
mi prikazali razmeroma visoko rast izvoza 
v lanskem letu.« Šuster piše, da v po
slovnem poročilu Agencije RS za plačilni 
promet, nadziranje in informiranje za
služi posebno pozornost podatek, »ki nam 
pove, da so gospodarske družbe s pro
dajo na tujih trgih ustvarile 1121 mi
lijard tolarjev, karje nominalno za 13,6 
odstotka več kot leta 1994. To dokazuje 
trditev, daje lanski izvoz miroval... Se 
pomemembnejše paje seveda dejstvo, 
da izvozni prihodki v strukturi vseh priho
dkov predstavljajo le 22,4 odstotka, kar 
je ne le manj kot leta 1994, temveč tudi 
absolutno gledano tako malo, daje mogoče 
resno govoriti o skorajda avtarkičnem 
gospodarstvu« in da so potemtakem bolj 
pravljice trditve o tem, da gre pri nas 
za odprto izvozno gospodarstvo, ki ko
majda kaj proda doma.

Čistka med mimik
»Ko je Slovenska krščanska demokracija 

odstranila tri vidne novinarje iz Slo
venca in s tem napovedala boj proti So
cialdemokratski stranki Slovenije, Lojze 
Peterle paje na strankini konferenci 
v Mariboru napovedal celo spopad s 
SLS (prevzemanje občinskih odborov), 
bi morali zazvoniti vsi alarmni zvon
ci. Skoraj hkrati s čistko na Slovencu 
so s TV 3 odslovili odličnega komen
tatorja Janeza Vuka (tudi on je bil eksko- 
municiran s_ čistko na Slovencu avgu
sta 1992). Čeprav je bila njegova od
daja daleč najbolj poslušana, je ured
nik dejal, da zanjo ni več denarja. Toda 
ista televizija je prav takrat, ko sem 
za to odstranitev zvedel, predvajala dolg 
posnetek s predstavitve knjige Jane
za Drnovška. Česa takega nista nare- 
dila niti drugi televiziji (TVS in POP TV), 
TVS je tisti večer na drugem progra-

mn
mu celo prikazala enourni posnete^
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o poskusu uničenja MiaamsKe Knj« 
Založbe, na prvem programu pa po# 
bljeno oddajo o botrih, ki so uničih IsKr 
Tako se dogaja, da Slovenec in TV" 
ki naj bi veljali za javni občili 11 
komunističnega dela naroda, v teh ze 
občutljivih časih 'sadita rožice’’: 
posvečata pozornost osi LDS - S& 
državna televizija pa prikazuje odda?
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gaja. Čistka na Slovencuje prvi hip siv 
vzbudila nekaj medijske pozornosti, tfP 
že čez nekaj dnije bila povsem odstranjen 
izpred oči javnosti. O novinarski so1 
damosti oziroma o povzdignjenem gle^ 
vsaj ob načinu odstranitve s Slove1: 
ca, če že ne ob 'argumentih’, ki so v 
stranitev pospremili, ni bilo ne du*! 
ne sluha. Tudi Društvo novinarjevi 
molčalo kot grob. Verjetneje celo sjj
T T-T1 rt r » o »-CrtO „ -rt-5 Ort T-r -rt rtTTrt-oo -»"rt rt O rt rtT11 [V

član najožjega vodstva Janševe SDS® 
in Mateja Komel Snoj.

Seveda nima pomena posebej raz#8' 
bljati, kdo molči in kdo slavi zmago, ^ 
v tem primeru ne gre za kakšen tipic6 
obračun med »demokrati« in nedemokr# 
ampak za klasičen spopad med »ide0
1 -1 -i ~! r—1 s-fa-vt -i ^-1 4- ^ I v o o o /■N rt /4 Tl D

lavnim prisegali na iste CLye m uru^ 
uporabljali iste (nedemokratične) D18 
nde pri neizprosnem in grobem »čiščenj 
n »varovanju« Slovenije pred staro ^ 
iovo »komunistično« navlako in nevaf 
lostjo, pri radikalnem diskvalificiraj 
irugače mislečih. Pravzapravje veli$ 
sreča, da sami med seboj (s krutimi ^ 
irovskimi potezami in zamenjavali11 
podtikanji, nenehnimi medsebojni!11
-»V»+-rtrrV«rt mrt •? -rt rt r*! -l rt-rt i ^ /-4-m-i i-rt 1 i TTTiI 1

pravo demokracijo«.

Kovačičevi zločinic)i
Dimitrij Kovačič, predsednik Ijublj^ 

skega mestnega sveta in predsedij 
Socialdemokratske stranke v Ljubija1; 
je za Slovenca napisal obširen članek ’ 
katerem ugotavlja, da »zločincem niKjf 
ne postavljajo spomenikov«. Ta čla#, 
bi pravzaprav morali ponatistniti vsi
na Slovenskem, da bi se lahko ljudje j 
lastne oči (in brez kakršnih koh) dodat' 
nih komentarjev) prepričah, s kakšni® 
človekom imamo opravka v Ljubljani n 
dveh izpostavljenih političnih in oblasti^ 
pozicijah, M naj bi- še zlasti tista v mestnefl1 
svetu - izžarevali strpnost, dei»0' 
kratičnostn resnicoljubnost in objektn 
nost pri presojanju zgodovinskih dejstev 
Pamflet v Slovencu pretresljivo dokazuj® 
da Kovačiču primanjkuje in enega $ 
drugega in tretjega. Predvsem pa tu® 
patriotizma, na katerega se stranka, J 
ji pripada, kar naprej tako sklicuje. Kova^
namreč med drugim piše tudi o tem,
je odpor proti (močnemu) okupatorji 
nesmiseln, ker naj bi bil izid v vsakei*1 
primeru okupacija... ^

Sicer pa Dimitrij Kovačič ugotavlja: ^ 
izhajamo iz dejstva, ki ne more biti v®" 
sporno, da so fašizem, nacizem in k 
munizem gibanja, v imenu katerih so s 
doslej v zgodovini izvrševali n^jmnožičnej8 
zločini, potem težko zanikamo trdite^ 
da sta bila Kardelj in Kidrič - vodLik1® 
slovenska komunista-zločinca. ZatonjuTJ 
spomenika ne moreta stati na javu11. 
mestih. Nikjer na svetu zločincem 11 
postavljajo spomenikov. Lahko pa J 
spravimo v neki del muzeja, kjer bi priča19 
o časih, ko so postavljali zločincem sp° 
menike. Tisti, ki vztrajajo, da spomenik9 
ostaneta, bi morali ovreči dejstvo, daSj? 
zločinca. Njihova trditev je, da sta vpa 
la proti okupatorju boj, ki nam je pria® 
sel svobodo. Ta trditev ne zdrži resa6 
ga pomisleka. Svobodoljubnost in idea1 
ljudstva sta izrabila za revolucionara, 
cilje... Škoda povzročena okupatorju, p' 
bila v sorazmerju z grozotnimi žrtvam1' 
ki smo jih utrpeli. In pri tem je bilo cm, 
največ žrtev v obračunavanju med nam 
samimi. Nekateri postavljajo neresno u 
ditev, da bi brez tega boja Slovencev p 
bilo, da bi danes tu govorili nemško 8 
podobno. Smešno. Popolnoma jasno J6' 
da bi se vojna končala prav tis^gadu. 
kot seje (8. maja 1945 je Nemčija kap 
tulirala)... Boj proti okupatorju, za sV® 
bodo - to je bila le spretno prirejena vaD 
za ljudi, ki so okupatorje zares sovražijo 
Okupatorja nas torej Kardelj in KimP 
nista rešila. Kaj sta nam torej prinesla; 
Socializem... Spričo tega se lahko vprašam; 
Ali lahko najdemo v 1000-ietni slove8 
ski zgodovini kakšno tako negativ8, 
osebnost, kot so Kardelj, Kidrič, Mac8 
in morda še kdo? Ne vidim je... .

Pripravil: J-
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Bl/g vodedi na enega namčiih nekdanjih slovenskih kmetijskih sistemov

HMEZAD VČERAJ. DANES IN 
MORDA SPET TAK KOT NEKDA J?
OjUPtnosti oživljanja kmetiiskeea velikana v dolini hmelja razmišljajo nekdanji 
S£neralni direktorVlado Gorišek, vodja farme govedi v Podlogu Srečko Čater in 
kmet Marian Ribič iz Laikove vasi pri Preboldu

*fcnezad iz Žalca je bil nekdaj eden izmed največjih slovenskih kmetijskih 
Poslovnih sistemov. Tudi dohodkovno je bil uspešen in delovno intenziven. 
Kot mnogo podobnih gigantov pa je tudi ta začel počasi, a vztrajno 
Propadati in danes je le še senca nekdanjega velikega Hmezada. Toda 
Pojavlja se nekaj posameznikov, ki sanjarijo, da bi znova naredili tako 
veliko firmo, kot je bila nekdaj, in o tem je v Savinjski dolini in celjski regiji 
Pa sploh vedno več govoric. Eden izmed pobudnikov za to je nekdanji 
Predsednik Hmezada oziroma generalni direktor Vlado Gorišek. O tem 
kakšen je bil Hmezad nekoč, kakšen je danes in ali je sploh lahko še kdaj 
Približno takšen^kot je bil, pa v tem prispevku razmišljata še dva zanimiva 
človeka: Srečko Cater, ki je v Hmezadu zaposlen že trideset let in je vodja 
‘arme govedi v Podlogu pri Šempetru, in kmet Marjan Ribič iz Latkove vasi 
Pfi Preboldu, ki pa mu Hmezad zaradi takšnih in drugačnih razlogov nikoli 
Pi bil kdove kako pri srcu.

poznih in kongresih v tujini nikoli nismo 
imeli manjvrednostnega kompleksa. Takšen 
razvoj je odpiral nova delovna mesta, 
povečeval dohodek in Hmezad je bil pravi 
inkubator novih firm.

Panorama: Kje so po vašem še bile 
prednosti takšne asociacije? Nekateri 
danes te stvari vidijo malce drugače kot 
vi?
Gorišek: Zaposleni v takšnem velikem 

sistemu so se počutili socialno bolj varne 
kot v kakšni majhni firmi. Oskrba s finančnimi 
sredstvije bila nemotena, tako

Vlado 
Gorišek: 
Hmezad
je
načrtno 
uničil 
bivši 
Demos!

Panorama: Dolgo let ste bili predsednik in 
generalni direktor Hmezada. Kako je 
nastajal ta sistem?
Gorišek: Poslovni sistem Hmezad je v 

®vojem razvoju prešel več organizacijskih 
ta2: od kmetijskega kombinata, sozda do 
Poslovne skupnosti. To je bila prostovolj- 
^ 2dru-ba delovnih organizacij po takratni 
2akonodaji, ki pa za takšne sisteme ni bila 
Pojboij prilagojena. Še posebej zato, ker je 
PU osnovni poudarek na temeljni organi- 
^cjji združenega dela (tozd). Namen teh 
Povezav je bil, da se precej razdrobljene 
sile v kmetijstvu združijo zaradi nizke 
akumulacije v tej panogi. Tako ustvarjena 
Akumulacija je bila večja, razvoj je bil hitrejši, 
veliko je bilo naložb... Zato so se v takšne 
sisteme, pri tem seveda Hmezad ni bil izjema, 
Poleg podjetij iz primarne kmetijske proizvo- 
Phje družbenega in zasebnega sektorja

Panorama: Je treba tudi v tem iskati 
vzroke, daje Hmezad začel organizacijsko 
slabeti in izgubljati funkcije, ki jih je imel? 
Gorišek: Po spremembi sistema in ko je 

prišel na oblast DEMOS, je nastala, jaz bi 
temu rekel, kontrarevolucionarna klima. Pričelo 
seje načrtno razbijanje vsega, kar je nasta
lo v samoupravnem sistemu. To se pozna v 
vsej državi. Razni povzpetniki s praznimi 
glavami so uničevali vse, kar jim je prišlo v 
roke. Pretrgane so bile dobre vezi z zahod
nimi gospodarskimi partnerji, uničeni so 
bili razvojni sektorji in nobenega gospodar
skega koncepta več ni bilo. Še manj pa, kakšen 
naj bi bil koncept razvoja slovenskega kme
tijstva. Zvrstilo seje veliko diskusij o družinskih 
kmetijah, katerih avtorji še sami niso vede
li, kakšne naj bi bile. Danes odrekajo vse 
eksistenčne pravice kolektivom, ki so ku
povali zemljo, širili družbeni sektor kmetij
stva, vlagali v predelovalno industrijo in še 
bi lahko našteval. Zemljiščaje pobral državni 
sklad, včerajšnji lastniki pa so najemniki pod 
pogoji, kot jih diktira sklad. Lastninjenje pre
delovalne industrije, katere izgradnja se je 
financirala iz različnih virov, se je skoraj 
za polovico preneslo v zadružno lastnino. 
To je za moje pojme kraja tisočletja, da ne 
govorim o denacionalizaciji in prisvajanju 
družbene lastnine. Sicer pa ustvarjalno in 
razvojno mrtvilo vlada tudi v zasebnem sektoiju, 
ne samo v samem Hmezadu, kolikor ga je 
še. V občini Žalec, kije bila včasih poznana

j^mil, proizvodnja kmetijske mehanizacije 
^ opreme. Hmezad je bil s svojo takratno 
dejavnostjo prisoten na območju vse Slo- 
'fcnije, pa tudi v drugih predelih takratne 
skupne države in v državah zahodne Evrope.

Panorama: Kako je takratni Hmezad
vplival na razvoj podjetij, ki so bila v
njegovem okviru, pa tudi na razvoj, kot
smo takrat rekli, družbenih skupnosti?
Gorišek: Podjetja oziroma takratne de- 

ovne organizacije, ki so bile združene v 
ekviru Hmezada, so v kratkem času na
pravile velik razvoj. Razširile so se in nastajale 
?° tudi nove. Omenim naj samo Hmezad 
Anko, ki je sedaj dokaj močna in dobro 

Organizirana finančna institucija, nasta- 
jAje Hranilno kreditna služba in še bi lahko 
dAšteval. V okviru Hmezadaje deloval močan 
Azvojni sektor, posamezne organizacije 

Znotraj sistema pa so prav tako skrbele 
“A svoj razvoj. Velik je bil napredek v tr
govskem delu, saj smo uspešno nastopali 
"A Uljih trgih, in to ne le s prodajo hmelja, 
PAopa^udi z drugimi proizvodi. Z izredno 
{Počno trgovsko organizacijo Agrino, kije 
na nosilka trženja z raznimi kmetijskimi 

Proizvodi, opremo, mehanizacijo in dru- 
gnhi materiali, smo obvladovali Vojvodi- 

0 in dobršen del takratne Jugoslavije. Imeli 
pao močno lastno proizvodnjo kmetijske 

PAohanizacije in opreme in še bi lahko 
PAsteval. Ob vsem tem ne morem mimo 
vrednih dosežkov v primarni kmetijski 
Proizvodnji. Tudi v zasebnem kmetijstvu, 
szultati, ki smo jih dosegali, so bili na 
vetovni ravni, in na posvetovanjih, sim-

z domačo kot tujo valuto. 
Podjetja, ki so finančno slabše 
poslovala, so lahko kljub temu 
normalno izplačevala oseb
ne dohodke. Skupno in soli
darno smo reševali vprašanja 
izgub, če seje zgodilo, daje 
kakšna firma zašla v rdeče 
številke. Skupaj smo sode
lovali pri realizaciji raznih 
programov za obnovo kme
tijstva, melioracij in drugih 
nalog. Tako smo dobili ve
liko sredstev, ki sojih v ve
liki večini kot nepovratna po
rabili v zasebnem kmetijstvu. 
Takratna zakonodaja je pre
več temeljila na tozdih in ni 
bila prilagojena sistemu, kot 
je bil Hmezad. Prevečje bilo 
tudi nespoštovanja dogovo
rov in dušebrižniškega raz
mišljanja o tem, kako naj 
se organizirajo kmetje ozi
roma kmetjjske zadruge, in 
to s strani Zadružne zve
ze. Določene težave takšnih 
sistemov so nastajale zaradi 
slabih medsebojnih odnosov 
med panogami in zaradi 
vmešavanja lokalnih deja
vnikov.

Srečko Cater: “Zadružni sistem,ki je bil za 
vzor v širšem merilu, je sicer deloval po 
nekoliko drugačnih principih, saj so bila 
sredstva za pospeševanje proizvodnje 
hrane in oskrbe strogo namensko deljena, 
zato je lahko udarce zaradi nekaterih 
investicij, od katerih ni imel koristi, lažje 
prenesel. Vodstvo zadrug seje tudi 
odločneje upiralo političnim združitvam. 
Prav zato je bilo v letih 1978 do 1990 
zgrajenih več hlevov in drugih objektov kot 
kdaj koli poprej. Zadružni sistem je tudi 
funkcionalno dobival vse več 
avtonomnosti znotraj sistema in bil zato 
tudi nekoliko bolj učinkovit. Močna 
hranilno-kreditna služba in ekonomsko 
močan zadružni aparat, ki je imel tudi 
sposoben strokovni kader, je bil na odlični 
poti, da pokaže, kako mora delovati sistem, 
daje v korist uporabniku. Kmetijska 
zadruga Savinjska dolina je združena bila 
porok vsakemu bankirju ali investitorju. 
Lahko je uporabila vse benefikacije 
velikega proizvajalca in potrošnika. ”

kot zelo dobro organizirana, in to tako proizvo
dno, gospodarsko kot finančno, so močno 
kmetijsko zadrugo razbili na enajst majh
nih, ki se bore zgplj za golo preživele. Nekateri 
veliki kmetje so komaj čakali, da bi razgra
bili družbeno premoženje. Nekateri pravijo, 
da v sto letih niso vse ujme skupaj napravi
le toliko škode kmetijstvu in gozdarstvu kot 
v zadnjih nekaj letih nekaj navadnih agrar
nih strokovnjakov. V tem vidim vzroke, da 
je poslovni sistem Hmezad danes takšen, kot 
je, oziroma ga skorajda ni več. Je pa res, da 
so večji sistemi nehali delovati tudi v dru
gih dejavnostih. Nekoliko bolj so se obdržali 
le trgovci. Morda bo državni zbor v nasle
dnjem mandatnem obdobju sestavil kakšno 
komisijo, ki bo to zadevo raiskala, kot sedaj 
na primer raziskuje Iskro.

Panorama: Slišati je, da se Vi nekako 
zavzemate za to, da bi spet nastal Hmezad, 
podoben nekdanjemu. Ali po Vašem mnenju 
obstaja možnost njegove obnove?
Gorišek: Nekaj gospodarskih organiza

cij še obstaja. V glavnem delujejo v zma
njšanem obsegu ali pa so razpadle na manjše 
firme. Še pa je Hmezad banka, kot nekakšna 
osrednja institucija. Ne samo, da je osta
la, pač pa se je tudi razvila. Menim, da v 
okviru Hmezada obstaja možnost za določene 
oblike poslovne povezave. Bo pa to odvi
sno od lastnikov in odgovornih ljudi v fir
mah. Mislim pa, da bo ekonomski razvoj 
jasno pokazal tako kot drugod v svetu, da 
je gospodarski razvoj v glavnem odvisen 
od večjih gospodarskih enot. Osnovno po
vezovalno vezivo bo delež kapitala. Iz tega 
bodo tudi izhajale vse pravice in odločitve. 
Toda ne glede na vse skupaj bodo združeni 
subjekti neprimerno bolj varni kot pa mgjhni. 
Še malo časa mora poteči in mislim, da bo 
Hmezad spet velik in pomemben. 

Panorama: Kaj menite o popravi krivic? O 
tem se zadnja leta precej govori.
Gorišek: Tam, kjer so krivice bile, jih je 

treba popraviti. Vedeti pa je treba, da je 
bilo nekdaj veliko premoženja pridobljeno 
tudi s krivicami in goljufijami. Pri popra
vljanju krivic bi kazalo pregledati knjige 
iz časa pred drugo svetovno vojno, pa bi 
odkrili bolj ali manj resnično premoženje. 
Veliko krivic bi lahko popravili z obvezni
cami. Vračanje v naravi je velikokrat 
nemogoče ali pa gospodarsko neutemeljeno. 
Mislim pa, da premalo govorimo še o ne
primerno večjih krivicah. V prejšnjem režimu 
so delavci delali petdeset let, si odtegovali 
od zaslužkov, pravice iz raznih skladov, 
v katere so plačevali, se jim kar naprej 
manjšajo, v podjetjih pa so tako rekoč brez 
vsakih pravic.

V govedoreji dosegajo evropske rezultate

Marjan 
Ribic:
V
Hmezadu 
so denar 
na veliko 
zaprav
ljali!

Panorama: Ste velik savinjski kmet, imate 
visokošolsko izobrazbo in dobro 
gospodarite. Že od nekdaj pa Hmezada niste 
marali. Zakaj je po vašem mnenju Hmezad 
propadel oziroma ni več tisto, kar je bil 
nekoč?
Ribič: Gre za več stvari, ki niso značilne 

samo za Hmezad. Podobno kot drugod so 
se tudi na našem območju ustanavljali tozdi, 
ozdi in sozdi. To so bile neorganske tvor
be. Posamezni veljaki so želeli postati di
rektorji velikih samoupravnih organiza
cij. Na veliko seje investiralo, gradilo in 
vlagalo v projekte, ki niso imeli nobenih 
strokovnih in ekonomskih podlag. Med temi 
je s svojim vodstvom prednjačil bivši si
stem SOZD Hmezad. Na podlagi takrat dobro

Nadaljevanje na naslednji strani
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plačanega hmelja v tujini sije lahko privoščil 
vse mogoče in nemogoče. Priključevale so 
se propadle zadruge in podjetja iz vse Slo
venije, samo dabihil nekdo velik, pomemben 
in vpliven. Težko prisluženi denar hmeljaijev 
in drugih kmetijcev so uporabljali za sa

bilnosti za delno prilagajanje tržišču. Edi
ni pogoj je, da se politika preneha vmešavati 
v kmetijstvo, saj ne v preteklosti kot tudi 
ne v sedanjosti za kmetijstvo ni naredila 
ničesar dobrega. Država bo morala pri 
dajatvah izenačiti vse kmetijske proizvajalce 
in regresirati vse tiste, ki bodo opravljali 
naravovarstveno funkcijo.

Srečko Čater: “Ko danes gledamo na kmetovanje v Evropski unijif 
nam je popolnomajasno, kaj in kako moramo delati, da nas Evropa 
ne bo našla v položaju, v kakršnem smo danes. Če kje, potem v 
kmetijstvu ne bo prostora za politično spotikanje. Ko bo končana 
denacionalizacija, bo država z lučjo iskala ljudi, ki bodo

nacije in velike naložbe, kot so bile hoteli 
in razna strojna podjetja, pa za firme v 
tujini, ki so šle danes neznano kam in komu. 
Spomnimo se samo projektov Malta in 
Nigerija. Vlagalo se je v predelovalno in
dustrijo, mlekarno, mesnine in še bi lahko 
naštevali. Veljaki so denar na veliko za
pravljali za razna potovanja, dnevnice in 
denarna nadomestila, za projekte, ki nikoli 
niso zaživeli. Obljubljali pa so, da bo de
nar vendarle začel pritekati na veliko. 
Žalostno je, da so vse to obljubljali in počenjali 
takratni vodstveni ljudje, direktorji z 
zvenečimi naslovi, ki so sijih pridobili južno 
od slovenske meje.

Panorama: Lahko po Vašem mnenju iz 
Hmezada še nastane kaj »velikega«?
Hibič: Sedaj, kolikor sem slišal, se ti isti 

veljaki pojavljajo kot nekakšni božji rešitelji. 
Tudi v obliki svojih podjetij, ustanovljenih 
iz skupnega denarja. Svetujem jim, naj v 
miru in zdravju uživajo svojo zasluženo ali 
nezasluženo pokojnino. Povezovali in združeva
li se bomo le takrat, ko bo vsak, ki bo vložil 
svoj prislužen tolar; vedel, kaj se bo z njim 
dogajalo in kaj mu bo prinesel.

Panorama: Bi lahko navedli kakšen, po 
Vašem mnenju dober primer združevanja 
interesov in kapitala ?
Ribič: To je nakup mlekarne Celeia v Arji 

vasi. Žalostna resnica pa je ta, da svojo 
mlekarno kupujemo od države. Mlekarno, 
ki smo jo proizvajalci in uporabniki nekoč 
že plačali in zgradili. Odplačujemo jo za
radi nesposobnosti bivšega vodstva ozi
roma njegovih lastnih materialnih intere
sov. Govorim o poneverbah takratnega 
kolektivnega vodstva.Sicer pa pustimo sanjske 
ideje, živimo raje na realnih tleh, saj čedalje 
bolj spoznavamo, kako kruto postaja go
spodarstvo in kakšna konkurenca vse je, 
zlasti nelojalna.

Srečko
Čater,
vodja
Hmezadove
farme
govedi v
Podlogu:
Nuja bo
narekovala
nastanek
nekega
novega
sistema!

Panorama: Trideset let ste že zaposleni v 
Hmezadu in razume se; da ste nanj v 
dobršni meri navezani. Ste kdaj 
razmišljali, da bi Hmezad še vedno lahko 
ostal velik in pomemben?
Čater: Sem. Morda bi poslovni sistem 

Hmezad, kije doživljal krizo vodenja in je 
na vrhu potreboval avtoriteto, ki bi pre
sekala s petelinčki, ki so želeli peti vsak 
na svojem kupčku gnoja, če ne bi prišli časi 
osamosvajanja, celo preživel. Kako bi bilo, 
če bi bilo, bo ostalo v glavah tistih, ki so 
imeli ideje, a jih niso uspeli uresničiti. Nam 
ostaja skrb za ohranitev tega, kar je po 
politični likvidaciji družbenega kmetijstva 
še ostalo. Imamo izdelane scenarije in razpo
lagamo z dovolj volje in znanja, da jih tudi 
uresničimo.

Panorama: Kaj je pravzaprav sploh še 
ostalo od Hmezada ?
Čater: Ostalo je tisto, s čimer je Hmezad 

začel. Mi, ki še vztrajamo v primarni proizvo
dnji, smo prepričani, da lahko po modelu, 
ki je poznan na Nizozemskem in še kje, 
gospodarimo naprej. Doseženi rezultati 7100 
litrov mleka na kravo in strukturne spre
membe v proizvodnji, ki so bile narejene 
v zadnjih letih, nam dajejo pogoje za preživetje 
tudi v Evropski skupnosti. Naše farme so 
z 250 glavami govedi na obrat približno 
tako velike kot na Irskem in nekoliko manjše 
kot na Danskem in Nizozemskem. Specia- 
lizacja v mlečno proizvodnjo in zaključen 
krog v živinoreji nam dajeta dovolj fleksi

Panorama: Za preživetje kmetijstva, ne 
samo tega v ostanku Hmezada, je bistveno 
preživetje predelovalne industrije.
Čater: Tako kot smo se združevali pred 

30 leti in več in celo bolj učinkovito, se bomo 
morali združevati sedaj, če se bomo hoteli 
upreti močnim koncernom v Evropski uniji. 
V nasprotnem primeru nas bodo le-ti poku
pili. Ne zato, da bi nas posodobili, pač pa 
zato, da bi nas zaprli in na ta način pridobi
li dodatni trg. Evropa ima vsega, kar jim 
lahko mi ponudimo na področju proizvodnje 
hrane dvainpolkrat preveč. Deklarativno borni 
sicer imeli kontingente za Evropo, vprašanje 
pa je, ali bomo lahko konkurirali Franco
zom, Špancem in Portugalcem v cenovni 
ponudbi. Vprašali ste me, ah ima Hmezad

Evropo leta 2015 vsak zase. Poslovni si
stem Hmezad je kot sistem sicer propadel, 
toda nuja bo narekovala nastanek nekega 
novega sistema, ki bo - cepljen proti na
pakam propadlega - znova zaživel. Ne zato, 
ker bi se meni ali komur koli tožilo po sta
rih časih, pač pa zato, ker sistemi nastajajo 
in propadajo po celem svetu in del tega sveta 
smo tudi Savinjčani s Hmezadom vred.

Panorama: Včasih so Hmezad radi
obiskovali pomembni politiki...
Čater: Hmezad kot sistem je bil v poz

nih šestdesetih letih v naglem vzponu. Poslovna 
politika je vodila smer razvoja v zaključevanje 
proizvodnje od njive do prodajnega pulta. 
Zgrajena je bila sodobna klavnica, trgovi
na se je začela posodobljati, razvijala sta 
se transport in strojegradnja in nastajal je 
tudi svetovalni inženiring. Prilivanje sred
stev iz primarne, predvsem hmeljarske 
proizvodnje, ki je ustvarila neto devizni 
dohodek, je bilo ogromno. Slovenija je v ti
stih letih nujno potrebovala devize, in zato 
smo bili vsi že kar navajeni na to, da so si 
pred obiranjem hmelja v vodstvu Hmeza
da kar podajali kljuko razni republiški in 
državni funkcionarji, ki so tako ali drugače 
delili ustvarjeni devizni priliv. Grenka roža 
iz Savinjske doline je kupila prenekatero 
črno limuzino za veljake v Ijubljani in Be
ogradu. V sedemdesetih letih je imel Hme
zad močno in avtoritativno vodstvo, kije s 
pomočjo državne politike in intervencij 
uspevalo krepiti sistem, ga funkcionalno 
dograjevati in temu primerni so bili tudi 
rezultati. Dohodkovno uspešen in delovno 
intenziven sistem, kije zaposloval lepo število 
dokazanih strokovnjakov, je postal tudi 
politično zanimiv, in tukaj je po mojem vi

niso izplavale in so kot težak kamen zažir3'1 
in vlekle sistem proti dnu.

Panorama: Bilo je verjetno še več drugih 
usodnih napak. Nekatera nepovratna 
sredstva od drugod je na primer odtujil 
kmetijstvu in jih je vodstvo namenilo za 
druge namene, kar je kasneje tudi bilo 
usodno za propad sistema.
Čater: Res je. Hrvaški Brodocomerc 

na primer namenil ogromno denarja 
financiranje izgradnje živinorejskih objekt0" 
da bi si zagotovil oskrbo z mlekom za Štf5 
območje Reke in Opatije. Vodstvo Hmeza 
da je ves ta denar odtujilo kmetijstvu 3 
ga namenilo za izgradnjo mlekarne na n°’' 
lokaciji v Arji vasi. Ta sredstva so poU>f 
nila 16,8 odstotka vrednosti cele mlekaf 
ne. K temuje treba omeniti še veliko odtujen 
ga denarja za izgradnjo klavnice in tr^ 
vske mreže. Mislili so, da bodo nove razšiij®1’ 
dejavnosti po zaključeni izgradnji vrafi^f 
denar primarni kmetijski proizvodnji. Tee! 
pa vodstvo, ki se je potem menjalo, niK0' 
ni uresničilo. Hmezadova klavnica, ki 
potem prerastla v Celjsko mesno industrij3 
je prva pokazala sistemu jezik; uničila . 
šmarsko prašičerejo in le malo je manjk3 
lo, da bi še celo govedorejo. Novi dir®* 
torji so bili politično delegirani. Tudi 
spod Jurančič. Lastna proizvodnja je takT® 
imela preko tisoč pitancev in pogodb® ' 
Hmezadovo klavnico. Šmarska prašičerej' 
je bila zgrajena za pokrivanje celotnih potm 
mesne industrije, kooperacijska proizV3 
dnja pa je zagotavljala kontinuirano pr3 
skrbo skozi vse leto. Sodobna, za Evrof 
sko skupnost opremljena klavnica, ki 
zrastla iz skupnih prizadevanj, je v mas
kot enem letu z nespoštovanjem sprejeta 
obveznosti in pogodb uničila vse tisto, k®1

Opravila v hmeljiščih. Brez hmelja ne bi bilo niti drugih dejavnosti

možnosti, da spet postane velik in pomem
ben. Popolnomajasno je in svet to dokazuje, 
da mali in prosti strelci v boju z velikimi 
koncerni nimajo možnosti na dolgo obdobje. 
Za preživetje v Evropi ima nedvomno več 
možnosti Merkctor kot Hmezad, čeprav je 
tudi Hmezad imel možnost postatienako 
uspešen. Verjetno mu je manjkal samo močan 
dirigent, ki bi krotil nesposobne soliste. 
Trenutno ima samo bivša Hmezadova mlekarna 
uporabno vizijo, na osnovi katere se lahko 
upre kapitalu in količinam mlečnih proizvodov 
iz Evropske unije.

Vse od leta 1990 do danes smo bili v 
prelepi Savinjski dolini priča razdruževanju. 
Razdruževali smo podjetja in iz pjih delali 
delavnice, razdruževali smo sisteme, ki so 
propadali. Razbili smo zadrugo, hkrati pa 
vpili, da hočemo v združeno Evropo I Če bomo 
nadaljevali s tem tempom, potem bo šel v

denju začetek propada funkcionalno in 
ekonomsko uspešnega podjetja.

Panorama: Slišati je veliko očitkov, daje 
Hmezad priključeval tudi manj uspešne 
firme, in tudi to naj bi bil eden izmed 
vzrokov za stagnacijo.
Čater: V letih največjega ekonomskega 

uspeha je bil sistem Hmezad politično pri
siljen sprejemati firme, ki so bile dejansko 
v stečaju, jih sanirati in usposobiti za na
daljnje življenje. Tiste firme, ki so se po 
saniranju izgube, ki sojo plačali predvsem 
Hmezadovi primarci, uspešno pobrale, so 
se takoj spet osamosvojile, nekaj časa še 
sramežljivo nosile pomanjšan Hmezadov 
simbol in nato s političnim blagoslovom botrov 
odšle. Hmezadu in tam zaposlenim delavcem 
od njih ni ostalo ničesar, odšel pa je lep del 
krvavo prisluženega denarja. V sistem pa 
je prišlo tudi lepo število organizacij, ki nikoli

so zadružni pospeševalci in strokovnj®^ 
v lastni proizvodnji gradili desetletje in v®^ 
Nezaupanje v sistem, kije pogoltnil ogroto® 
denarja, je začelo najedati predvsem tiSr 
ki so vanj vlagali in verjeli v ciklus: 0 
njive do mize. Ciklus je bil pretrgan rav® 
tam, kjer bi moral pričeti vračati. MeS®, 
industrija je ves čas, dokler je še bil® . 
Hmezadu, vodila lastno politiko, ki v ničel®3 
ni upoštevala ogromnih vložkov prima®3 
Bebavo je sprenevedanje, daje šlo za družb®®: 
sredstva. Večji del mesne industrije so zgrab' 
kmetje od Kozjanskega do Trojan. Ti 2® 
dnji so potem ko je bil sprejet zakon o 'z®'

Marjan Ribič: “Včasih je minister za težko industrijo zlahka vodil 
tudi kmetijsko politiko. Na njegovo zahtevo so v šaleško savinjski 
regiji križali domačo marijadvorsko pasmo za mleko in meso, ki pa 
je potrebovala precej krme, z bosansko bušo, kije malo pojedla. 
Rezultat te Lukove krave, kot so jo poimenovali na tem območju, je 
bila nizka proizvodnja mleka, dala je malo mesa in končno sojo 
izločili. To me nekako spominja na vodenje Hmezada oziroma na 
strokovnost nekdanjih vodilnih ljudi v njem.” _____________

drugah, svoje sicer dobili, medtem ko ® 
številni delavci iz primarne kmetijske P®0^ j 
dnje v istem času prejeli delavsko khjiž10 
in nadomestilo z zavoda za zaposlovaAr 

Panorama: Tudi lastna govedorejska 
proizvodnja je bila močno prizadeta z 
odlivom sredstev za izgradnjo mlekarne’ 
Čater: Dolga leta je država zanemarja^ , 

to dejavnost, za nujne posodobitve v *■ 
dejavnosti pa so porabljali sredstva iz proi^ 
dnje hmelja. Takšna politika je pome®®, 
začetek konca za sistem, ki ni več funkcioni® 
po principu, za katerega je bil zgraj®® 
Zanemarjeno in izigrano je bilo osnov® 
načelo, da bo primar zgradil predelavo 
trgovino, ta dva pa bosta dobiček vlaž®* 
nazaj. Veriga je bila pretrgana na čle® 1 
ki bi moral obrniti denarni krog.

Janez Vedet11
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Ne vem, kaj ste si vi mislili, 
1° ste na TV gledali, kako člani 
'fadne in zdravniške pogajal
ce skupine s kozarci penine 
51 s trikratno povečanimi zob- 
‘limi^protezami nazdravljajo

zdravniško stavko. Jaz sem gl 
°gorčen dejal: Glej jih, hinavce, 
Jja/prej se tri tedne nategujejo, 
‘b&lodane osirajo eden druge- 
sa, taktizirajo, lažejo in mani
pulirajo tako s stanjem držav- 
ne blagajne kot z zdravniškimi 
Ppjemki, vse to na rovaš pa
tenta, ki ni samo polnilec držav- 
Psga proračuna, marveč tudi 
zdravstvenih skladov, na koncu 
Ps se, kot da se vmes ni nič 
zgodilo in kot da gre za kakšno 
slavnostno obletnico, na naš 
račun še nalivajo z drago pljačol 

Verjetno se ni težko spomniti 
'hied drugim tudi Drnovškove

s° vsi, ki sojo kokodajsali, ute- 
tdeljevali in opravičevali sestavo 
Psobičajne vladne koalicije, v 
Kateri so se takrat zbirali dia
metralno nasprotujoči si stran
karski dušebrižniki nacije. 
rakrat smo tem medenim be
sedam celo verjeli, saj smo si

navsezadnje želeh stabilnih raz
mer in učinkovite oblasti. Še več, 
po mojem smo verjeli, da bo prav 
takšna koalicijska aritmetika 
pripomogla k delnemu pre
meščanju vnovič odprtega pre
pada v narodu, ki se je od 2. 
svetovne vojne do leta 1990 
dodobra zacelil in kazal, daje 
na mnogih področjih že možno 
plodno sodelovanje ljudi različnih 
političnih barv.

Kaže pa, da smo ustvarili tako 
stabilen sistem, da ga nič ne 
more omajati. (Res se ne mo
rem iznebiti asociacije na, zlasti 
iz današnje razdalje, smešno 
krilatico o upadanju ugleda 
partije tako rekoč ves povojni 
čas, pa je kljub temu vzdržala 
na oblasti 45 let.) Koalicije ne 
zamaje niti plaz različnih afer 
in “afer”, ne škodijo ji števil
ne od kvalificiranih državnih 
ustanov ugotovljene nepravil
nosti (utaje nekega veleposla
nika, goljufije nekega ministra 
in nato poslanca, škandali vi
dnega poslanca in parlamentar
nega funkcionarja iz vrst LDS, 
vojne med ministrstvi, nezako
nita in do javnosti obupno iz
prijena raba proračunskega 
denarja), interpelacije, ustav
ne obtožbe,... - pravzaprav se

Piše: Jože Smole

SEDMERICA V
ULLU

Predstavniki sedmih najbolj 
^Zvitih držav (ZDA, Japonske, 

Velike Britanija, Fran- 
•jle, Italije in Kanade) so na 

Posebni konferenci v franco- 
skem mestu Lillu obravnavali 
Problematiko nezaposlenosti. V 
njihovih državah je danes po 
Uradnih podatkih brez dela. 24 
Znilijonov ljudi.

Največja nezaposlenost pa je 
Prav v državah Evropske unije, 
Kjer čaka na delo 18 milijonov 
VOdi. Na konferenci v LUlu so 
si zastavili ambiciozen program 
oblikovanja skupne strategije 
odpiranja novih delovnih mest. 
s takšnim skupnim programom 
naj bi sedmerica najbogatejših 
odločilno vplivala na vse članice 
Evropske unije, ki o tem med 
drugimi, razpravljajo na medv- 
jadni konferenci v Torinu - ta 
o° trajala leto dni. V juniju pa 
Oopredvidoma še posebej Evrop- 
ska unija razpravljala o neza

poslenosti v Firencah .
Toda po dolgih razpravah so 

predstavniki sedmih najbolj 
razvitih držav ugotovili, da niso 
sposobni poenotiti svojih stališč. 
Eni so zagovarjali koncepcijo 
svobodnega trga, ki naj bi z go
spodarsko rastjo avtomatično 
postopno odpirala nova delov
na mesta, drugi pa so dokazo
vali nujnost konkretnih državnih 
ukrepov na tem vitalnem po
dročju. Teh bistvenih razlik v 
pristopu k nezaposlenosti niso 
uspeli premostiti. In tako seje 
konferenca sedmerice v Lillu 
končala brez kakšnega konkret
nega rezultata. Predstavniki 
najbolj razvitih držav so se ze
dinili le pri splošni ugotovitvi, 
daje nezaposlenost osrednji pro
blem današnjega časa.

Najbolj razočarani nad takš
nim Izidom konference sedme
rice v Lillu so predstavniki 
evropskih delavskih sindikatov.

sprašujem, katera umazanija 
se v tej koaliciji še ni zgodila. 
In še najmanj ji očitno škoduje 
njeno lastno razpadanje, saj je 
naposled ohranila samo še po
lovico partneric. Zaslugo za to 
ima v veliki meri osupljiva sla 
SKD po oblasti, ki je stranko 
oropala že vseh možnih prin
cipov in je njen poglavitni princip 
ostal tisti, da nima principov.

Zatorej se niti ob skrqjno resni 
zdravniški stavki ni mogla za
majati niti koalicija niti vlada, 
še celo minister, ki pravzaprav 
nima problematičnega strankar
skega repa, je lahko ostal na 
oblasti. Se več, zanj je značilno, 
da je kot minister preživel vse 
pretrese, kar jih beleži slovenska 
demokracija, saj ministruje že 
od 1990. Ali to pomeni, da je 
nenadomestljiv ali pa da je tako 
prilagodljiv, tega ne vem. Go
tovo pa ni tako presneto dober, 
saj bi sicer ne imeli škandalozne 
stavke, ki smo ji pravkar bili 
priča in jo bomo še lep čas 
plačevali (Jasno, da ne samo v 
denarju!).

Kar se pa dohtarjev tiče, je 
treba reči samo nekaj kratkih 
ugotovitev. Ni nam treba la
gati, da so bili tako pošastno 
zapostavljeni. Že v starem 
režimu je njihov ugled realno 
obstajal in realno so tudi več 
zaslužili in manj delali, kakor 
so nam vedno dopovedovali. Da 
ne bo praznih polemik: izjeme 
so vedno bile v vseh smereh! 
Toda ko smo zakoračili v dru
gačen sisem in ko smo tudi for
malno opustili načela “enakosti 
kar tako” (sedaj se menda 
pogovarjamo predvsem o enako
sti pravic in enakosti pred 
zakonom, a naj mi vendar kdo 
pokaže ta čudeži), je res čas,

da zdravniški stan formalno 
in dejansko dobi ustreznejši 
položaj v družbi.

No, nekaj tega so si zdrav
niki s stavko, ki bo sčasoma še 
marsikaj razkrila, izbojevali na 
krajši in nekaj na daljši rok. 
Poenostavljeno povedano, njiho
vo delo bo poslej bolje vredno
teno, se pravi dražje. V redu! 
Toda od kod bo ta denar prišel? 
Od davkoplačevalcev oziroma 
pacientov vendar. Ker bomo torej 
zdravnikom za njihovo znanje 
in ugled odslej dajali več, ker 
bomo bolje plačevali neko stvar, 
ki jo “kupujemo", se vprašujem, 
ali bomo od zdravnikov avto
matično deležni boljših storitev 
oziroma ali jih bomo s samo
zavestjo boljšega plačnika zahte
vali.

Trdim, da ne bo ne enega in 
ne drugega. Zakaj? Ta hip je v 
zraku neko razpoloženje, ki bi 
se mu lahko reklo: Vi ste več 
zahtevali (in to na marsikje v 
demokratičnem svetu dvomljiv 
način), mi vam več damo, a 
bogme boste tudi bolje delali! 
Toda to vzdušje, s katerim se 

/ zdrav Slovenec rad strinja, bo 
sčasoma izpuhtelo in človek se 
bo kot pacient že spet znašel 
pred zdravnikom popolnoma 
sam in nebogljen.

Vprašanje, ki ga naslavljam 
oblastem, zdravnikom in upo
rabnikom njihovih drago pla
čanih in ne vedno solidnih sto
ritev, je naslednje: Kako sedaj 
(ko nam ni pri plačah nihče 
odštel plačila za zdravstvo v času 
trajanja stavke) doseči, da bo 
bolje vrednoteno zdravniško delo 
- bolje vrednoteno izključno na 
račun davkoplačevalca in pa
cienta - tudi slednjemu prine
slo vsaj delno korist?

Odzvali so se s skupno izjavo, 
da so že siti teoretičnih razprav 
o nezaposlenosti, ki očitno nika
mor ne vodijo. Od svojih vlad 
zahtevajo odločne ukrepe. Te 
pa ne vedo, kako •ugrlznitlti v 
kislo jabolko*.

Švedska je najbolj jasno in tudi 
odločno zahtevala, naj se skupni 
evropski program odpiranja no
vih delovnih mest sprejme kot 
pomembno vsebinsko dopolnilo 
znanim evropskim sporazumom 
iz Maastrichta. Meni, da je 
načrtovanje skupne evropske 
valute brezmiselno, če se Evrop
ska unija ne loti odločno reševati 
najtežjega ekonomskega in so
cialnega preblema - nezaposle
nosti. Toda predstavniki Velike 
Britanije in Nemčije so na takšno 
švedsko zahtevo vložili veto. In 
tako se je problem nezaposle
nosti v državah Evropske unije 
ponovno znašel v slepi ulici.

Francija in Italija sta pred
lagali oblikovanje in sprejem 
dogovora o posebnem socialnem 
partnerstvu (delodajalcev, 
države in sindikatov) pri skup
nem reševanju problema neza
poslenosti. Zal seje pokazalo, 
da tudi glede tega v Evropski 
uniji sedaj ni možno najti skup
nega imenovalca.

Zaradi takšnega stanja ni 
naključje, da se je v javnosti 
mnogih držav povečalo nezau
panje v Evropsko unijo. Zadnje 
javnomnenjske raziskave so

pokazale, da v Avstriji samo 7 
odstotkov vprašanih podpira 
politiko Evropske Unije.

Na medvladni konferenci v 
Torinu je v ospredju program 
uvajanja skupne evropske va
lute. Nezaposlenost, ki je osre
dnji evropski problem, pa je po
tisnjena na obrobje. Vse to opo
zarja, da se bo ob nejasni in 
omahljivi politiki Evropske unije 
število nezaposlenih še pove
čevalo. Strokovnjaki predvide
vajo, da se bo osemnajstim mi- 
Ujonom nezaposlenih v državah 
Evropske unije v kratkem pri
družil še miljjon novih. Denar
ni transferji za nezaposlene so 
sicer nujnost, ki jo večina evrop
skih držav upošteva, toda to je 
daleč od resničnega reševanja 
problema nezaposlenosti. In 
dokler se Evropska unija ne bo 
lotila tega vprašanja na radikalen 
način bo v očehjavnosti izgubljala 
svoj pomen. Kot je zapisal ugledni 
tednik The European, vse kaže, 
da v kratkem ne bo prišlo do go
spodarske rasti, ampak samo do 
rasti nezaposlenosti. Če ta oce
na drži, bo Evropska unija na 
življenjsko pomembnem področju 
močno zaostajala za ZDA in azijski
mi državami. Delavski sindika
ti v evropskih državah opozaijgjo 
tudi na to nevarnost in zahte
vajo od svojih vlad odločnejšo 
politiko spodbujanja gospodar
ske rasti in odpiranja novih de
lovnih mest.
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________________________ Piše: Branko Ziherl

LAHKOTNO 
SPREHAJANJE NA 

ROBU PREPADA
Prenekateri mojstri ustana- 

Wjarya paradržavnih začšitnih 
oradov davkoplačevalcev, po- 
tfošnikov in vseh poštenih ljudi, 
ceš da gpe za neogibne ustanove 
Svilne družbe, brez katerih bi 

Slovenci sesuli v prah in pepel, 
med zdravniško stavko niso 

‘-rezrli vprašanja, koliko bo 
“ržavo stala ta dolgotrajna 
samo vol/a medicincev - kajpada 
3 Popolnoma odkrite skrbi za 
ežko prisluženi davkoplače- 
i^lski denar, kakovost zdrav- 
^šlciij storitev, in kar še na- 
Prej ostaja manj na očeh jav- 
Postl, za neskaljene odnose z 
Plastmi. Zato so lakonično 

“Sotavljali, kako daje bilo že 
Prepozno seštevati vse posle- 

povečanja zdravniških plač, 
''eeje ali manjše podražitve dela 
družbenih dejavnostih nasploh, 

Primerne odzive sindikatov v 
°°sPodarstvu, ki naj bi bili z 
Metafizično nujnostjo povsem 
Pprealistlčnl, kar da skupaj

ustvarja nekakšen naravni tok 
dogajanja vjavno-gosppdarsko- 
političnem sektorju. Če pa se 
je vlada prisiljena spoprijemati 
s takšnim naravnim procesom, 
organskim tvorom, potem se 
ta nikakor ni začel šele z zdrav
niškim štrajkom, pač pa že 
mnogo prej, najkasneje z osa
mosvojitvijo Slovenije, ko naj 
bi množica političnih strank 
ustvarila vzdušje potrošniške 
državne uprave, ideološke pre
razdelitve nacionalnega imetja. 
Nato so nam varuhi pravic 
davkorabnikov razkrili skoraj 
vse, vključno s pretirano lju
beznijo do tistih državnih struk
tur, do katerih, vsaj za nava
dne državljane, ni speljana 
nobena steza patriotizma - se
veda, razen poglavitnih podrob
nosti. Po koncu stavke zdrav
nikov lahko rečemo, da njena 
podoba ni tako zelo temačna kot 
pogled v brezno, a življenje v 
deželi zgodbe o uspehu bo od

slej vseeno težje.
Zakaj? Zdravniki si kot sta

novska organizacija hočejo 
zagotoviti poseben družbeni po
ložaj, ki ga čedalje bolj ogroža 
neoliberaJistično razslojevanje 
vseh intelektualnih poklicev, 
čeprav zaenkrat še najmanj 
prizadeva razvijajočo se državno 
upravo in večino javnih služb. 
Ker se liberalni koaliciji, spričo 
bližnjih volitev, mudi s priva
tizacijo bolnišničnih ustanov in 
večjih zdravstvenih zavodov, 
da bi ohranila svojo ekonomsko- 
socialno moč, ali bolje rečeno, 
brez izgub obdržala doslej pri
grabljeni vpliv tudi v primeru, 
če bo morala delovati kot opo
zicija, je celotnemu zdravstvu 
namenila enako usodo kot vsem 
drugim t. i. socialističnim ve
likanom. Denimo, vodja parla
mentarnega odbora za finan
ce si z nekaj listi papirja zago
tovi delovno mesto direktorja 
Kliničnega centra, direktoija pa, 
kije povzročil strukturno blo
kado zavoda, predlaga za no
vega ministra. In t. i. nebeške 
zapornice za popolno privati
zacijo bolnišnic se odpro. Državni 
administratorji so iznašli ure
dbo o nujni medicinski oskrbi, 
četudi zdravniška deontologja 
natančno opredeljive to področje, 
da o kazenskih sankcijah niti 
ne govorimo. Seveda omenjena 
uredba ni nasledek uradniške 
naivnosti, pač pa preizkus 
učinkovitosti in napoved priho
dnje ureditve osnovnega zdra

vstvenega varstva. Dolgotraj
na stavka je namreč pokaza
la, koliko se je prebivalstvo 
zmožno prilagoditi novim, umet
no ustvarjenim razmeram. Čez 
čas bodo bolniške liste lahko 
podpisovali kar nadrejeni ali 
nsjbližji uradniki. Zakon ponudbe 
in povpraševanja v zdravstvu 
- tukaj lahko upoštevamo re
alno zmanjšanje kupne moči 
prebivalstva in čiste izgube 
slovenskega gospodarstva v 
preteklem letu, ki letos gotovo 
ne bodo manjše - torej na Slo
venskem označuje pomembno 
zmanjšanje obsega osnovnega 
varstva, podražitve dodatnih 
oblik zdravstvenega zavarovanja 
in višje cene večine storitev ter 
sorazmerno zmanjšanje zapo
slenosti v zdravstvu. Kakorkoli 
že, vsaj v nakazanih smereh 
je vladajoča koalicija inducirala 
razplet stavke zdravnikov, če 
ne že tudi štrajka v celoti - kot 
pač lahko sodim po naprejšnji 
pripravljenosti množičnih me
dijev na to dogajanje. Koalicija 
je v tem primeru nekoliko 
razširjena z demagogi, ki pre
dlagajo vrnitev ugleda zdrav
niškemu poklicu z dekretom 
državnega zbora. Zakaj samo 
zdravnikom? Vsem Slovencem 
bi morali izdati potrdila o po
vrnjenem ugledu, da jih bodo 
lahko pokazali avstrijskim žan- 
darjem, ko bodo potovali čez 
shengensko mejo. Niso samo 
krave nore, ampak vse gove
do!

arena
Jožef Kopše

Zdaj ko so v parlamentu 
le morali stisniti zobe in 
sprejeti tisto, kar so nam 
ljubeznivi Španci ponu
dili že lani po sistemu volk 
sit in koza cela, pri čemer 
Je volčji zarod že zgodo
vinsko rezerviran za Ita
lijane, pri nas pa smo tako 1;; 
in tako navajeni strelja
ti kozle, se bomo s Slo
venijo in Evropo morali 
ukvarjati precej bolj kot 
doslej.

strašilo
Naj novejšo kozlovsko štorijo je v parlamentarni 

veleevropski razpravi privlekel na dan eks-Jelinčičev 
samostojni poslanec Jožef Kopše s pomočjo mari
borskega zgodovinskega društva. Kaj italijanski optanti, 
nemški folksdojčerji m madžaronibodo tisti, ki bodo 
pokupili sveto slovensko zemljico, če bomo šli v Evropo 
po španskem receptu, so pogruntali Mariborčani v 
svoji skrbi za Štajersko, Koroško in Prekmurje.

Prav komično Je že, ko nas glede vključevanja v 
razvito Evropo najbolj skrbi, kdo in kdaj bo smel 
kupovati nepremičnine v Sloveniji. Že res, da 
napremičninski trg v nobeni pametni državi ni kakšen 
boljši sejem, pač pa z vsemi sedmimi ključavnicami 
zavarovan medved, resje tudi, daje prav trgovanje 
z nepremičninami ena od tistih zadev, ki terja tudi 
v drugih državah previdna pogajanja, vendar pa je 
pri tem jasno, da ženitev in nedolžna nevesta ne 
gresta skupaj. Če se že hočemo ženiti z Evropo, ker 
nam kaj drugega boljšega ne preostane, se pač moramo 
sprijazniti s tem, da bomo izgubili tudi nepremičninsko 
nedolžnost.

Gospod Kopše bi kajpak zelo rad prikazal, da bomo 
pri tem posiljeni, in če bomo, bo seveda to naša tra
parija. Pred petimi leti smo se bali, da nas bodo 
posilili »Jugoviči«, in smo zato v ustavo napisali, da 
tpjci zemlje ne smejo kupovati. Takrat se je na ve-

tej »mafiji« dali 170.000 državljanstev 
in prav nič ni slišati o kakšnih mafijskih nepre
mičninskih kolonijah ali latifundljah. Le glava nas 
sedaj boli, ko je postalo jasno, da s tako ustavo ne 
bomo nikdar v združni Evropi. In seveda tudi ne s 
Kopšetovimi ptičjimi strašili proti folksdojčerjem.

Zoran Thaler
O tistih, ki naj bi ku

povali in pokupili sloven
sko zemljo, je tokrat za 
spremembo pametno re
kel zunarji minister Zo
ran Thaler. Nima se smisla, 
strašiti z desettisoč folks
dojčerji, pač pa s štiristo; 
milijoni prebivalcev Ev
ropske skupnosti, ki bodo 
prej ali slej, najkasneje 
pa tedaj, ko bomo polno
pravni član Evropske
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unije, lahko kupci nepremičnin tudi pri nas.
Thaler ima vsekakor prav, ker je to prava raz

sežnost naše in evropske nepremičninske zadeve. 
Poanta je namreč jasna: če bomo znali prav razmišljati 
in se braniti pred tendencioznimi nekaj sto milijoni 
kupcev, se bomo znali ubraniti tudi nekaj tisoč op
tantov in podobnih. Z drugimi besedami, je treba 
pripraviti zakonodajo, po kateri do nepremičnin ne 
bo mogel kar vsak, ki se bo pojavil z denarjem, pa 
naj bo takšne ali drugačne barve. Seveda je treba 
vedeti, da bo ta zakonodaja morala veljati tudi za 
slovenske državljane, za kar lahko rečemo hvala 
bogu, ker bo vsaj več reda. Če si evropski bogataši 
ne bodo mogli graditi vikendov po naših hribih in 
obali, tudi naši novopečeni kapitalisti tega ne bodo 
mogli.

Sicer pa sta za kupovanje in prodajo vedno po
trebna dva. Nič ne bo pri nas mogoče kupiti, če ne 
bo prodajalca. Že zato je tista o volksdojčerjih in 
madžaronih smešna, saj na Koroškem, Štajerskem 
m v Prekmurju res ni neumnih ljudi, da bi prodaja
li zemljo, pa tudi nobene potrebe ni za to.

Kako pa je na kraških tleh, posebej v Istri, pa 
tako dobro vemo. Zapuščene vasi in neobdelana zemlja, 
m preklemansko veseli bi lahko bili, če bi slednjič 
kdo hotel začeti vlagati denar in obnavljati, kar je 
vsa leta po drugi vojni propadalo, pa naj se piše 
Janez, Fritz, Orlando ali Tasaki. Filozofija, da naj 
propada še naprej, samo da bo naše, Je več kot tra
pasta. Si mar ne bi danes polizali vseh prstov, če bi 
kakšen gospod iz belega sveta podprl, obnovil oz. 
prenovil proizvodnjo v Mariboru s kakšnimi tri do 
pet tisočimi delovnimi mesti? Takega gospoda bi najbrž 
veselo objeli, pa čeprav bi bil celo volksdojčer.
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- pot v svetlo prihodnost 
ali nostalgično pozabo?

Nemogočeje najti kakršno 
koli besedilo o Štanjelu, sliko
vitem primorskem mestu, 
ki leži pod goro Turn in tik 
nad Braniško dolino na se
vernem robu Krasa, v ka
terem avtor ne bi poudarjal, 
da gre za eno najstarejših 
in najlepših primorskih 
naselij. In ko se človek pri
bližuje temu kraškemu bi
seru, zlasti s sežanske smeri 
ali po stari komenski cesti, 
se ne more odreči vzdihu: 
Kako je lepo. Od daleč se 
mesto zdi kot krona, ki 
prekriva glavo kakšne ple
menite lepotice. Skoraj ne
verjetna se zdi lega strnjenega 
naselja, ki leži nekaj deset 
metrov pod vrhom zaobljene
ga Turna in nekaj deset 
metrov nad dnom doline, v 
kateri so vse komunikacije 
(cesta in progra), kijih so
dobno okolje potrebuje. Spoz
nanje, da je Štanjel hkrati 
povezan in odrezan od sveta 
je presenetljivo.

Tudi ko se človek povzp
ne v mesto in se na vsakem 
koraku srečuje z ruševinami 
in opuščenimi hišami, le tu 
in tam naleti na kakšno 
obnovljeno,njegova lepota ne 
izgine. Popotnik, kije imel 
priložnost videti tako imeno
vane turistično razvite dežele, 
se kar strese. Vidi namreč 
zlato turistično jamo, iz ka

tere nihče ne pobira tistega, 
kar se samo po sebi ponuja. 
V glavi se začnejo postavlja
ti številna vprašanja, ki najdejo 
odgovore, ali pa tudi ne..

OdGledanice do 
današnje podobe

Arheologi sklepajo, daje 
bilo to območje zanimivo za 
poselitev že v halštatski in 
rimski dobi. Ugotovili so 
namreč, da so pri zidavi 
starejših hiš sedanjega na
selja uporabili tudi veliko tako 
imenovanih rimskih kam
nov. Kakšni so in kako so 
ugotovili, da so rimski, pre
pustimo njim, saj so uspo
sobljeni za takšna dela. Na 
vrhu griča so arehologi pri 
svojih raziskavah ob kon
cu 19. in v začetku SO. sto
letja odkrili utijeno gradišče 
iz halštatskega obdobja, pri 
izkopavanjih v kleteh pa 
veliko najdb, ki pričajo o 
rimski navzočnosti. Našli so 
tudi ostanke nekropole z 
grobovi ilirskega prebi
valstva. Na vrhu griča so 
tudi ostanki rimskega opa
zovalnega stolpa, ki mu 
domačini pravijo Gledanica. 
Arheologi sklepajo, da je 
domnevna rimska utrdba 
podkvaste oblike tudi v vi
sokem srednjem veku služila 
v obrambne namene.

O nastanku današnjega 
naselja ni veliko pisnih vi
rov. Prvič je omenjeno v- 
goriškem in vipavskem ur
barju šele leta 1402 in 1499. 
Utrjena graščina pod vrhom 
Turna je bila najbrž zgrajena 
v srednjem veku. Njeni prvi 
lastniki so bili Elacherji in 
Turjaki. Raziskave kažejo, 
da segajo začetki utrjenega 
Štanjela v čase oglejske pa
triarhije. Leta 1470 so me
sto napadli in oplenili Turki, 
leta 1508 pa so ga za kra
tek čas zasedli Benečani. 
Pozneje je Štanjel prišel pod 
oblast Habsburžanov.

Današnjo podobo so gradu 
dali baroni Cobenzli, ki so v 
mestu gospodarili od leta 1508 
do leta 1810. Žive priče njihove 
navzočnosti so nagrobniki te 
družine, ki so danes vzidani 
v zunanje stene cerkve sve
tega Danijela. Ta ima tudi 
izjema cerkveni zvonik z 
visokim “limonastim” skle
pom. Takšnega ni mogče najti 
nikjer drugje na Krasu.

Arheologi vedo, daje bila 
prva gradnja na tem območju 
graščina, kdaj paje znotraj 
utrdbe začelo nastajati kmeč
ko naselje, ni zanesljivih 
podatkov. Nekateri tipi hiš 
kažejo, da so bile zgrajene 
že v romanski dobi. Ta 
umetnostni slog seje v Evropi 
pojavil vil. stoletju, ven

Stopnišče, ki vodi k cervi sv. Danijela, kot da bi vodilo v večnost. Alije Štanjel zapisan veedO^ 
ali ne? To je vprašanje, ki terja hiter odgovor.

dar paje na Kras prodrl šele
v 14-em. V mestu je najti 
tudi veliko renesančnih, 
gotskih in baročnih prvin.

Po koncu turške in beneške 
nevarnosti je grajsko obzi
dje izgubilo obrambni pomen, 
zato so začeli nanj z zunanje 
in notranje strani naslanja
ti nove stavbe. Tako je tra
sa obzidja ponekod že pov
sem zabrisana. Štanjelske 
hiše, teh je okoli 100 (111 
stanovanjih enot) so razpo
rejene po terasah tako, da 
je glavna fasada na spodnji 
strani nadstropna, hrbtna 
pa etažna. Pri nekaterih nig ih 
je zadnja stran hiše skoraj 
do strešnega venca vkopa
na v teren. V Štanjelu je grajski 
del naselja strogo ločen od 
cerkvenega ta pa od kmečkega 
dela. Cerkveno in grajsko 
območje povezuje obsežen trg 
z vodnjakom. Vaško naselje 
je razvrščeno v štiri koncen
trične pasove. Ulični del je 
ponekod zožen, ponekod pa 
se razširi v manjše vaške trge, 
ki tvorijo tudi prehod z ene 
na drugo teraso. Ponekod to 
vlogo opravljajo zanimiva 
stopnišča. Izjemno zanimi
ve so tudi hiše, ki so skoraj 
vse kamnoseško bogato obliko
vane. Vse so opremljene s 
kamnitimi portali, okenskimi 
okviri in strešnimi venci, 
mnoge pa tudi s kamnitimi 
žlebovi, s pomočjo katerih 
so zbirali vodo za polnjenje 
številnih vodnjakov.

Kot kažejo letnice na hišnih 
portalih, je naselje dobilo 
končno obliko v 17. in 18. 
stoletju, potem pa je začel 
pomen mesta upadati.

Fabijanijeva dediščina
Lepota Štanjela je od nekdaj 

prevzela slehernega, ki gaje 
obiskal. Tako tudi nekdanjega 
župana, uglednega arhitek
ta in urbanista Maksa Fabia
nija. Med obema vojnama se 
je lotil njegove obnove in 
polepšanja. Znana je predv
sem njegova obnova skupi
ne, po lastniku imenovanih, 
Ferrarijevih hiš. Te so bile 
naslonjene na nekdanje grmsko 
obzidje. Fabiani je projekti

ral tudi čudoviti Ferrarljev
vrt pod omenjenimi hišami. 
Tudi ta je terasasto zasno
van. Osrednja objekta vrta 
sta bazen z beneškim mos
tičkom, vodometi in škojjka- 
stimi pomoli ter kamnita vrtna 
uta s čudovitim razgledom pro
ti Vipavski dolini.

Poznavalci Fabianijevega 
dela pravijo, da so sledovi 
njegovih posegov marsikje 
že izbrisani.Letos se je po
sul celo del utrjene škarpe 
ob Ferrarijevih vilah.

“Fabianija se še dobro 
spominjam. Bilje župan tam 
nekje okoli leta 1937. Rad 
je imel Štanjel, rad je imel 
ljudi in rad je imel svoje delo. 
Špominjam se tudi, daje zelo 
rad hodil peš. Takrat sem 
kuhala pri Ferrarijevih, in 
če kosilo ni bilo pripravljeno, 
ko je Fabiani prišel v hiši, 
je šel hitro na sprehod po 
mestu,” nam je pripovedo
vala Zora Pilat, ena izmed 
redkih prebivalcev starega 
Štanjela. Njen mož Joahim 
je pristavil, da se je Fabia
ni zelo rad pogovarjal z lju
dmi in da je vsakomur po
magal, če je le mogel. Spo
min na Fabianija je pri 
starejših prebivalcih živ, vse 
manj pa je živ spomin na 
njegovo prizadevanje za 
obnovo Štapjela. Tudi njegovo 
delo namreč čaka na kore
nite obnovitvene posege.

Obnova zidov ali 
življenja

Nedvomno Štanjel danes 
kaže žalostno podobo. Kot 
nam je dejala Zora Pilat, je 
v kraju približno polovico hiš 
že popolnoma^neuporabnih 
za bivanje. Članica tam
kajšnjega turističnega društva 
Dušana Švagelj pa je doda
la, da je samo 26 stano
vanjskih enot zasedenih, 
kakšnih 10 hiš je predela
nih v počitniške hišice, drugo 
pa propada. Štanjel ima danes 
samo 39 hišnih številk, saj 
jih ruševinam niso dajali.

“Veliko ljudje govorijo o 
dogajanju med drugo sveto
vno vojno in po ryej. Grad 
so namreč leta 1944 zase

dli Nemci, vaščane pa izgri3 ’̂
V spopadu med Nemci in 
tizani je bil najbolj prizade 
grad. Partizani so Nera^ 
pregnali, potem pa 
zažgali, najbrž zato, da p 
bi znova padel v roke s« 
vražniku. Po osvoboditviJ 
anglo-ameriška uprava, 
času povojne razdelitve P 
cono A in cono B, ponudil"; 
da obnovi grad in veijetP 
tudi del mesta, pa takratk 
veljaki na to niso pristali, ce 
da bo nova država vse 1 
obnovila sama,” nam je pf 
povedovala Dušana Švafp®' 

Vendar pa je minita ^ 
netaj časa, predenje bilo čip® 
da nova država misli Jh 
Štanjel. Zavod za spomenis^ 
varstvo je namreč šele let'. 
1964 Štanjel uvrstil med 1 
najpomembnejših kultufP®

zbiranje dokumentov in vT 
dnotenje Štanjela kot kulttP* 
nega spomenika. Pritekla® 
tudi prva finančna sredstv 
za obnovo bogate dedišciP"' 
Predvsem seje začela obnc^ 
gradu, ki pa žal še do dan® 
ni končana. Obnovaje zaP 
tudi ostanke obzidja in ne*" 
terih hiš. Najbrž po vse®1' 
kar smo napisali, nihče P 
dvomi, da obnova tako pP 
zadetega naselja 
veliko denaija. Tega pa niK°" 
ni bita do voj. Tako je obP 
va potekala počasi, storje1* 
pa so bile tudi nekatere p 
pake, ki sojo zavrta.

“Propadanje Štanjela sel 
začeta takrat, ko so ga zac° 
zapuščati mladi. Ti bi sle 
radi ostali, pa za to niso iiP® 
pogojev. Največja coklajebP 
prav spomeniško zava” 
vaije, kije zahtevalo obno* 
hiš v skladu z njihovo P 
votno podobo. To pa je Z0‘

novi. Vsi, ki živjo taiPj 
nekoč živeli v starem &1:.
njelu,” je pripovedovala ZOL
Pilat. Spominjala se je 
časov, ko je bilo v vsak 
po 6 do 7 prebivalcev, 1 
so se ženske, ki so bita 
glavnem gospodinje, dota1
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na kavici in malo poklepe
tale.

“Po gasah so se nekoč podili 
otroci in vreščali, po njih so 
nodile tudi kure in krave. 
Spomnim se, kako smo skupaj 
čistili te stezice in se pri tem 
nekoliko tudi pomenkovali. 
Vsi smo bili tako složni. Danes 
Pa je Štapjel tako pust. Zla
sti to občutimo mi stari. Pa 
saj mladih skorajda ni več. 
Opuščenost in osamljenost 
občutiš zlasti ob slabem vre
menu,” je dodal Zorin mož 
doahim.

Stanjelje bil nekoč živ, vsaka 
hiša je imela kravo, danes 
imajo živino le še pri dveh. 
Tudi mačk in psov ni prav 
veliko. Včasihje bila v Štanjelu 
tudi čevljarska zadruga pri 
kateri si je Joahim zaslužil 
pokojnino. Danes tudi te ni 
več. ljudje so nekoč živeli od

kmetovanja, v okolici je bilo 
vse polno vinogradnikov, da
nes morda le še dva obdelujeta 
trto. Tako mesto počasi usiha.

“Dokler je imel nad Šta
njelom roko republiški zavod 
SR Slovenje za spomeniško 
varstvo, je bil kraj gradbe
no živahen. Kar naprej seje 
kaj gradilo. Zdaj, odkar za 
obnovo skrbi goriški zavod, 
pa še gradbenih barak ni več. 
Odpeljali sojih neznano kam. 
Vsako leto ena ali dve hiši 
dobita nekaj denarne pomoči 
za obnovo, drugo pa stoji in 
čaka na boljše čase,” je pri
povedovala Dušana Švagelj.

Ob tem se zastavlja vpra
šanje- obnova česa? Življenja 
ali le zidov?

Prva, kije o tej dilemi resno 
razmišljala, je bila Nataša 
Štupar Šumi. Napisala je tudi 
knjižico ŠTANJEL IN GRAD

ŠTANJEL, v kateri je opisa
la vsa spoznanja o zgodovinski 
in kulturni vrednosti Štanjela 
Cto smo uporabili tudi pri 
pisanju te reportaže). Kot nam 
je pripovedovala Dušana 
Svagelj, je Šumljeva izdela
la tudi “projekt” oživitve 
mesta. Grad naj bi se delo
ma spremenil v hotel, delo
ma v muzej in galerijo, pre
dvidela pa je tudi dejavno
sti, ki bi se razvile v vaškem 
delu naselja, za vsako hišo 
posebej. Načrt je obtičal v 
predalu, saj takrat ljudje 
njenih predlogov niso podpi
rali. Takrat so si najbrž že 
iskali možnosti za preživetje 
drugje, predvsem v Sežani 
in Novi Gorici. Tudi investi
torjev ni bilo. Pa bi se naj
brž našli. “Lani smo člani 
turističnega društva nare
dili anketo med ljudmi, s

katero smo skušali ugotoviti, 
kaj si želijo glede prihodno
sti Štanjela. Ugotovili smo, 
da bi se marsikdo ukvarjal 
s kakšno dejavnostjo, ki bi 
oživila kraj. Nekateri imajo 
tudi lastne ideje, drugi pa bi 
sprejeli vsako koristno. Res 
je, da so ljudje zelo glede 
prihodnosti skeptični, ven
dar pa so kljub temu izražali 
upanje v boljšo prihodnost. 
Najbolj zadržani so starejši. 
Ti pravijo, da oživitve tako 
ali tako ne bodo dočakali. ” 

O Štanjelu je bil govor tudi 
v Strasbourgu, točneje pri 
organu Sveta Evrope, ki se 
ukvarja z revitalizacijo sta
rih mest. Predsednik tega or
gana Španec Bolester je celo 
obiskal to primorsko mestece. 
Takrat so se z njim pogovarjali 
Štanjelčani, zdaj pa se s člani 
te komisije Sveta Evrope

Ferrarijeve hiše in vrt. oboje delo arhitekta in urbanista Maksa Fabianija, tudi čakajo na obnovo. Pod Ferrarijevimi hišami seje 
del škrape porušil to zimo.

pogovarjajo pristojni na občini 
Komen, kamor spada Štanjel.

Kot nam je dejala Dušana 
Švagelj, kaže^da je problem 
revitalizacije Štanjela razvo
denel, saj so pri občini pre
pričani, da oživitve mesta ne 
bo brez oživitve celotnega 
območja. Sama se s tem očitno 
ne strinja in zato tudi izraža 
dvome o skorajšnjem oživ- 
Ijanju vasi. Štanjel pa, kljub 
temu, da v njem ni niti ene 
gostilne; le bife v grajskem 
delu, obišče nad petdeset tisoč 
ljudi. Koliko denarja bi pu
stili v kraju, če bi jim le imeli 
kaj ponuditi.

Tako kaže, da je mogoče 
izhod za oživitev enega

najlepših krajev na Primor
skem iskati v načrtih, kijih 
je pred časom naredila Nataša 
Stupar Šumi. Obnovljene 
stene so namreč premalo. 
Če bi že zbrali denar za njiho
vo obnovo, pa bi bil večni 
problem najti denar za vzdr- 
ževapje. Štarjel si pač ne za
služi, da bi ga vsakih sto let 
obnavljali, pač pa bi moral 
živeti in se vzdrževati sam. 
Le to je perspektiva, vse drugo 
je le tavanje v temi.

Kaj bo torej s Štanjelom, 
potencialno zlato turistično 
jamo? Bo šel v svetlo priho
dnost ali v nostalgično pozabo?

Besedilo in fotografije 
Jurij Popov

Piše: dr. Ciril Ribičič

Presoia štirih modelov na podlagi petnajstih vprašani

Na slovenskem političnem tržišču ponujajo danes štiri različne modele volilnih 
sistemov: proporcionalni volilni sistem, kot ga ureja Zakon o volitvah v državni 
zbor (ZVDZ), proporcionalni volilni sistem s preferenčnimi glasovi, ki ga predlaga 
sna od vladajočih strank (LDS), mešani volilni sistem s proporcionalnim okvirom, 
ki ga predlaga društvo Slovenski razvojni svet (SRS) in sistem absolutne večine, za 
katerega se zavzemajo Janševi socialdemokrati (SDSS). Če vse štiri modele 
razvrstimo na premici, ki poteka od (čistega) proporcionalnega sistema na skrajni 
levi do (čistega) večinskega sistema na skrajni desni, bi bilo to videti približno 
takole:

LDS ZVDZ SRS
^-O-* 0 •

SDSS

0

proporcionalni volilni sistem večinski volilni sistem

Modele volilnih sistemov vrednotim z naslednjih vidikov:
h Katera je bistvena posebnost modela?
<• Kakšen je način glasovanja (glasovnica) in vpliv volilnih glasov? 

Kakšen pomen ima osebnost kandidatov (personalizacija)?
4. Ali so politični programi (stranke) sorazmerno zastopani?
5. Kakšne so možnosti neodvisnih kandidatov?
6. Kolikšen je prag za vstop v parlament?
< • Kateri glasovi gredo v koš?
8- Kako sistem vpliva na povezovanje strank?
9- Kako sistem vpliva na stabilnost vlade?
10. Ali poznajo podoben volilni sistem v drugih državah? 
j 1. Ali lahko stranka zagotovi izvolitev kandidatov proti volji ljudi?
12. Kakšne so možnosti za manjšine in druge podzastopane skupine?
13. Kako se uveljavlja odgovornost poslancev?
14. Ali sistem zagotavlja enakomerno teritorialno zastopanost?
15. Kakšne so možne izboljšave sistema?

(Nadaljevanje iz prejšnje številke)

4. S RS
4.1. Projekt volilnega sistema, ki gaje konec 

prejšnjega leta predstavil Slovenski razvojni svet, 
poskuša dokaj uspešno kombinirati pozitivni 
značilnosti večinskega in proporcionalnega 
volilnega sistema: personalizacijo volitev (odločilno 
vlogo osebnosti kandidatov) in sorazmerno za
stopanost strank (delež poslanskih sedežev ustre
za deležu glasov, kijih na volitvah dobi stranka) 
Obenem poskuša (manj uspešno) povečati možnosti 
za izvolitev neodvisnih kandidatov in za ena
komernejšo regionalno zastopanost v državnem 
zboru. Bistvena inovacija sistema je, da se vsi 
poslanci (ne samo 48) volijo odvisno od obse
ga volilne podpore (po sistemu padajočih od
stotkov glasov, ki sojih dosegli kandidati v prvem 
krogu volitev v volilnih okrajih).

4.2. Vsak volilec ima dva glasova. Prvi glas 
izbira med posameznimi kandidati v volilnem 
okraju, drugi glas izbira med strankami v volil
nih enotah. Drugi glas je nekoliko močnejši, ker 
določa delež sedežev stranke, v okviru katere
ga so izvoljeni poslanci, ki so dobili največ gla
sov. Toda tudi prvi glas je zelo močan, ker dokončno 
izvoli najuspešnejše kandidate v 48 volilnih okrajih 
(teh mandatov ne more ogroziti niti neuspeh 
stranke, katere kandidat je bil izvoljen).

4.3. SRS je oblika proporcionalnega sistema, 
ki do skrajnosti poudarja pomen personaliza- 
cije volitev. To ne velja samo za kandidate, ki 
so neposredno izvoljeni na podlagi prvega gla
su, ampak v precejšnji meri tudi za vse druge 
kandidate, ki so izvoljeni samo, če so bili na 
neposrednih volitvah uspešnejši od drugih kan
didatov iste strahke. Tudi v tem sistemu, čeprav 
v precej manjši meri kot v veljavnem, pa pro
porcionalni okvir povzroča, da bo lahko neko
liko bolj uspešen kandidat ostal izven državnega 
zbora (razen če je v volilnem okraju zmagal), 
vanj pa se bo uvrstil nekoliko manj uspešen 
kandidat druge stranke.

4.4. V treh primerih lahko pride do odsto
panj od popolne sorazmernosti strank: prvič, 
če je neposredno izvoljen kandidat, katerega 
stranka ni izpolnila praga za vstop v državni 
zbor; drugič, če je izvoljen neodvisni kandidat, 
in tretjič, če je kaka stranka na neposrednih 
volitvah dobila več sedežev, kot ji jih pripada 
glede na delež glasov, ki jih je dobila. Zelo težko 
sije zamisliti, da bi se te izjeme dogajale v večjem 
obsegu, razen v primeru zlorab sistema (tajni 
dogovor strank, da podprejo kandidate drugih 
strank ali neodvisne kandidate).

4.5. Neodvisni kandidati imajo relativno majhne 
možnosti za uspeh, saj morajo zmagati v volil
nem okraju na dvokrožnih večinskih volitvah, 
kar je bistveno bolj zahtevno kot v sedanjem sistemu, 
v katerem zadošča 9,1 odstotka glasov v volil

ni enoti. Strankarski kandidati imajo to pred
nost, da jim bolj ali manj avtomatično pripadejo 
glasovi strank, za katere kandidirajo. Ti kandi
dati strankinim glasovom dodajajo (ali odvzemajo) 
glasove glede na svoj ugled in podporo med vo- 
lilci, neodvisni kandidati pa morajo zaslužiti vsak 
glas sami in brez podpore stranke.

4.6. Prag za vstop v državni zbor, ki ga pre
dlaga SRS, je visok (5%) in pomeni nepremo
stljivo oviro za številne stranke, lahko pa pri
speva tudi k dodatni polarizaciji političnega 
prostora v Sloveniji.

4.7. V koš gredo glasovi, oddani za neizvoljene 
neodvisne kandidate, in glasovi za stranke, ki 
ne izpolnijo volilnega praga.

4.8. SRS ne spodbuja povezovanja tistih strank, 
ki lahko same izpolnijo prag za vstop v držav
ni zbor. Sistem pa ne preprečuje v celoti možnosti, 
da bi prišlo do tihih dogovorov o podpori skup
nim kandidatom.

4.9. SRS ne spodbpja nastajanja predvolilnih 
koalicij in tudi ne povečuje stabilnosti vlade. Večja 
povezanost med neposredno izvoljenim poslancem 
in njegovim volilnim okrajem bo vplivala na delno 
zmanjševanje strankarske discipline pri odločanju 
v državnem zboru in s tem k delnemu zmajšanju 
trdnosti vladne večine.

4.10. SRS je v največji meri povzet po nemškem 
sistemu, pri čemer je vloga strankarskih list v 
volilnih enotah zmanjšana, še bolj kot v nemškem 
sistemu pa je zagotovljen vpliv volilcev na iz
biro vseh poslancev, ne le tistih, ki so izvoljeni 
po večinskem sistemu. Podoben nemškemu je 
tudi volilni sistem Nove Zelandije, kije bil 1993. 
leta uveljavljen na podlagi referenduma.

4.11. SRS predvideva možnost izvolitve dveh 
poslancev povolji strankarskih vrhov, vendar le 
v sporazumu s kandidati, namesto katerih bi bila 
izvoljena. To je neke vrste ostanek nacionalnih list.

4.12. Italijanska in madžarska narodna skupnost 
bi bili tudi v naprej zastopani v državnem zbo
ru vsaka s po enim poslancem. Sicer je mogoče 
zagotoviti zastopanost podzastopanih družbenih 
skupin samo na podlagi možnosti, opisane v točki

4.11, in tako, da se njihovi predstavniki kan
didirajo v najboljših (izvoljivih) volilnih okrajih. 
Oboje je odvisno od strank in ni zakonska obveza.

4.13. SRS vključuje tudi možnost odpoklica, kar 
pa bi terjalo predhodno spremembo ustave.

4.14. Teritorialna zastopanost bi bila boljša, 
kot jo zagotavlja sedanji volilni sistem, Iger nsgveč 
deformacij povzročajo nacionalne liste. SRS za
gotavlja zastopanost vseh volilnih okrajev z najmanj 
enim poslancem, res pa je, da bi bilo volilnih okrajev 
skoraj pol manj (48), kot jih je sedaj(88).

4.15. Če bi želeli preprečiti polarizacijo strank 
v dva bloka, bi veljalo znižati volilni prag (npr. s 
5% na 3,5%), zmanjšati število poslancev, ki se 
volijo neposredno (z 48 na 44) in preprečiti zlo
rabo sistema v obliki tihe podpore kandidatom drugih 
strank ali navidezno neodvisnim kandidatom.
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Bo med papeževim obiskom za določen 
čas omejena svoboda govora?

Pravijo, da kjer je dim, je tudi ogenj, da kar se šepeta, 
bolje šušlja, lahko beseda postane. Tako nekako bi se 
dalo razumeti čedalje glasnejše govorice, pa tudi pisana 
sporočila, da bodo morali Slovenci oziroma državljani, 
ki izražajo nestrinjanje s tako organiziranim obiskom 
svetega Očeta, držati na javnih mestih jezik za zobmi. 
Svoboda govora in svoboda pisane besede naj bi bila 
torej vssg za določen čas omejena, če že ne kar kratena 
ali celo odvzeta. Gibanje takih ljudi naj bi bilo 
zasledovano oziroma kontrolirano.

Izraziti morajo protest za- nesprejemljiv, ampak skrajno 
radi tako pripravljenega in žaljiv in ponižujoč, z verskega 
dolgega in predragega pa- gledišča pa neekumenski in 
peževega obiska, saj je do nekrščanski. Obisk nad obiski 
mnogih posameznikov, do je rimokatolicističen in kle- 
mnogih skupin ali skratka rikalicistično parolski ter 
do množice Slovencev in kičasto populističen, 
državljanov nasploh ne samo Ne moremo se strinjati z

nekaterimi idejami o demon
stracijah v času obiska nad 
obiski, saj je mogoče ne
strinjanje izraziti na bolj 
kulturen in pismen način, 
na prosvetljeni in razsvetljeni 
način. Nasloviti je potreb
no pismene proteste na vse

Jasno je potrebno pove
dati, da sveti Oče prihaja na 
obisk k rimokatoliškim ver
nikom in k rimokatoliški 
cerkvi na Slovenskem in da 
je za njih to zgodovinski 
dogodek, vendar naj ga go
stijo na svojem cerkvenem 
dvorišču, ne pa kar vse počez 
po ceh slovenski zemlji. Tudi 
vse druge vere in veroizpo
vedi, verske skupnosti in 
religiozne skupine bi morale 
glasno izraziti vsaj svoje 
nestrinjanje s tako načrto-

A spet prisluškovanje kot 
v dobrih starih enopartijskih 
komunističnih časih? ljubi 
bog, a bodo samoizbranci in 
samodoločneži delali beležke 
moralno neprimernih ljudi, 
pravzaprav v tem primeru 
verskonazorskih krivover
cev, oziroma ljudi, ki nikakor 
ne sprejemajo rimokatoliške 
teologije in ideologije, ki ni 
zgolj religija, ampak je po
gosteje bolj politika?

Kako si drugače tolmačiti, 
da bodo posebne in special
ne enote državne policije 
strogo nadzorovale vsak 
košček slovenske zemlje, kot 
daje organizatoije papeževega 
obiska strah človeka in člo
veškosti, naroda in narod
nosti, pravice do svobode gi- 
barja in izražanja, pravza
prav individualno izbrane
ga življenjskega in svetov
nega nazora, saj če se večina 
veseli tega obiska nad obiski 
res ni razumljivo od kod strah

Državni policisti naj va
rovanje opravijo samo za 
dodatno plačilo, pa najsi to 
plača ah država ali rimo- 
katoliška cerkev na Sloven
skem. V tem primeru bi prav 
slednja morala biti plačnik, 
saj je ona najemnik varno
stne službe, za take priložno
sti posebej izurjenih poli
cijskih enot. Denarja ima 
gotovo več kot preveč, če gre 
za večdnevni obisk. Če pa 
je država že sprejela del nalog 
in dolžnosti pri organizaciji 
obiska nad obiski, pa naj si 
kje drugje vzame stran od 
ust; recimo od plač rimo- 
katoliško opredeljenim po

slancem, saj je obisk svete
ga Očeta namenjen zlasti 
rimokatoliškim vernikom, 
nikakor pa ne vsem Sloven
cem in vsem državljanom; 
torej, zakaj naj bi stroške 
obiska nosih prav vsi davko
plačevalci, ker prihod pa
peža, resnici na ljubo, ni v 
nacionalnem interesu, še 
manj pa v interesu avtonom
nega in kreativnega posa
meznika.

Posebne in specialne enote 
slovenske policije bi mora
le ob nezagotovljenem plačilu 
izkazati neposlušnost no
tranjemu ministru oziroma 
vladi oziroma državi, ker si 
takega hlapčevstva služba, 
ki naj bi skrbela za vsako
dnevno varnost vseh držav
ljanov, ne sme dovoliti; še 
posebej, če je to narekova
no od rimokatoliške cerkve, 
ki se nevarno pajdaši s po- 
svetno-civilno oblastjo, ker 
vladati ljudstvu, ne narodu 
in posamezniku, je največja 
slast.

Ob tem obisku nad obiski 
imajo posebno pravico in 
dolžnost vse civilnojavne, 
neideološke skupine, društva, 
organizacije in institucije.

“Jasno je potrebno povedati, da sveti Oče 
prihaja na obisk k rimokatoliškim 
vernikom in k rimokatoliški cerkvi na 
Slovenskem in daje za njih to zgodovinski 
dogodek, vendar naj ga gostijo na svojem 
cerkvenem dvorišču, ne pa kar vse počez po 
celi slovenski zemlji. Tudi vse druge vere in 
veroizpovedi, verske skupnosti in 
religiozne skupine bi morale glasno izraziti 
vsaj svoje nestrinjanje s tako načrtovanim 
obiskom nad obiski; nekatere bi 
pravzaprav morale protestirati.”

“Ob tem obisku nad obiski imajo posebno pravico in dolžnost vse 
dvilnojavne, neideološke skupine, društva, organizacije in 
institucije. Izraziti morajo protest zaradi tako pripravljenega in 
dolgega m predragega papeževega obiska, saj je do mnogih 
posameznikov, do mnogih skupin ali skratka do množice Slovencev 
in državljanov nasploh ne samo nesprejemljiv, ampak skrajno žaljiv 
in ponižujoč, z verskega gledišča pa neekumenski in nekrščanski. ”

institucije, ki imajo tako ali 
drugače kaj opraviti s trid
nevnim bivanjem papeža pri 
nas; na državo, na rimo- 
katoliško cerkev na Sloven
skem, na Vatikan, na vse 
civilne organizacije in druš
tva, na kulturne in prosvetne 
institucije... Potrebno je vzpo
staviti čim bolj tesne in kon
struktivne stike z vsemi or
ganiziranimi in neorganizi
ranimi nasprotniki obiska 
nad obiski svetega Očeta; in 
to doma in v tujini, saj so 
vsestrane posledice po tem 
dogodku nepredvidljive, pa 
če si še tako želimo zatiskati 
oči; prizadevanja in dejanja 
določenih rimokatoliško- 
verskih in političnih krogov 
namreč eksplicitno naka
zujejo svoje delovanje v priho
dnje, ki nikakor ni v prid
civilnemu in civilizacijske
mu konstituiranju slovenske 
družbe. Proteste je potreb
no nasloviti vsem razum
nikom doma in v tujini,'ki 
bi lahko s svojo tehtno be
sedo pravilno umestili ta 
obisk nad obiski.

vanim obiskom nad obiski; 
nekratere bi pravzaprav 
morale protestirati.

Vsemogočni in nezmotlji
vi sveti Oče naj bi se zelo in
tenzivno učil slovenskega 
knjižnega jezika, ker bi pač 
rad maševal v ljudstvu razu
mljivem jeziku. Pohvalno je, 
da se papež uči vernikom 
razumljivega jezika, vendar 
pa je potrebno povedati, da 
se nobenega knjižnegajezika 
ne da naučiti samo zaradi 
tridnevnega obiska, ampak 
se ga je treba učiti celo 
življenje. Kako se sveti Oče 
obnaša do slovenskega knjiž
nega jezika, je za jezik in za 
slovenski narod bolj žaljivo 
kot ne, saj poleg nekaj reli- 
gioznomašniških m klerika- 
lističnopolitikantskih rimo- 
katollškili fraz ne bo zmogel 
izustiti drugih slovensko- 
knjižnih darežljivih besed.

Obisk nad obiski naj Slo
vencem odpre oči, da vse kar 
je svetniško, papeško, še ni 
sveto; s veta j e edino zemska 
svetost življenja.

Drago Kuhar

Si v Sloveniji lahko 
privoščimo toliko institucij 
za finančni nadzor?

V Portorožu je bil konec marca 28. sim
pozij o sodobnih metodah v računovodstvu 
in poslovnih financah. Udeleženci s področja 
realnega in finančnega sektorja, bilo jih 
je kar 725, so prvi dan poslušali referate 
o organizacijskih in pravnih okvirih po
slovanja slovenskih podjetij ter o raču
novodskih informacijah, potrebnih za 
odločanje v podjetjih.

Zanimiv je bil pregled prestrukturiranja 
gospodarstva v letih 1991-1996, ki gaje 
podal mag. Uroš Korže. V Sloveniji tudi 
po dobrih petih letih ni jasnega koncep
tualnega okvira, kako se lotevati neučinkovitih 
oz. zgubarskih podjetij, je dejal. Ugotavlja, 
da državni zbor na predlog vlade sprejema 
zakone, s katerimi neusmiljeno troši de
nar za ohranjanje statusa quo. V fiskal
nih posledicah financiranja izgub »nepri- 
vatnih« (državnih, družbenih) podjetij pa 
moramo iskati izvor mnogih makroeko
nomskih problemov, s katerimi se danes 
sooča Slovenija. Banke tudi po obsežnih 
sanacijah oz. rekapitalizacijah posojajo denar 
podjetjem, ki ga ta ob zapadlosti ne mo
rejo vrniti, ter potem skupaj z vplivnimi 
sindikalnimi in lokalnimi lobiji izsiljujejo 
državo za subvencije oz. pokrivanje izgub. 
Državni proračun in socialni skladi pa se 
v takih razmerah lahko polnijo zgolj na 
dva načina: s povečanjem davkov ali pa z 
zadolževanjem.

Mag. Neven Borak je pri pregledu nad
zora nad finančnimi »majhni Sloveniji« ne 
moremo privoščiti 10-15 institucij za finančni 
nadzor (kot jih imamo sedaj), katerih ak
tivnosti so slabo koordinirane. Po njego
vem mnenju bi bilo smiselno finančni na
dzor, tudi zaradi prepletenosti med subjekti 
finančne ureditve, centralizirati v en sam 
nadzorni sistem. V svojem referatu je 
navedel, daje poglavitni namen nadzora

nad finančnimi posredniki (pri tem so 
mišljene predvsem banke, zavarovalni
ce, borzno posredniške družbe, družbe za 
upravljanje in investicijski skladi) varstvo 
investitorjev, skrb za integriteto trgov in 
izogibanje sistemskim tveganjem, pri čemer 
ima odločilno vlogo finančna trdnost 
finančnih posrednikov, ki jo izražamo s 
kazalcem kapitalske ustreznosti. Neposredno 
povezanost med tveganostjo naložb in ka
pitalsko ustreznostjo pa najdemo le v bančnih 
predpisih, medtem ko je najslabše urejeno 
področje investicijskih storitev, kjer pre
dpisi ne predvidevajo nikakršnega merjenja 
tveganosti naložb investicijskih skladov 
in njihovega povezovanja s kapitalsko ustrez
nostjo.

Namen prispevka mag. Živka Berganta 
je bil udeležba opozoriti na nerešene dile
me reforme plačilnega sistema, predvsem 
z vidika njihovih uporabnikov - gospodar
stva. Ugotavlja, da ni realno pričakovati 
bistvenih sprememb v plačilnem prome
tu, dokler ne bo jasna organiziranost davčnega 
sistema, rešen problem lastnirjerja sedanje 
mreže in opreme plačilnega prometa v okviru 
APPNI. Bergant tudi opozarja, da bi vsako 
spreminjanje plačilnega sistema v razme
rah neučinkovitega sodnega sistema (kot 
ga imamo sedaj) in ob sedanjih neustrez
nih kaznih za zlorabo plačilnih in kredit
nih inštrumentov zmanjševalo možnost 
učinkovite izterjave ter tako bistveno

poslabšalo razmere v gospodarstvu.
V Sloveniji sta sedaj pripravljena dva projek

ta novega plačilnega sistema, in sicer projekt 
APPNI ter projekt Banke Slovenije, ki imata 
oba nekaj prednosti in slabosti. Romana 
Logarje komentirala, da o tem, kakšen bo 
plačilni promet v prihodnje, ne more odločati 
le bančni sektor, in še, da naj se uporab
niki sami odločijo za konkurenčnejši plačilni 
sistem.

Tretji dan seminarja v Portorožuje svoja 
razmišljanja o tem kdo bi bili najboljši la
stniki slovenskih podjetij, predstavil prof. 
dr. Ivan Ribnikar. Pravi, daje za uspešnost 
pocijetij potrebna njihova odprtost za pri
tok kapitala. Sedanja lastniška struktura 
slovenskih poletij pa pomembno odstopa 
od najboljše. V večini primerov želijo za
posleni postati večinski lastniki podjetij in 
v mnogih primerih se jim bo to posrečilo. 
Ta podjetja bodo nasplošno zaprta za pri
tok kapitala, bodisi prek bank bodisi prek 
finančnega trga. Za takšna podjetja bo 
značilno, da bodo delavci morali kupovati 
od Sklada RS za razvoj delnice »svojega« 
podjetja, za kar pa ne bo zadostoval tisti 
dobiček podjetja, ki gre zaposlenim, am
pak bodo v svojem kratkoročnem intere
su sledili interesom državnih skladov m 
PID-ov, da se dobiček podjetij izplača kot 
dividenda. Nekonsistentnost med lastniško 
strukturo podjetij in nujnostjo odprtosti podjetij 
za pritok kapitala od zunaj se bo še nekaj

časa odražala z zmanjševanjem kapitala 
»starih« podjetij, ki se ne bo mogel v celoti 
kompenzirati z večanjem kapitala z na
stajanjem novih podjetij.

Dr. Ribnikar zato ugotavlja, da bi bilo 
smotrno, da bi se pri »starih« podjetjih čim 
hitreje preko sekundarnega trga kapitala 
vzpostavi takšna lastniška struktura, ki 
ne bi bila več ovira za normalno rast ka
pitala.

Prestrukturiranje podjetij je v zadnjem 
času postalo dominantno vprašanje tran
zicije v celotni Srednji in Vzhodni Evropi. 
Po petih letih tranzicije se pojavlja skepti
cizem.

S privatizacijo v Sloveniji ni nihče zado
voljen. Tako se vse pogosteje spet oglašajo 
denacionalizacijski upravičenci, družbe za 
upravljanje pa skoraj dnevno opozarjajo 
na »privatizacijsko luknjo«. Sklad za razvoj 
vse težje prodaja svoja podjetja. Privati
zacija ni le prepočasna, ampak izgleda tudi, 
da uhaja z vajeti. »Privatizacijske delnice« 
prihajajo na organiziran trg prav s polževo 
hitrostjo (z njimi, kot smo že pisali, se trguje 
preko oglasov v medijih). Dušan Mramor 
je na malem borznem seminarju AIESE- 
CA ugotavljal, da bi počasno lastninjenje 
(in torej tudi prihod privatizacijskih del
nic na borzo) ublažilo upadanje cen teh delnic. 
Upoštevati pa moramo, da sedanja plitkost 
trga povečuje njegovo občutljivost na aplika
cije, ki so do nedavnega močno krojile tr
govanje. Aplikacije z delnicami Dadas, Pri- 
mofina in Finmedie je prekinila ustavitev 
trgovanja s temi delnicami, cene drugih 
delnic (tudi bančnih) pa kažejo trend pa
danja (kar je nedvomno posledica medijskega 
spopada družbe za upravljanje Proficia-Dadas 
z Agencijo za trg vrednostnih papirjev). 
Tako nekateri že ugibajo, ali se bo ponovil 
zlom trga iz leta 1993.

Regulatorji razvoja kapitalskega trga in 
njegovi skrbniki bodo morah spustiti iz svoje 
ograje medveda (ponudbo), finančni po
sredniki pa poskrbeti, da se bo bik 
(povpraševanje) zakadil vanj.

V. Pintar
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“Spominski odbor za praznovanje 50. obletnice 
konca vojne” je izdal brošuro z naslovom Slovenija 
1941-1945 - Zmagoslavje premaganih. Uredil jo je 
Branko Rozman, natisnila in med ljudi poslala 
Družina, d. o. o., za založbo pa seje podpisal dr.
Janez Gril, glavni urednik Družine.
Kot piše v uvodu brošure, je glavni namen njenih 
avtorjev, “da slovenski narod zve resnico o tem, kaj 
seje pri nas med vojno dogajalo...”. Marje res možno 
Ua 23 straneh brošure žepnega formata 
slovenskemu narodu povedati “vso resnico” o 
dogajanjih med drugo svetovno vojno? Nedvomno 
hudo zahtevna naloga, ko pa ji vsi slovenski 
zgodovinarji skupaj doslej še niso bili kos!

ČIGAVO ZMAGOSLAVJE?
Kako do resnice o medvojnem dogajanju pri nas 1 
pomazalo • Snubljenje in dobrikanje okupatorjem

O spravi tako in druzače • Čakanje bi Slovencem ne 
• Kakšna ie bila “pasivna rezistenca” v Ljubljanski nokraimi

V uvodu brošure piše: “Prvi 
Pogoj za narodno spravo je 
sprejeti resnico o medvojnem 
dogajanju pri nas, z vsemi njeni
mi sončnimi in senčnimi stran
mi. ” Do sprave torej na podla
gi (s pomočjo) resnicel Podob
no pot do sprave priporoča tudi 
Klepovo Združenje ob Upi sprave. 
Toda “čigava” naj bo ta “resni
ca”, kako do nje? Ali s sredstvi 
in metodami zgodovinske vede,

j. s spoznavanjem in upošte
vanjem zgodovinskih dejstev, 
z oporo na zgodovinske vire, 
Pisne dokumente kot najza
nesljivejše, razumljivo, tudi ob 
upoštevanju manj zanesljivih 
pričevanj? Ali' kako drugače? 
Ce naj bo za spoznavanje zgo
dovinske resnice uporabljena 
Pot, ki jo pozna zgodovinska 
veda, ni možno obiti številnih 
dokumentov, objavljenih v zgc 
devinskih delih in publicističnih 
razpravah, kot so: Sajetov Be
logardizem, dela M. Mikuža, Ti 
Ferenca, M. Ževarta, P. Gestrina,
I. Križnarja, Z. Klanjščka, M. 
Snuderla, D. Ahačič Osvobodi
lna ali državljanska vojna, I. 
dana Korenine zla in Odstrte 
Zavese, S. Grgiča Zločini oku
patorjevih sodelavcev in še 
drugih avtorjev. Vendar resnega 
Upoštevanja vseh teh del in do
kumentov v njih ni bilo, zato 
Pa obilo ponavljajočih se trdi
tev, da gre pri njihovih piscih 
za boljševistično propagando in 
Ideološko pristranske ugotovitve 
m ocene. Podobni očitki letijo 
tedi na avtorje najnovejšega dela 
(12 zgodovinarjev) Ključne 
značilnosti slovenske politike 
v letih 1929-1955, spisanega 
Po naročilu Državnega zbora 
RS. Vse to pomeni, da pri iskalcih 
drugačne “resnice” od doslej 
veljavne nikakor ne gre za 
ugotavljanje in osvežitev zgo
dovinskih dejstev, temveč le za 
Pridobivanje javnega mnenja in 
s tem nabiranje političnih točk 
(tako imenovanih strank “slo
venske pomladi”) v boju za 
oblast.

Avtorji brošure javnosti do
povedujejo, da je edini namen 
njihovega pisanja resnica “z 
Vsemi njenimi sončnimi in senč
nimi stranmi”. Vendar so se te 
naloge lotih na dok^j čuden način: 
zase so si rezervirali sončno, 
hercem NOB dodelili senčno stran. 
Samo na enem mestu so samo
kritično priznali: “Namen je bil 
vsekakor pošten, v konkretnih 
dejanjih pa so včasih iz pasiv
ne rezistence prehajali v lojal
nost (protirevolucionaiji)l” Sicer 
Pa je brošura ena sama zbirka 
trditev, mnenj in. ocen - brez 
slehernega dokaza in logičnega 
argumenta.

Kako do sprave?
Zak^j naj bi bila resnica “pre- 

niaganih” o medvojnih doga
janjih prvi pogoj za spravo, in 
te takšna resnica, do katere naj 
bi se dokopali s političnimi sre
dstvi in metodami, z izrekanjem 
javnih obtožb, obsodb in povrh 
se z zmerjanjem?! Leta 1990 
smo v Kočevskem Rogu slišali 
in v različnih izjavah brali, da 
sprava pomeni spoštljiv, pieteten 
odnos do mrtvih, odpuščanje, 
Pozabo (če je možna), ugota- 
vjjanje individualnih (ne kolek
tivnih) dokazanih krivic ter 
njihovo popravljarje, poravnavo. 
Tako razumljena sprava naj bi 
bila temelj narodovega sožitja, 
Prijateljstva ter medčloveških 
odnosov. Vsakdo lahko (naj) 
ohrani svojo resnico, ki naj ne 
kali prijateljstva med ljudmi. 
Mnogo od tega je bilo zadnja

desetletja v povojnih generacijah 
in tudi v vojni generaciji že 
uveljavljeno. Sprava v tem smi
slu seje v življenju dogajala in 
se dogaja vsak dan. Ugotavljanje 
zgodovinske resnice pa je proces, 
ki traja in bo še trajal.

Slovenski škofje so v Izjavi 
leta 1990 zapisali: “Ugotoviti 
polno in celostno zgodovinsko 
resnico o vseh dogodkih od 
začetka zadnje vojne do danes... 
Zato je treba najprej objektiv
no ugotoviti in objaviti vsa dej
stva, kolikor je to le mogoče, na 
podlagi dokumentov in pri
čevanj.” Dalje: “Presojati in 
razlagati dejstva in dogodke v 
okviru tedanjega časa in tedanjih 
razmer ob čim jasnejšem ugo
tavljanju vzročnih povezav in 
različnih vplivov na osebe in 
njihove odločitve ter na usod- 

dogodke vojnih in povojnih 
let.” In še: “Vse, kar seje do
gajalo med vojno in pa v povojnih 
letih, je obrodilo dobre in sla
be sadove.” Dalje: “Biti izred
no previden v sodbi ali celo 
obsodbi oseb, o njihovi subjek
tivni moralni odgovornosti, krivdi 
in nedolžnosti. 0 tem bo sodila 
zgodovina.” Končno: “Odpove
dati se moramo vsaki želji po 
obračunavaruu ali maščevanju

čevali iz čiste domovinske lju
bezni. Iz prav take ljubezni so 
ravnali tudi tisti, ki so se re
voluciji uprli. ”

Najprej - kakšna neki je bila 
leta 1941 ta “demokratska 
večina”? To naj bi zvedeli iz 
pojasnila, v kolikšni meri so bile 
tedanje stranke (izraženo v 
odstotkih) udeležene v sloven
skem političnem prostoru: SLS 
65%, JNS 25%, socialisti 5 do 
8%, Verjetno gre za podatke o 
izidu zadnjihjavnih volitev pred 
vojno - leta 1939. Takrat je moral 
sleherni volilec pred komisijo 
povedati, katero stranko ali ose
bo voli. Tako izsiljeno izvoljena 
oblast vsekakor ni bila legal
na, saj ni mogla predstavljati 
“demokratične večine”. To je 
pomembno vedeti, saj so se 
“protirevolucionarji” ves čas 
vojne, tako doma kot v tujini, 
sklicevali na legaliteto, prido
bljeno na takšnih volitvah.

V primerjavi s predvojnimi 
javnimi volitvami so bile “bo- 
Ijševiške”, leta 1945, s kroglico 
- biser demokracije!

Avtorji brošure Zmagoslavje 
premaganih enkrat trdijo, da 
so s čakanjem varovali sloven
ska življenja, drugič pa: “Nemci 
so hoteli Slovence zbrisati z zem
ljevida. V načrtu so imeli izse
litev četrtine Slovencev.” Neizpo-’ 
dbitno dejstvo je, da bi čakanje 
Slovencem ne pomagalo. Nemci 
niso čakali; svoj načrt so pričeli 
uresničevati takoj. Ni res, da 
so ga prenehali uresničevati 
“zaradi prvih porazov na sve
tovnih frontah”, temveč zaradi 
upora slovenskega naroda. Prvi 
poraz na kopnem so Nemci 
doživeli pozimi 1941/1942pred 
Moskvo, sočasno z dražgoško

z razselitvijo in novačenjem 
mladih iztrebljen, to je zgodo
vinsko dejstvo, kar vedo in 
priznavajo celo pisci brošure, 
ko ugotavljajo: “Z domačini v 
okupiranih pokrajinah so Nemci 
ravnali skrajno brezobzirno.” 

Očitneje bila Slovencem na
menjena bolj kruta usoda kot 
drugim okupiranim narodom 
Evrope. Kaj drugega je ljudstvu 
ostalo kot upor? Ce bi čakali z 
uporom, kdo bi ostal in kdo bi 
se kasneje lahko uprl? In kdaj 
naj bi bil primeren čas za upor? 
Po avtorjih brošure “tedaj, ko 
bi tak upor prispeval k zavez
niški zmagi”. A kdaj bi to bilo? 
“Odločitev slovenskih demokra
tskih politikov ob okupaciji, da 
z oboroženim uporom počakajo 
do invazije zahodnih zaveznikov 
na evropsko celino in tako hra
nijo slovensko kri, je bila go
tovo pravilna,” ugotavljajo pi
sci brošure. “Iz Turjaka... bi se 
skupaj s četniki pridružili zaho
dnim zaveznikom in udarili po 
Nemcih. ” Kdo bi udaril? Jese
ni 1943 bi bil že velik del Slo
vencev preseljen ali mobilizi
ran, a slovite legije čakajoče 
“slovenske vojske”, kijih ome
njajo pisci, bi bile razbite - če 
so (razen na papirju) res ob
stajale. Dokaj cinično zveni: 
“Upreti se šele i,edaj, ko bi tak 
upor prispeval k zavezniški zma
gi”. Ob invaziji zaveznikov na 
kopno Evrope 1943-1944je.bila 
- po moskovski in stalingrajski 
bitki, bitki pri El Alameinu in 
po zmagah Američanov na oce
anih - vojna za Nemce že izgu
bljena. Zavezniki so prestajali 
najhujše leta 1941 in 1942; tedaj 
sta bili potrebna pomoč in pri
spevek k ruihovi zmagi.

Predstavniki slovenskih meščanskih strank so se 8. junija 1941 poklonili in zahvalili Mussoli
niju za aneksijo ljubljanske pokrajine.

in po Kristusovem zgledu in 
naročilu tudi hudo vračati z 
dobrim." Izjava, ki sojo sprejeli 
leta 1995, je precej drugačna.

Domnevamo lahko, da se 
načela in priporočila, kako 
presojati ravnanje in odločitve 
Slovencev v drugi svetovni vojni, 
v igjavi slovenskih škofov v letu 
1990 niso nanašala samo na 
domobransko stran, temveč tudi 
na partizansko. Ali pa so se - 
sodeč po vsebini brošure Zma
goslavje premaganih - le na do
mobransko?

Kdo bi se uprl, če bi 
čakali?

V uvodnem delu avtoiji poja
snjujejo temeljno strategijo 
“demokratske” strani takole: 
“Medtem ko je hotela demokra
tska večina varovati slovenska 
živjjenja in se okupatorju upreti 
šele tedaj, ko bi tak upor pri
speval k zavezniški zmagi, je 
imelo vodstvo KPS za svoj cilj 
izrabiti okupacijo za revolucijo 
in tako priti na oblast. Večina 
partizanov za ta partijski cilj 
ni vedela in so se vanjo vklju-

bitko. Taje pomembno vplivala 
na prekinitev izseljevanja in na 
odložitev priključitve Gorenjske 
in Štajerske k Reichu.

Za pisce brošure so celo 
Dražgoše samo tragedija in 
komunistični zločin. Toda ali niso 
Nemci z izseljevanjem Štajer
cev in Gorenjcev ter mobilizi- 
ranjem slovenskih fantov v 
nemško vojsko prenehali leta 
1943-zaradi razmaha NOB? 
Grozila je torej neposredna 
nevarnost, da bo slovenski narod

Snubljenje
okupatorjev

Ustanoviteljem OF nasprot
niki podtikajo, da v svoje vr
ste niso hoteli vključiti vseh, 
ki so bili pripravljeni spopasti 
se z okupatorji. Vendar je re
snica drugačna: ban dr. Natlačen 
aprila 1941 ni hotel vključiti 
komunistov v Narodni svet, ki 
naj bi Slovence obvaroval naj- 
hujšega, češ da niso legalna 
stranka. Jasno je torej, kdo že

“Avtorji brošure javnosti dopovedujejo, da 
je edini namen njihovega pisanja resnica z 
vsemi njenimi sončnimi in senenimi 
stranmi. Vendar so se te naloge lotili na 
dokaj čuden način: zase so si rezervirali 
sončno, borcem NOB dodelili senčno stran. 
Samo na enem mestu so samokritično 
priznali: “Namen je bil vsekakor pošten, v 
konkretnih dejanjih pa so včasih iz pasivne 
rezistence prehajali v lojalnost 
(protirevolucionarji)!”

od samega začetka ni hotel 
sodelovati s komunisti v kakr
šnikoli že obliki odpora (pasi- 
vni ali aktivni). Iz podatkov o 
številu članov (somišljenikov) 
SLS (65%) in JNS (25%) izhaja, 
da teh strank nihče, najmanj 
pa KPS (0, 01% vseh Sloven
cev), ni mogel ovirati pri or
ganiziranju odpora. Seveda, če 
bi bila politika vodstev teh strank 
v skladu z voljo in razpoloženjem 
ljudstva. Vendar ni bila, o čemer 
priča tudi tale “pripoved” avto
rjev brošure:

“Da bi Slovenija ostala upra
vno skupaj, seje šel ban v Celje 
pogajat z Nemci, a so ti pogo
vore zavrnili. Čez nekaj dni je 
hotel doseči isto od Italijanov, 
pa si tega ni upal storiti." Vsi
ljuje se vprašanje, zakaj k 
Nemcem (v brošuri predsta
vljenim kot najbolj krutim oku
patorjem), ki so hoteli takoj 
uničiti slovenski narod. 0 Nemcih 
je že Korošec leta 1939 sodil, 
da bi bili, če bi Jugoslavija razpa
dla, kot okupatorji “najslabša 
rešitev”. Razlog: “Da bi Slove
nija ostala upravno skupaj?” 
Kaj to pomeni? Samo eno: da 
bi bila vsa Slovenija pod nemško 
okupacijo izpostavljena nacistični 
genocidni politiki. Bi naj bila to 
cena, da bi ban in stari obla
stniki ohranili vsaj minimalen 
vpliv in oblast nad celo Slove
nijo? Ali pa naj bi Nemci zase
dli vso Dravsko banovino zato, 
ker so bili bolj trdni in zane
sljivi protikomunisti kot Italijani? 
Zakaj si Natlačen ni upal čez 
nekaj dni k Italijanom, ki da so 
“najmilejši okupator?” Tudi 
razlogi, zakaj ban na predlog 
dr. Erlicha ni hotel sestaviti 
ilegalne vrhovne oblasti, so na 
trhlih nogah. Pisci brošure tr
dijo, da bi “nastale težave” za 
jugoslovansko begunsko vlado 
(kakšne, ne povedo), da begunci 
iz Gorenjske in Štajerske ne bi 
imeli več zatočišča v Ljubljani, 
in še najmanj prepričljiv razlog: 
da naj bi ne bilo dovolj skriva
lišč za vodstvo v Ljubljani. Ob 
tako številnem članstvu in 
somišljenikih - volilcih SLS in 
JNS leta 1939 - bi morali ime
ti na voljo dovolj skrivališč, če 
jihje bilo kar nekaj na voljo tudi 
za komuniste, partizane in otro
ke preganjanih staršev. To 
govori, da ban in drugi takratni 
oblastniki niso hoteli konflik
tov z okupatorji, kaj šele da bi 
se odločili za upor.

Namesto odpora
dobrikanje
okupatorjem

Avtorji brošure pišejo, da so 
že maja 1941, “pred nastankom 
OF”, ustanovili Slovensko legijo 
pri SLS, Sokolsko legijo pri SNS, 
kasneje tudi Narodno legijo, ki 
so se zatem vse, pomladi 1942, 
povezale v Slovensko zavezo. 
To da so bile ilegalne polvojaške 
organizacije. Zatrjujejo, da so 
imele namen “pripraviti se na 
oborožen upor proti okupatorju, 
a z njim počakati” - skupaj s 
četniki. Na koncu naj bi štele blizu 
10.000 mož. Zveni impozant
no, če upoštevamo, daje bilo leta 
1941 le okrog 800 do 1000 
partizanov. Če bi bilo vse res, 
kar pišejo o moči in številu strank, 
bi lahko mimogrede “pometli” 
s partizani in sami organizira
li upor. Lahko bi preprečili 
maloštevilni KPS, da ga orga
nizira in uspešno izvede. A re
snica je, da za to niso imeli volje, 
za svojo “strategijo" pa tudi ne 
podpore pri ljudeh. Slovenci smo 
se v veliki večini odzvali pozi
vu OF na upor. Pisci trdijo še, 
da seje Narodni svet odločil “za 
pasivno rezistenco (odpor) in 
taktiziraiye z okupatorjem”. V 
“konkretnih dejanjih pa so včasih 
(!) iz pasivne rezistence prehajali 
v lojalnost” (beri: iz lojalnosti do 
okupatorja v kolaboracijo z njim).

Kaj je “pasivna rezistenca” in 
kakšna je dejansko bila? Poe
nostavljeno povedano: to je odpor 
proti okupatorju, izražen z igno
riranjem okupacijskih oblasti,

državljansko neposlušnosljo, itd. 
Takšne primere je poznal velik 
del takratne okupirane Evrope. 
In kakšna je bila pasivna rezi
stenca v Ljubljanski pokrajini 
(ne v Sloveniji!)? Lep primer pa
sivnega odpora sta nudila ma
riborska škofija in Škot Tomažič, 
kije odklanjal sleh- rac stike z 
okupatorjem; .3 Lil tudi v 
nekem smislu konfiniran. Tudi 
duhovščina na Primorskem je 
na podoben način izražala odpor 
do fašistične oblasti.

Drugače pa je bilo v ljubljanski 
pokrajini: šlo je za poniglavo 
dobrikanje okupatorju, kakr
šnega ni bilo nikjer drugod v 
Evropi. Ob vključitvi slovenskega 
zasedenega ozemlja v Kraljevino 
Italijo je 4. maja 1941 časopis 
Jutro zanosno vzkliknil: “Da
našnji dan bo s svetlimi črka
mi zapisan v zgodovini našega 
naroda in zemlje, na kateri biva. ” 
Glasilo SLS Slovenec je zapisalo: 
“Slovenec, ki zastopa velik del 
javnega mnenja, bo storil vse, 
da bo sodelovanje Slovencev z 
oblastmi kar moč lojalno in da 
bo naše sožitje z Italijani v skupni 
državi čimbolj prijateljsko in 
prisrčno."

V pojem “pasivne rezisten- 
. ce” tudi ne sodi - kot že rečeno

- Natlačenovo vabilo Nemcem 
v Celju 6. maja 1941, naj pri
dejo v Ljubljano. Prav tako ne 
zahvalno besedilo, objavljeno v 
Slovencu: “Slovensko ljudstvo 
izreka zahvalo in vdanost Du- 
ceju." V tem listu sta izšli tudi 
vdanostni izjavi ljubljanskega 
škofa in zastopnikov slovenske
ga ljudstva ob “zgodovinskem 
dnevu” 3. maju, 10. maja pa 
še spomenica slovenskih župa
nov, obe poslani Duceju. Oba do
kumenta sta polna zahval, 
hvaležnosti za okupacijo in obljub 
pokorščine. 106 slovenskih 
županov seje 5. maja 1941 še 
posebej poklonilo komisarju Gra- 
zioliju, 8. junija pa so se šli v 
Rim zahvalit Mussoliniju za 
priključitev Ljubljanske pokraji
ne k Italiji tudi predstavniki 
slovenskih meščanskih strank.

Tudi ljubljanski škof Rožman 
seje 20. aprila 1941 osebno 
pohitel poklonit Visokemu ko
misarju Grazioliju. Isto so sto
rili tudi predstavniki slovenskih 
meščanskih strank. Mussolini 
je zatem imenoval 14 politikov 
in gospodarstvenikov z Natla
čenom na čelu v sosvet (kon- 
sulto) za Ljubljansko pokraji
no kot pomožno telo italijanskih 
okupacijskih oblasti.

Vse to nikakor ni bila “pasi
vna rezistenca”, temveč kolabo
racija že od samega začetka 
okupacije. Ta oblika kolaboracije
- vsestranska pomoč okupatoiju
- pa se je kaj kmalu sprevrgla 
v aktivno oboroženo kolabora
cijo proti lastnemu narodu.

Kaj je o vsem tem mislilo in 
kako presojalo ravnanje vseh 
omenjenih vodstvo SLS v tuji
ni, najbolje pove izjava dr. Alojzija 
Kuharja o obnašanju Natlačena 
in ostalih. “V Jeruzalemu so nam 
ga že (Natlačenovo letanje okrog 
Lahov) Angleži prinesli na di- 
Ici in smo mislili, da bomo že 
takrat ostali v kakšnem kon
centracijskem taborišču zara
di tega ... kako lepše bi bil mož 
napravil in bi zato Slovenci nič 
manj ne trpeli, če bi šel v sa
moto in ohranil sebi in nam vso 
to glorijo o lojalnosti do kralja 
in zaveznikov... Pri Angležih 
se je izgovarjalo to ime (Na
tlačenovo) kot kuga... Če so 
kakšne vislice kje za politične 
kratkovidneže, jih bo gotovo 
okusil. ”

Uspešno okupacijo so v Lju
bljani proslavili še z veličastno 
zahvalno mašo. Daroval jo je 
sam škof dr. Gregorij Rožman. 
Navzoči so bili vsi vodilni oku
patorski voditelji kot tudi do ted£y 
vodilni slovenski politiki. Za 
izkazano vdanost in usluge je 
italijanski kralj - po Mussoli
nijevem predlogu - odlikoval 
škofa dr. Rožmana z “visokim 
redom kommendatorja italijan
ske krone”.

(Nadaljevanje prihodnjič)
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Uspešno končan program zahodnoevropsko- 
ruskega raziskovanja v vesolju (2.)

Na sloviti ruski orbitalni postaji, ki že deseto leto kroži okrog našega 
planeta, so pred nedavnim uspešno končali zahodnoevropsko-ruski 
raziskovalni program EuroMir 95. Projekt je sodil med obsežne 
multinacionalne priprave na graditev mednarodne orbitalne naselbine, 
imenovane Alfa.

Trojka v orbiti: Thomas Reiter (levo), Sergej Avdejev (desno) 
in Jurij Gidzenko (zgoraj) na postaji Mir

Sprehod po vesolju
Prvo misijo EuroMir 94 so 

od 3. oktobra do 4. novem
bra 1994 opravili astronavt 
raziskovalec Ulf Merbold, 
poveljnik poleta Aleksander 
Viktorenko in inženirka Ele- 
na Kondakova. Na postaji Mir 
so se pridružili ruski posa
dki, ki sojo sestavljali poveljnik 
Valerij Poljakov, kozmonavta 
Jurij Malečenko in Talgat 
Musabajev. V tridesetih dneh 
je posadka opravila 23 pre
iskav s področja medicine in 
psihologije, štiri s področja 
znanosti o materialih in tri 
tehnološke preizkuse. Na 
koncu raziskovalnega podviga 
so se Merbold, Malečenko in 
Musabajev vrnili na Zemljo, 
Vitorenko in Kondakova pa 
sta ostala na postaji. Astro
navta Thomas Reiter in Chri- 
ster Fuglesang sta nadaljevala 
urjenje v Zvezdnem mestu in 
v Koelnu. V okviru progra
ma EuroMir 95 sta se sku
paj pripravljala 3.500 ur, 
največ na sistemih vesoljske 
postaje nekaj manj sta pora
bila za učenje ruščine in bio
medicinsko pripravo.

Program EuroMir 95 je 
stekel 3. septembra 1995, ko 
so iz Bajkonurja izstrelili 
vesoljsko plovilo Sojuz, v ka
terem so bili Thomas Reiter, 
Juri Gidzenko in Sergej Avde
jev. na Miru stajih pričakala 
Anatolij Solovjev in Nikolaj 
Budarin. Za potrebe te posadke 
so pred tem namestili naprave 
v Spekter, raztovorili dve 
tovorni raketi Progres, pri
peljali na postajo še 420 ki
logramov dodatne opreme in 
raziskovalnih kompletov, del 
opreme pa so uporabili še od 
projekta EuroMir 94. Tokrat 
je bilo prvič, da je bil prvi 
inženir poleta neruske naro
dnosti Thomas Reiter. Po pr
votnem načrtu naj bi projekt 
EuroMir 95 trajal 135 dni, 
vendar so ga že mesec dni 
po izstrelitvi podaljšali za 45 
dni, kar pomeni, daje potekal 
180 dni.

Reiter je 20. oktobra 1995 
postal tudi prvi evropski 
astronavt, ki seje sprehajal 
po vesolju. Nekaj podobnega 
je sicer leta 1988 počel že Jean- 
Loup Chretien, vendar v 
okviru bilateralnega sodelo

vanja med Rusijo in franco
sko agencijo CNES. Med malo 
manj kot šesturnim spreho
dom, ki seje formalno ime
noval »dejavnost zunaj plo
vil« CEbctra-Vehicular Activity), 
sta Reiter in Avdejev »preho
dila« pot od izhodne komore 
Kvanta 2, mimo mehanične 
roke Strela do oddelka Spekter. 
Na ta oddelek sta pritrdila 
štiri komplete astrofizikalnih 
in drugih vesoljskih instru
mentov, imenovanih Evrop
ska znanstvena naprava za 
predstavljanje (ESEF). Nato 
sta se premestila do ruske
ga kompleta COMZA na istem 
oddelku in iz njega vzela nekaj 
kaset. Celotna operacija je 
potekala precej počasi, zla
sti zaradi slabo gibljivih ru
skih skafandrov in velikan
skih rokavic.

O svetu in miru
Novembra lani je na oddelku 

Kristal pristal raketoplan 
Atlantis in posadki EuroMir 
95 pripeljal na obisk štiri 
ameriške astronavte in enega 
Kanadčana. Obiskovalci sojim 
prinesli svežo hrano - goveji

steak, povrtnino, sladkarije 
in sladoled - ter zložljivo 
klasično kitaro in cvetje. Ob 
vrnitvi je Atlantis odnesel s 
seboj 20 kilogramov zmr
znjenih medicinskih vzorcev 
iz programa EuroMir ter po
datke na videokasetah in 
disketah. Daljše bivanje na 
postaji Mirje Reiterju omo

gočilo še eno sprehajanje po 
vesolju (8. febraurja 1996' 
Takrat sta skupaj z Gidzenkom 
dobre tri ure pregledovala na
prave in izvlekla kasete iz 
kompleta ESEF na oddelku 
Spekter ter jih prinesla v po
stajo. Reiter ni na Miru do
segel samo zahodnoevropske
ga rekorda v času bivanja zu-

naj Zemlje, ampakje tudi prvi 
astronatv ESA, ki seje dvakrat |
sprehajal po vesolju. Euro- 
Mirova posadke je skupaj 
opravila 41 poskusov: 18 S 
področja znanstvenih ra
ziskav, 5 spodročja astrofi; 
zike, 8 s področja znanosti 
o materialih in 10 tehnoloških 
preizkusov. Za eksperimente 
so porabili približno 450 ur 
ali nekaj manj kot šitir ure 
in pol dnevno. Med številni
mi meritvami je bilo pome
mbnejše merjenje gostote 
kostne sredice ali vpliva na 
debelino kosti dolgotrajnega 
bivanja v vesolju, kar bi po
vezali z možnostmi zdravljenja 
osteoporoze na Zemlji. Preu
čevali so položaje in gibanje 
astronavtov, spremembe v 
sestavi zraka, onesnaževanje 
postaje z mikroorganizmi ter 
opravili še vrsto drugih po
skusov, da bi izboljšali delo
vanje naprav in sistemov v 
prihodnjih vesoljskih labora
torijih.

Sedem dni pred koncem 
misije EuroMir 95 je na po
stajo prispela nova posadka 
z Jurijem Onufrienkom in Ju
rijem Usačevom. Zadnje dni 
februarja so Reiter, Gidzenko 
in Avdejev zapustili postajo 
in s Sojuzom TM-22 pristali 
v kazahstanski stepi.

Predstavniki agencije ESA 
so medtem že napovedali, da 
bodo z RSC Energija še na
prej razvijali projekt Euro
Mir, in sicer proti koncu priho- 
dnjega ali na začetku leta 
1998. Orbitalna postaja Mir 
seje, kot je videti, iz povsem 
ruske naprave spremenila v 
delovno mesto zahodnoevrop-' 
skih in ameriških astrona
vtov. Zato lahko pričakujemo, 
da bo sodelovanje Evropske 
unije, Združenih držav Ame
rike in Rusije v vesolju okrepilo 
miroljubne odnose tudi na dru
gih področjih, ki so za »na
vadne« zemljane odločilnejšega 
pomena.

Esad Jakupovic |

Borzna gibanja

Medtem ko na kapital
skem trgu poteka neusmi
ljen boj za delnice ola
stninjenih podjetij, se fi
nančni trg ponovno sooča 
z zapletenimi finančnimi 
instrumenti, kijih obhkuje 
Banka Slovenije. Padanje 
menjalniških in podjetniških 
tečajev je očitno zaskrbe
lo tudi to institucijo, zato 
seje odločila povečati pov
praševanje po tujem de
narju.

Ukrep Banke Slovenije je 
zelo zelo kompliciran, ven
dar ga na kratko lahko 
opišemo. Zmanjšali so skup
no kvoto kratkoročnih, 
enomesečnih posojil bankam 
za 4 milijarde tolarjev in 
jih nadomestili s ponudbani 
za hkratni odkup deviz, 
odkup deviz z obveznim po
vratnim odkupom in vpis 
blagajniških zapisov BS v 
tujem denarju. Pri teh fi
nančnih transakcijah bo BS 
odkupovala od bank devi
ze po lastnih deviznih tečajih, 
v obliki 180-dnevnih blagaj
niških zapisov. Prva ponu
dba blagajniških zapisov je 
napovedana za 15. april, 
vendarje napovedani sklop 
ukrepov že takoj začel 
učinkovati. Menjalniški 
tečaji za nemško marko so 
zopet zrasli preko meje 90 
tolarjev in se izenačili s 
podjetniškim tečajem. Ana
litiki pričakujejo umiritev

padanja podjetniškega teča
ja, v glavnem pa so enot
nega mnenja, da ni priča
kovati njegove rasti. Na
daljnje gibanje podjetniškega 
tečaja je v veliki meri odvisno 
tudi od likvidnostnih raz
mer v bančnem sistemu.

Medtem ko na finančnem 
trgu vsak odstotek rasti ah 
padca deviznih tečajev povz
roči pravo paniko, vlada na 
kapitalskih trgih povsem 
drugačno vzdušje. Po za
časnem zatišju, pri sporu 
med Dadasom in agencijo 
za trg vrednostnih papirjev, 
je agencija sprejela zelo 
nevaren sklep. Na odprti trg 
C (OTO) avtomatsko uvršča 
vse delnice podjetij, ki so 
se lastninila z javno pro
dajo delnic. Kje preti nevar
nost? A.gencija je sklenila 
pogodbo z Ljubljansko bor
zo, s katero ji prepušča 
organiziranje privatizacijske
ga trga. Pogodba je bila sk
lenjena na podlagi javnega 
razpisa. Nenavadno je morda 
le dejstvo, da na podlagi sk
lenjene pogodbe tudi agen
ciji pripada določena pro
vizija. Za sklenitev pogod
be seje potegovala tudi Bla
govna borza. Nevarnost pa 
je v tem, da so izkušnje 
držav, kjer privatizacija 
poteka mnogo hitreje kot pri 
nas, pokazale, da izredno 
velikaponudba delnic v zelo 
kratkem času pomeni neiz

bežen padec tečajev tem del
nicam. Neodvisni stroko
vnjak prof. dr. Dušan Mra
mor, predsednik strokovne
ga sveta agencije, bivši član 
upravnega odbora SKB ban
ke in pooblaščeni cenilec vre
dnosti podjetij, sicer pa redni 
profesor na Ekonomski 
fakulteti v Ljubljani, je v 
nekem intervjuju izjavil, da 
bi v takšnem primeru pri 
nas prišlo do 30-odstotne- 
ga padca tečajev. Nastala 
je takšna panika, da se je 
moral zagovarjati celo pred 
poslanci v državnem zbo
ru. Slednji so ga namreč 
vprašali, kako je izračunal 
omenjeni odstotek. Njegov 
neodvisni, strokovni odgo
vor, pa je pojasnil, daje bil 
podlaga za takšno oceno 
sofisticiran matematični 
model, ki sta ga sestavila 
z enim od eminentnih slo

venskih ekonomistov. Ko 
smo poizvedevali o tej zgo
dbici, smo izvedeli, da so
avtor te ocene ni vedel 
ničesar o takšnem mate
matičnem modelu in da je 
šlo zgolj za primerjavo s

privatizacijskim trgom na 
Češkem. Dejstvo je, da za
radi napovedi neodvisnega 
strokovnjaka do sedaj ni 
zaživel trg OTC. Sedaj pa 
je začel oživljati! Tudi tečaji 
se gibljejo popolnoma dru
gače, kot je napovedoval 
neodvisni strokovnjak. Kaj 
je pravzaprav OTC trg? V 
angleščinije to kratica (over 
the counter), ki pomeni 
“preko pulta”. Gre namreč 
za izvenborzno trgovanje. 
Torej ne gre za organizirani 
trg vrednostnih papirjev. 
Takšno trgovanje bi lahko 
organizirala katera koli 
finančna družba, ki bi pri
dobila dovoljenje agencije. 
Dovolj je, da je delnica, ki

je bila prodana na javni 
prodaji (torej je imela do
voljenje agencije za emisijo), 
vpisana v register v KDD 
(klirinško depotna družba). 
Trgovanje se lahko začne 
brez zahteve izdajatelja. 
Bistveno pa je, da se njen 
tečaj oblikuje izven siceršnjih 
pravil, ki veljajo za normalne 
kotacije na borzi. Pri trgo
vanju s takšnimi delnica
mi tudi ne more prihajati 
do borznih manipulacij in 
insiderstva. Tovrstni pre
dpisi veljajo zgolj za orga

nizirane trge. Tečaji takšnih 
delnic lahko rastejo in pa
dajo zelo poljubno, in to kar 
čez noč.

Zanimivo pa je, da se bodo 
na takšnem trgu znašle 
delnice prav vseh sloven
skih podjetij, ki kaj veljajo. 
Predstavljamo si lahko, 
kakšne posledice za sloven
sko gospodarstvo lahko na- 
stanejo. Nekontrolirani 
nakupi in prodaje lahko 
pripeljejo do nenadnih so
vražnih prevzemov. Ob zelo 
močnih padcih lahko priča
kujemo stečaje najboljših slo
venskih podjetij. Čemu še 
vedno nimamo zakona o pre
vzemih? Čemu takšnih del
nic ni mogoče uvrstiti tudi 
na kotacije, kjer veljajo vsaj 
nekatera pravila borznega 
trgovanja? Pogled na te
čajnico Ljubljanske borze 
nam hitro pokaže, da so v 
najvišjih kotacijah delnice 
podjetij, med katerimi se 
nekatera ukvarjajo s posli, 
ki jim ne moremo natančno 
opredeliti niti vrste dejav
nosti, medtem ko na neor
ganiziranem trgu, brez 
soglasja vodstev, kotirajo 
ali bodo kotirale delnice 
podjetij, od katerih so odvisna 
delovna mesta in prihodnost 
najproduktivnejšega dela slo
venskega gospodarstva.

Takšno odločitevje spre
jela agencija za trg vredno
stnih papirjev samo zato, 
da bi rešila trg pred zlomom 
in opravičila svoj obstoj. Am
pak zlom takšnega trga bi 
bil v tem trenutku boljša 
rešitev, kot je njegovo umet
no ohranjanje na takšen 
način. Neodvisni strokovnjak 
in njegova ekipa žrtvujeta 
slovenska podjetja, da bi 
prikrila svojo nesposobnost 
v spopadu z Dadasom. Za
nimivo je, da gospodarstvo 
ne ukrepa. Trenutno je po
dobno čredi ovac, ki čaka 
na striženje.

Boštjan Horvat
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Odlomki iz dela in življenja Slovenk v zeodovini (6.)

Zgodovinska preteklost slovenskih iensk ni le zanimi
va, temveoprikasuja njihovo težko življenje, trdo delo, upor
nost, dostojanstvo in vsestransko ustvarjalnost. Slovenke 
so anale v vseh obdobjih prisluhniti potrebam naroda in so 
vnajveejl meri vplivale na ohranjanje in razvijanje SLO-

Ze zgodaj sem se srečala v svojem poklicnem in družbe
nem delu z vprašanjem položaja žensk in družine. Mnogo
krat semae vprašala, kako so živele in delale Slovenke v pre
teklih časih. Iskala in prebirala sem staro literaturo, revije, 
zapiske o življenju žensk.

Ob predstavitvi teh odlomkov, zbranih v zgodovinskih 
zapiskih, se zavedam, da to ni celovit pregled, da ni zgodo
vinsko urejeno gradivo, da bi o nekaterih vsebinah lahko 
napisala še več in da ta del prikazuje življenje in delo slo- 
venskihženskledoleta 1986. Tipam, dabodo morda razisko
valne institucije nekoč tudi o tem kaj več prispevale.

Ob prebiranju tega gradiva sem imela grenak občutek, kot 
da je to »pozabljena, manj pomembna preteklost«, morda 
tudi zato, ker je to opis »ženskega dela«, čeprav so to kore
nine sedanjosti. Podobno ugotovitev so mi povedale stro
kovnjakinje, ki se ukvarjajo s položajem ženske in me spo
dbudile, da te odlomke posredujem javnosti.

sbi« ponavljamo podobne zahteve po enakopra
vnosti.

Zaželeno je, da bi bralke in bralci tega podlistka poslali 
uredništvu svoja mnenja in predloge. Veseli bomo vseh 
razmišljanj.

ca Žiberna; SL
Ženske pridobijo pravico samostojno opravljati obrt brez, moške pomoči • V Idriii so skoraj pri vsaki hiši 
ženske klekljale • Pred prvo svetovno vorno ie nad 6.000 čipkaric v zimskem času boeatilo družinski standard

Slovenke v trgovini in 
obrti

Na prvem trgovskem sloven
skem shodu v Ljubljani SO. 
oktobra 1907je govornik zbra
ne nagovoril takole: »V trgo
vini iščejo zaslužka tudi žen
ske za svoj življenjski obstoj. 
Na Slovenskem zaposluje tr
govina kar precej žensk. Toda, 
da bi ženske nadomestile moške 
na vodilnih mestih, je pa iz
ključeno. Vsak moški trgovec 
naj se z vso vnemo posveti tr
govskemu poklicu, za ženske 
je ta poklic le prehoden. Njih 
cilj in ideal naj bo le omožitev, 
zato tudi poklicnega dela ne 
bodo mogle dobro opravljati. 
Tudi glede podjetnosti se ne mo
rejo kosati s svojimi moškimi 
tovariši.«

Na tem shodu je neka Slo
venka prav energično zavrnila 
govornika. Povedala je, da po 
ženskih sposobnostih v obrti, 
industriji, trgovini ženska s 
svojo iznajdljivostjo, vestnostjo, 
Zgovornostjo, marljivostjo po
staja ne le enakopravna, temveč 
v marsičem tudi sposobnejša. 
To dejstvo je potrdila Sloven
ska obrtna zbornica, ministrski 
svet države SHS. Tako so ženske 
Pridobile pravico »samostojno« 
opravljati obrt tudi in brez 
bloške pomoči. Pridobile so 
Pravico voliti v obrtni zbornici, 
niso pa smele leta 1923 biti 
Izvoljene.

V Avstriji so ženske na do
ločenih področjih »volilno pra
vico« uresničevale prek svojih 
upraviteljev. Če teh niso imele, 
so si jih morale za tisti čas 
Izposoditi. V času po letu 1923 
so ženske napredovale v trgo
vski, obrtni dejavnosti. Tedaj

smo imeli 928 žensk usposo
bljenih za trgovsko stroko, 185 
obrtnic za koncesionirane deja
vnosti in 273 obrtnic rokodelske 
stroke, skupaj 1474 samostoj
nih obrtnic. Poleg teh so se poja
vile obrtnice za izvajanje moš
kega dela, npr. izdelovanje 
pohištva, steklarstva, pekovske 
obrti, vrtnarstvo, čevljarstvo, 
fotografijo, vodnarska dela, di
mnikarstvo, kovaštvo. Teh 
obrtnic oz. podjetnic je bilo kar 
16. Veliko žensk seje ukvarjalo 
z »mesarsko dejavnostjo«. Na 
Cesti sv. Petra so bile cele ro
dbine mesarske obrti, ki sojih 
vodile ženske. Pomembno vlogo 
so Imele ženske v »gostinski 
dejavnosti«, modnih ateljejih, 
v mlinarstvu, na žagah.

Kmečke žene so dobivale 
nekaj denarja od domače obr
ti, predvsem od ročnih del, 
tkanja. V Beli krajini so se že 
deklice pričele ukvarjati s temi 
domačimi deli, saj bi bila pra
va sramota, če dekle ne bi znalo 
presti. Pri tem so pomagali tudi 
kmečki fantje z izdelovanjem 
»vretena«, ki ga končno poda
rijo svojim izvoljenkam. Belo
kranjsko platno je služilo za 
domača ženska in moška obla
čila, narodno nošo in razne 
okraske v gospodinjstvu. Tudi 
na Gorenjskem in Štajerskem 
so ženske predle domače platno, 
vendar je njihovo delo kmalu 
Izpodrinila tovarniška izdelava.
V Ihanu pri Domžalah j e nekaj 
časa lepo cvetela »slamnikar- 
ska« obrt za izdelovanje klo
bukov, košar, copat, cekarjev.
V Velikih Laščah so žene razvile 
obrt zobotrebcev. Pojavile so 
se tudi »vezilje« za izdelovanje 
»monogramov« za perilo, na
rodne noše in okrasnih pred

metov. Ženske so se lotile vseh 
vrst obrti in dosegle lepe uspehe 
in priznanja tudi zunaj sloven
skih meja.

Iz zgodovine idrijskih 
čipk

Idrija je kraj, kjer so rudarji 
kopali srebrno rudo, ženske pa 
so klekljale naj lepša ročna dela 
- čipke. Skoraj vsaka hiša je 
imela blazinico, ovito z lane
nim sukancem. Mati je učila 
petletno hčerko, v živahnem 
kramljanju in petju je družba 
mladih in starejših ljudi pre
življala dneve in noči. Po ustnem 
izročilu naj bi klekljati začela 
žena rudniškega uradnika.

Čipkarstvo naj bi prišlo iz 
Benetk, saj so že v 14. stoletju 
prinašali vzčrce trgovci z vsega 
sveta. Konec 16. stoletja pa se 
je pričelo razvijati tovrstno 
ročno delo tudi pri nas, z znanim 
imenom »kmečki rokoko«. Čipka- 
ti so pričeli v goratem svetu 
Kranjske, okoli Škofje Loke, 
Bohinja, udomačilo pa se je v 
Idriji, Vojskem. V ljubljanskem 
muzeju hranijo najstarejšo čipko 
Kranjske iz leta 1677, klekljano 
v henečanskem slogu. Hranijo 
tudi zapis, ko je Marija Tere
zija poslala v Ljubljano učiteljico 
čipkarske tehnike,, ki naj hi 
poučevala kranjska dekleta.

Znameniti znanstvenik, pri- 
rodoslovec in narodopisec, fizik 
in zdravnik Haquet, ki je od 
leta 1767 do 1776 služboval 
v Idriji, je zapisal: »Obleka žen 
je enostavna, snažna in dra
žestna. Lase imajo žene in 
dekleta spletene v dve kiti po 
hrbtu in so z rdečim trakom 
prepletene. Največ pa so ovi
te okoli kovinastega obročka, 
ki je pripet spredaj na žame
tastem traku. Črni žamet zelo 
dviga beli obraz. Veliko nosijo, 
zlasti vse žene platneno avbo, 
da se las nič ne vidi. Na tej avbi 
so prišite široke, v veliko malih 
gub položene čipke. Te čipke 
delajo v deželi, izredno veliko 
pa v mestu Hidrija, kjer z nji
mi celo trgujejo izven dežele. 
Niso sicer nikake bruseljske 
čipke, vendar dovolj lepe in bele 
za svojo svrho.«

Leta 1876 je nadarjena Pri
morka Ivana Ferjančič risala 
vzorce, idrijske žene pa sojih 
sprejemale in neutrudno kleklja
le. V originalih so najdeni tudi 
staroruski motivi. Na svetovni 
razstavi leta 1873 na Dunaju 
so bile idrijske čipke odlikovane 
z zlato kolajno. Idrijski župan 
Lapajne in njegova žena ima
ta mnogo zaslug za razvoj to

vrstne umetnosti na Idrijskem. 
Leta 1870 sta ustanovila »čip
karsko šolo« v svoji privatni 
hiši. To privatno šolo je podpi
ralo trgovsko ministrstvo. Šola 
je zlasti skrbela za uvajanje 
novih vzorcev, usposabljanje 
klekljaric, po dunajski razstavi 
pa se je vse bolj razvijala tr
govina.

Stalni odjemalci so bili trgovci 
z Dunaja, Rige, Prage. Zgodi
lo seje, da so se »idrijske čipke« 
pojavile na trgih z imenom 
»Haute de Pariš«. Šele z orga
nizacijo več razstav se je po
vsem uveljavila »idrijska čipka« 
in podeljenih je bilo veliko priz
nanj. Najbolj seje izdelovanje 
čipk na Idrijskem, v žirovski 
in Poljanski dolini razmahni
lo pred I. svetovno vojno. Nad 
6000 čipkaric je izboljšalo 
družinski standard, zlasti v 
zimskem času, kajti poleti so

morale ženske kot mravlje 
nadaljevati delo na poljih. Leta 
1911 je bila na razstavi v Pa
rizu spet podeljena zlata ko
lajna za »mašni ornat«.

Po rapalski pogodbi smo Slo
venci izgubili najlepše kraje, 
med njimi tudi Idrijo, z njeno 
romantiko in ustvarjalnim lju
dstvom, pa vendar smo ohra
nili njeno zgodovinsko dejav
nost pod imenom »Slovenske 
čipke«. V tem času je v Ljubljani 
deloval »Državni, osrednji zavod 
za žensko obrt«, kije podpiral 
to dejavnost pod ravnateljstvom 
Ivana Voglenika. Tudi na Du
naju je deloval podoben zavod 
z oddelkom za obrtno dejavnost 
na Slovenskem.

V letu 1919 so bile čipkar
ske šole v tehleslovenskih 
krajih: Horjulu, Idriji, Kamni 
Gorici, Polhovem Gradcu, Žireh, 
Železnikih, Hinjah, Fari, Ko-

priniku, Prevaljah, Zametu, 
Zagorju. V te šole je bilo sku
paj vključenih 720 učenk čipka
ric. Škoda, da se je sčasoma 
ta prečudovita obrt opuščala.

Slovenke v tujih 
deželah

V času, ko ni bilo delovnih 
mest, zlasti še za ženske, so 
Slovenci odhajali na delo v 
tujino, predvsem v Ameriko. 
Z njimi so odhajale tudi žene 
ali pa so se samostojno za
poslovale v tujih deželah. Leta 
1894 je bilo v 560 društev 
vključenih 54.000 članov. 
Ženske so se vključevale v 
društva, ustanavljale ženska 
podporna društva, razvija
le solidarnost, zbirale prispe
vke za pomoč bolnim in osta
relim. Zenske so bile aktiv
ne tudi na prosvetno-kultur- 
nem področju. Ustanavljale 
so gospodinjske in družabne 
klube, gledališka društva. 
Samo v Čikagu je bilo 13 
pevskih ženskih zborov z 250 
pevkami. Slovenke so se 
najbolj množično zaposlovale 
v tovarnah oblačil, klobukov, 
slamnikov. Veliko število Slo
venk pa se je ukvarjalo s 
kmetijstvom. Družine so imele 
po pet in več otrok. Domo
vinske vzgoje in ohranjanja 
slovenskegajezikanibilo, kayti 
narodna zavest staršev je bila 
precej mlačna. Otroci so 
obiskovali šole v angleškem 
jeziku. V župnijah pa je bil 
verski pouk tudi v mate
rinščini. Veliko Slovenk je 
obiskovalo višje šole, toda 
kmalu so se izgubile in po
mešale med drugimi narodi. 
Iz Kaira pa so ženske poročale, 
da gojijo slovensko pesem, 
ohranjajo slovenski jezik in 
uprizarjajo slovenske drame.

Nad blazinico sloni, 
sloni

In bledi se, drobni 
gibljejo prsti 

in okrog Igel nit bela 
leti,

kar kaže Ji risba, 
napleta, povrsti: 

pogačke, krlžčevke, 
venčke, ovale, 

krivlnce, bučloe, krone, 
prežale,

kote in srčkovke snuje 
umetno,

kroge ustvarja ročno In 
spretno...

A. Oangel
(Dalje prihodnjič)

mm

Korejci se hitro 
učijo

Dve leti in pol je minilo, 
odkar so pri korejski avto
mobilski firmi KIA na trg 
Poslali KIO SEPHIA. Takratne 
ocene tega vozila niso bile 
Posebej ugodne.

No, Korejci se učjjo hitro. 
Tako so z zanimivo zunanjo 
obdelavo karoserije, pose
bej pa še varnosti s kom
pletnim preurejenim obvo- 
zjem dosegli odziv pri po
tencialnih kupcih. Modra 
Poteza tega korejskega pro
izvajalca je bila, ko so dali 
glavni poudarek varnosti in 
opremi vozila, ki pri kupcih 
baletita vedno na ugoden

odmev. Staro notranjo uni
formiranost so prikrojili in 
jo posodobili. Izkazalo seje, 
daje bila ta poteza prava.

Tudi na slovenskem trgu 
je KIA v prenovljeni obliki 
dobila svoje privržence, ki 
so hitro ocenili, da sodi po 
svoji obliki in opremljeno
sti v razred vozil, ki so do
stopna tudi tistim s plitvejšimi 
žepi. Prav gotovo je kupce 
tega vozila prepričala oprem- 
ijenost in varnost, saj v 
osnovno opremo sodi elek
trično nastavljanje vzvrat
nih ogledal, servo volan, 
električni komplet pomičnih 
stekel ter zračne blazine za 
voznika in sovoznika. Za vse 
to je treba odšteti 22.900

nemških mark, kar daje 
misliti tudi konkurentom. 
Tudi po tehnični opremljeno
sti ji ni kaj očitati.

Tehnični podatki:

prostornina 1589 cm3
moč motorja v km 81 km 
dolžina 4,28. m
širina 1,692 m
teža vozila 1.028
poraba goriva na 100 km: 
mestna vožnja 12,51
pri 90 km/h 5,2 1
pri 120 km/h 7,01
največja hitrost 172 km/h
zavorna pot 41,5 m
cena v DEM 22.900

NA KRATKO
¥espa, izdelek 
stoletja

Najbrž je težko izdelati pro
izvod, ki bi sodil med izdelke 
stoletja. To je uspelo letalski 
tovarni PIAGGIO, katere lastnik 
in šef je 29. aprila 1945 zau
pal konstrukcijo motenja Italijanu 
Corradinu d’Ascaniu. Temu 
možu je tega leta uspelo skon
struirati izdelek, ki ga vsi poz
namo pod imenom VESPA.

Petdeset let je to prevozno 
sredstvo ostalo enake oblike, 
kot je bila osnovna zamisel kon
struktorja, le nekaj prenov in 
tehničnih dopolnitev je doživela 
do danes.

Tudman seje 
premislil

Hrvaški predsednik Praryo 
Tudman je dosedaj kot svoje 
standardno vozilo uporabljal 
blindirani BMW. Kot kaže, se 
je sedaj premislil in se, tako 
poročajo hrvaški viri, odločil za 
audija, za katerega so hrvaški 
davkoplačevalci »zbrali« 500 tisoč 
nemških mark. Sreča za sloven
ske davkoplačevalce je, da do 
takih zamisli ne prihajajo naši 
politiki.

+
Ljubljanska mestna uprava je 

izdala lično zloženko, ki goste 
slovenskega glavnega mesta 
obvešča o prometnih znakih in 
načinu parkiranja v njem. Zložen-

Motoristi na naših cestah 
morajo obvezno nositi čelado. 
Kljub z zakonom določeni obvez
nosti nošepja čelade pa država 
ob nakupu le-teh zahteva tudi 
plačilo 20-odstotnega promet
nega davka. Logično bi bilo, da 
te izdelke oprosti tako visokih 
davkov, če želi, da se varnost 
na naših cestah čimbolj upošteva.

Ministrstvo za finance bi zato 
moralo čimprej predlagati zakon, 
s katerim bi proizvajalcem in 
prodajalcem čelad omogočili 
zmanjšanje davčne stopnje. Teh 
pozivov je bilo že kar nekaj in 
tudi v tej rubriki se pridružnjemo 
tistim, ki zagovarjajo večjo 
varnost na slovenskih cestah. 
Ker je predlog o zmanjšanju 
davčne stopnje za nakup čelad 
že skoraj dve leti v predalih Mi
nistrstva za finance, le-to pa 
ni storilo še nič, velja naš prvi 
minus temu minsitrstvu.

Pripravil: Janez Temlin
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Naša bleščeča, za mnoge naivne Slo
vence pa kar zlata desnica z vodjem na 
čelu je odprla še eno fronto. Potem ko je 
odložila afere in nekatere druge demagoško 
in populistično učinkovite manipulacijske 
trike z volilci na primernejši čas, se je 
lotila volilcev direktno. Ne pozabimo, da 
je vodja po volitvah leta 1992 izjavil: »Te 
volitve so bile kupljene, saj so bili volilci 
podkupljeni s strani strank, ki imajo ve
liko denarja in so zato zmagale.« Kako 
primitivna in podcenjujoča ocena volil
nega telesa! Zato je seveda nerazumlji
vo, daje več kot tri leta čakal z iniciati
vo predloga (po njegovem) za bolj »poštene«” 
volitve. Stvar se da razložiti zelo preprosto.

Takoj po prejšnjih »nepoštenih” volitvah 
je bil vodja eden od izbrancev, kije sedel 
v vladni, torej oblastni foteljček. In zato

daljevanke pa se mi zdi najvažnejša ugo
tovitev, da potrjuje in stopnjuje politiko 
polarizacije v Sloveniji. Nekaterim, ki imajo 
radi avtoritarnost, je šestletno obdobje 
večstrankarskega življenja postala pra
va mora in si iz nostalgičnih razlogov, 
srčno želijo dvostrankarski sistem. Ar
gumenti za to so tipično diktatorski - 
stabilnost, zaupanje, odgovornost itd. V 
junakih te nadaljevanke so se lahko pre
poznali in z njimi poistovetih tako levi 
kot desni, rdeči in črni, tisti ki ščitijo na
cionalne interese in tisti, ki jih ne, itd. 
Skratka, kdorje hotel in še hoče, je dobil 
obilo snovi, da bo lahko naslednje mese
ce do volitev na veliko polemiziral in slikal 
na steno (vsak svojega) vraga.

Ker da se ne spoznam preveč dobro 
na volilne sisteme in me tudi to preveč

politične stranke morajo na to pristati. 
Kako, boste vprašali? Zelo enostavno.

Ker imam n volilci priložnost izraziti svojo 
voljo le vsaka štiri leta, je prav, da so 
volitve popolnoma naša zadeva. Izbor kan
didatk in kandidatov za volitve naj politične 
stranke prepustijo nam državljanom, da 
jih bomo mi sami kandidirali in nato tudi 
sami izbrali. Pri tem ne potrebujemo nobene 
strankarske propagande, ker je to samo 
zapravljanje tako ali tako našega dav
koplačevalskega denarja. Če si upajo, naj 
politične stranke v sedanjem državnem 
zboru sprejmejo le zakon, ki bo določal 
volilne okoliše, število podpisov, ki jih 
moramo zbrati za posameznega kandi
data ali kandidatko, da bomo o njej na 
da n volitev lahko glasovali, in kdo bo preštel 
glasove. Nič drugega. Tudi stroške zato,

slanci in poslanke se naj odločijo, kateri I \ 
program in politični cilji katere stranke r 
se najbolj ujemajo z obljubami, ki sojih L 
dali svojim volilcem. Tujim bomo volilci1 ■ 
popolnoma zaupali, saj smo jih nenaza
dnje za to tudi izvolili.

Moj predlog volilnega sistema za refe
rendumsko odločapje bi bil se tak:
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»Ali ste za to, da se volilni sistem z zako
nom uredi drugače, in sicer tako:

Po
lei,

-da se v Sloveniji oblikuje 90 volilnih 
okrajev z enakim številom prebivalcev,
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-da bo v vsakem volilnem okraju izvoljen 
en poslanec ali poslanka

k če

'otrj

NAJBOLJ POSTEN PREDLOG
- da kandidate in kandidatke za voli

tve postavljajo in kandidirajo državljani 
in državljanke z določenim številom po
dpisov in ne politične stranke,
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- da v času pred volitvami politične 
stranke ne smejo voditi politične kam
panje za podporo posameznim kandida
tkam in kandidatom,

%
u?
nPo
oko

VOLILNEGA SISTEMA
- da je v času volilne kampanje pro

stor in čas v medijih - časopisih, TV in 
radiu - namenjen le kandidatom in kan 
didatkam in ne političnim strankam,

- da se političnim strankam za volilno 
propagiranje ukinejo dosedanja pro
računska sredstva,

seveda ni bilo razloga, da 
bi še naprej govoril, da so 
bile volitve nepoštene. 
Kateri oblastnik pa je kdaj 
še govoril, da so bile voli
tve nepoštene, če je na po
dlagi njih dobil konkretno 
oblast? Toda kasneje so se 
stvari malo zakomplicirale 
in vodja je moral sestopiti

“Če si upajo, naj politične stranke v sedanjem
državnem zboru sprejmejo le zakon, ki bo 
določal volilne okoliše, število podpisov, ki
jih moramo zbrati za posameznega kandidata 
ali kandidatko, da bomo o njej na dan volitev 
lahko glasovali, in kdo bo preštel glasove. Nič 
drugega. Tudi stroške za to, da bomoC JLU.UJ. CU. ČJODOUpiUJ. ----- ---------------- ------

i oblasti. To gaje tako pri- kandidata pred dnevom glasovanja dobro
zadelo, da je čisto pozabil «»n
na nepoštenost volilnega 
sistema, ki gaje sprva vrgl 
na oblast in kasneje vrgel

izprašali, k^j misli početi v parlamentu, nuj 
prepustijo nam - volilcem.”_____________________

z nje. Tako je po več kot letu in pol, ko je 
začela priljubljenost njegove stranke in 
njega samega v javnosti padati (kar kažejo 
javnomnenjske ankete, na katere se tako 
rad sklicuje), ugotovil, da je potrebno 
“spisati” novo nadaljevanko za volilce in 
volilke. Osem mesecev pred novimi vo
litvami je prišel na dan z idejo o popol
nem drugačnem volilnem sistemu, kot 
smo ga imeli do sedaj. Odzvali so se tudi 
drugi zainteresirani in ponudili svoje volilne 
predloge za »pohtično areno iger in kruha« 
v letu 1996.

Nekako tako bi lahko tudi naslovili 
najnovejšo slovensko nadaljevanko, ki jo 
politične stranke in predvsem politiki zadnji 
mesec predvajajo v parlamentu, vladi, 
diplomaciji, predvsem pa seveda na svojih 
tiskovnih konferencah ali v izjavah za 
javnost in intervjujih. Od vseh mogočih 
interpretacij te naše najnovejše na-

niti ne zanima, me jezi, da bomo očitno 
vse do volitev živeli v ujetništvu prepi
rov in dialogov političnih strank, po ka
terem volilnem sistemu oziroma strankar
skem pomagalu bi nas -volilce in volilke 
- radi »nategnili«, da bi glasovali za to ali 
ono stranko oz. kandidata. Takoj moram 
povedati, daje zame vsaka volilna teh
nika predvsem manipulacija politične 
stranke z volilcem in volilko. Vprašanje 
je le velikost in učinkovitost te manipu
lacije. Tu pa sem seveda pred veliko di
lemo, komu naj verjamem, da me bo marj 
uspešno zmanipuliral. Znanec, ki ga prav 
tako jezijo prepiri strankarskih veljakov 
o tej volilni manipulaciji, mi je pred kra
tkim dejal: »Kakor koli stvari obračaš, 
bi političnim strankam še najbolj ugaja
lo, če bi lahko zamenjale in spreminjale 
ljudi (volilce) in ne volilni sistem.” In ne 
boste verjeli, tudi to se da narediti. Le

da bomo kandidata pred dnevom glaso
vanja dobro izprašali, kaj misli početi v 
parlamentu, naj prepustijo nam - volil
cem. In če sem čisto pošten, kot radi po
vedo nekateri politiki, bi takšna volilna 
tehnika, če bi se o njej referendumsko 
izjasnjevali, dobila največ podpore voli
lcev in volilk. Kajti govoričenje o tem, 
da bi volilci in volilke radi glasovali o kan
didatu ali kandidatki in ne strankarski 
listi, lahko uresniči samo tak predlog. V 
tistem hipu, ko mi o kandidatu ali kan
didatki govori politični veljak ali politična 
stranka je to strankarski kandidat , in 
je čisto vseeno ali gre za enega ali pa li
sto z desetimi kandidati - ista figa je. In 
ne samo to. Ta strankarski veljak in stranka 
bosta ves čas pritiskala name, naj gla
sujem za njegovega kandidata ali kandi
datko, kije seveda najboljši.

Torej, spoštovana strankarska gospo
da, vi ste na potezi. Če že govorite p plu
ralnosti volilne (in glasovalne) volje vo
lilcev, potem jo tudi zagotovite. Ne z dvema 
ali dvajsetimi strankami ali dvema 
političnima blokoma (najraje se govori 
levo-desno), temveč prepustite to pluralnost 
miljonu in pol volilcev v Sloveniji.

Da mi ne bi kdo očital, da sem proti 
strankarskemu življenju v Sloveniji, imam 
tudi zato predlog. Naloga strank, ali bolje 
rečeno, njihova vloga in sposobnost, pro
grami in politična profiliranost se naj pokaže 

' izkaže, ko bodo stranke pridobile za svoje 
cilje simpatije med že (našimi) izvoljeni
mi poslanci in poslankami. Izvoljeni po-

- da si izvoljeni poslanec ah poslanka 
po nastopu mandata javno izbere, kate
ri politični program katere stranke bo 
podpiralca), in da ta stranka tudi prido
bi sredstva tega poslanskega sedeža, ki 
jih država iz tega naslova namenja za 
delo političnih strank?«
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Obrazložitev: Z uveljavitvijo predlaganih 
sprememb volilnega sistema se v parla
ment ne bodo več volile pohtične stranke, 
ampak konkretni ljudje, kar bo izvoljene 
poslance zavezovalo k bistveno večji od
govornosti do volilcev. Ustavno načelo, 
da so poslanci predstavniki ljudstva in 
ne strank in da so odgovorni volilcem, 
ki sojih izvolili, pa bo popolnoma uresničeno 

Z dovoljenjem urednika bralcem Pano- 9/5 
rame zastavljam minianketno vprašanje: V

I

ALI PODPIRATE STTLTANOV 
PREDLOG ZA NOV VOLILNI 

SISTEM?

NE

Izrazite svojo voljo, s tem, da obkrožite 
DA ali NE, in odgovor pošjjite na 
uredništvo časopisa DE, Dalmatino
va 4 Ljubljana, s pripisom - ZA NOV 
VOLILNI SISTEM.

Sultan

Kaj pomeni, da lahko vsak 
tpjec, ki je kdaj tri leta sk
lenjeno živel v Sloveniji, 
kupuje nepremičnine v Slo
veniji takoj, ko bo pridružena 
članica? To pomeni - da imajo 
tisti tujci, ki so kdaj že tri 
leta živeli v Sloveniji, pre
dkupno pravico pred dru
gimi Evropejci. Ti bodo smeli 
kupovati nepremičnine pri 
nas šele, ko bo Slovenija pol
nopravna članica.

Sedemdeset let Jugoslavije 
je pripeljalo v Slovenijo kakih 
dvesto tisoč pripadnikov dru
gih jugoslovanskih narodov. 
To je komaj desetina prebi
valstva Slovenije. Pri tem 
jih je večino pripeljala žeija 
po delu, ne pa želja po naku- 
povapju nepremičnin. Ali 
lahko nekdapji italijanski 
takoimenovani optanti in 
Avstrijci, Nemci, ki so nekoč 
preživeli po tri leta v naših 
krajih, v nekaj letih poku
pijo kaj več? Koliko novih 
sodržavljanov in solastnikov 
zemljišč bomo dobili? Toliko, 
da nam bodo poživili gospo
darstvo, ali toliko, da nas 
bodo preplavili in zadušili?

Pričakoval bi, da držav
ni zbor razume, kako se 
Slovenija mora zapreti pred 
nakupovalci zemljišč iz Ev
rope vsaj v času, ko kupna 
moč še znatno zaostaja za

Franček Rudolf:
Praktični fundamentalizem

Utrudljivo utopično
evropsko. Ker dolgoročneje 
vendar jasno, da če bodo Slo
venci hoteli tudi v naslednjem 
tisočletju, da zemljišča in hiše 
ostanejo v pjihovi lasti, po
tem bodo morali doseči enake 
dohodke kot Evropejci. Ja
sneje tudi, da tega cilja brez 
članstva v Evropski uniji in 
brez enakopravnosti z Evro
pejci, ne bo mogoče doseči.

Določilo, da imajo vsi ti
sti, ki so tri leta kdaj živeli 
v Sloveniji, že zato predpra
vice, je katastrofalno žalji
vo: pomeni, da Evropa pri
staja na to, da imajo neka
teri Evropejci samo zato, ker 
so nekoč živeli tri sklenjena 
leta v Sloveniji, večje pra
vice oziroma predpravice 
pred drugimi Evropejci. 
Evropa potemtakem izrazito 
loči med vrstami Evropejcev. 
Že na začetku so Italijani, 
ki so kdaj živeli na Primor
skem, in verjetno še bolj

Avstrijci ali Nemci, ki so kdaj 
živeli kje na Štajerskem, ne
nadoma nekey redkega in po
sebnega in privilegiranega: 
že v primerjavi z Evropejci.

Jasno je, dabivnaslednr 
desetletjih razni Evrope 
utegnili sezidati nekaj deser. 
tisoč vil po raznih koncih 
Slovenije. Ne vem, zakaj 
to počeli, če ne bi imeli tu 
kakšnega dela ali drugačnega 
interesa. Vendar zakaj naj 
bi si Slovenci že takoj ome . 
izbor tujcev na tiste, ki so 
tu že bili in ki se tu niso 
obnesli? Zakaj si slovenski 
prodajalci zemlje ne bi smel i 
v trenutku, ko bo vsa država 
kot skupnost vsaj za silo 
podobna Evropi, izbirati 
sodržavljane tiste Evrope. 
ki bodo preprosto ponujali 
največ?

Evropa ponuja Slovencem 
pot v Evropo, vendar pre
den se bodo Slovenci lotili

nakupovanja nepremičnin 
po vseh evropskih državah 
in v vsakem pomembnem 
kraju osnovali svojo sloven
sko podjetniško kolonijo (le 
kdaj bo to?), naj štiri ali pet 
let dovolijo, da bodo nekakšni 
precej priletni tujci konku
rirali pri nakupih parcel, hiš, 
najbrž tudi gozdov in njiv 
mladim ali dela željnim Slo
vencem, ki bi si radi na Slo- 
/enskem ustvarili eksistenco, 
to na pomeni možnost za delo.

Gre pa pravzaprav za delo: 
v tem primeru pa se nam 
država ne prikaže kot država 
delavske enotnosti. Zato, da 
bomo dobili delo v Evropi, 
smo pripravljeni nekaterim 
Evropejcem priznati kar 
znatne privilegije pred neka
terimi drugimi. Ce nihče drug 
r e uvaja razlikovanja Evro
pejcev na Evropejce prve in 
druge in tretje kategorije, 
počnemo to mi sami.

Dobro organizirana pra
vna država (ki seveda ščiti 
svoje državljane in svoj 
narod) bi pravzaprav ne 
smela imeti težav s takšnim 
vsiljenim določilom. Vsaj 
preživela bi ga lahko. Ven
dar se je v zadnjih letih 
nekajkrat zgodilo, da se je 
iz nepreciznega pravnega 
snovanja izvalila mora za 
gospodarstvo. Ob vsem, kar

je Slovencem uspelo, so si 
s slogom denacionalizacije 
in privatizacije poslabšali 
možnosti, čisto možno, da 
bi sijih znali poslabšati tudi 
s slogom vključevanja v 
Evropo.

Državni zbor je sprejel 
španski kompromisni pre
dlog, ki pa ne kaže poseb
nih znakov kompromisno- 
sti, če upoštevamo, da je 
Slovenija samo ena izmed 
držav, ki čakajo na sprejem 
v Evropsko unijo: iste zahte
ve, če bijih Nemci postavljali 
Čehom in Poljakom, bi po
menile nekaj bistveno dru
gačnega. Če je Evropa rav
nala na čisto jasno izsiljeval
ski način pod vplivom ene 
svojih članic, je jasno, da bo 
ravnala ali poskušala rav- 
nati enako še v primeru Češke 
in Poljske. Pri tem seveda 
mislim, daje ostrina italijan
skega pritiska na Slovenijo 
ilod nemških interesov na 
beškem in Poljskem. In tudi 
na Slovenskem. Povezave ni 
potrebno dokazovati: ker je 
pač neizogibno, da italijan
ski obračun s Slovenci avto
matično odpira možnosti za 
nove obračuen s kom dru
gim. Državi Sloveniji bi 
moralo biti jasno, da je bi
stvo njene zunanje politike 
ne izdajati kandidatk za vstop
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v Evropsko unijo: ne poma
gati Evropi pri pritiskih na 
Češko in Poljsko, če že Slo
venija ni uspela jugoslovan
skih narodov spraviti na pot 
v Evropo, potem bo zanjo 
usodno, če bo zašla v kon
flikt z interesi držav, ki so 
tudi na pragu Evrope in za -j 
razliko od Slovenije vsaj že ^ 
pridružene članice.

Pravo zahteva enakost. 
Pravne države brez enakosti 
ni. Brez prava ni samostoj
nosti in svobode. Za vse iz
med teh kategorij pa je po
trebno nekaj bratskega razu
mevanja. To zadnje, bratsko 
razumevanje, pa mi v evrop
skih razmerah zveni utru
dljivo utopično.

Mir počasi prinaša pra
vo in demokracijo in sode- )j 
lovanje in odprtost: ampak 
ni okorna in smešna samo 
zunanja politika, ki se me
sce in mesce obnaša kot 
kmečka nevesta, bi, pa ne 
bi, pristaja, pa ne pristaja, 
tudi sama država je enako 
obotavljiva in neodločna, 
kadar je potrebno kakšno 
stvar modernizirati in s tem 
tudi pravno uravnotežiti- 
Slovenci, državljani, pa smo 
brez zadržkov ravno tako 
prepirljivi in čustveni kot 
politiki evropskih držav. Ni 
kaj, čudovito.

Se
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POBOŽNA ŽELJA - Grafit s prolelja Fakultete za družbene vede.

Policijski sindikat Slovenije
»Papež lahko pride že danes...«

Ker v Policijskem sindikatu Slovenije (PSS) niso bili zadovoljni z 
javnim odgovorom ministra za notranje zadeve Andreja Štera o (ne)urejenosti 
delovnopravnega položaja pripadnikov posebne policijske enote (PPE), 
je njegov izvršni sekretar Zdravko Melanšek napisal ministru novo pi
smo, v katerem takole utemeljuje, daje pripadnik PPE prostovoljec:

»Nihče v MNZ nima sklenjenega delovnega razmerja v PPE ali za 
delovno mesto v PPE. Nihče ne prejema plače za delo v PPE. Nihče nima 
obveznosti ali dolžnosti v PPE, ki bi temeljila na veljavnih delovnopra
vnih predpisih. Akti o sestavi (ne o ustanovitvi!) PPE na podlagi 24. 
člena zakona o notranjih zadevah ne morejo zavezovati posameznika vse 
dotlej, dokler ne prejme dokončnega individualnega akta o obveznostih 
in PRAVICAH zaradi vključenosti v PPE. Ne poznam .pripadnika PPE’, 
ki bi imel tak dokončen akt.

Zaradi navedenega trdim, daje vsako pozivanje delavcev MNZ v se
stavo PPE njihova dodatna obveznost in se mora šteti kot delo (1. od
stavek I. točke zahtev PSS z dne 4.4. 1996). Usposabljanje pripadnikov 
PPE za delo v PPE je kategorija, ki presega delovno obveznost dela
vcev MNZ; je njihova dodatna obveznost. Utemeljitev: delavec seje dolžan 
usposabljati za delo, ki ga opravlja (in zanj prejema plačo), ne pa za delo, 
ki ga ne opravlja - nima zanj sklenjenega delovnega razmerja. Pripo
minjam, da se po veljavnih predpisih v Sloveniji delovno razmerje sk
lepa za delovno mesto (ne poklic, dejavnost ipd.). Najmanj, kar je pri
padnikom PPE potrebno priznati - in zgolj to zahteva PSS - je priz
nanje dejanskih ur in terenskega dodatka na podlagi določbe 30. člena 
Pravilnika o plačah in drugih prejemkih delavcev MNZ.«

Tej »zadevi«, kakor tudi dragim zahtevam PSS je bila namenjena tiskovna 
konferenca, ki jo je v torek sklical minister za notranje zadeve Andrej 
Šter. Kot smo zvedeli, naj bi problem statusa PPE uredili tako, da bi s 
skupinskih odločb prešli na individualne. Zahtev po terenskem doda
tku in plačilu nadur pa ne morejo sprejeti, ker bi bilo po mnenju držav
nega sekretarja Vinka Korenaka to nezakonito dejanje. Neutemeljeno 
naj bi bilo tudi izstopanje iz PPE, »saj iz nečesa ne moreš izstopiti, če 
tja prej nisi vstopil«.

In še o papeževi varnosti med obiskom v Sloveniji. »Papež lahko pride 
že danes, pa bo varen,« je zagotovil državni sekretar Borut Likar, mini
ster Šter pa dodal, da poteze PSS v zvezi s PPE mejijo že na politiko in 
izsiljevanje...

D. K.
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Ii2a sindikalnega turizma
'9/<j BORZNO SPOROČILO ŠTEVILKA 15
C'SORZA SINDIKALNEGA TURIZMA, Ljubljana, Dalmatinova 4, 
Osj? ponudbe prostih počitniških možnosti, posreduje proste zmo- 
h 'Organizira zamenjavo, nakup ali prodajo počitniških objektov, sta- 
J'bungalovov, prikolic in drugih možnosti.

ali telefonirajte na 061/131 00 33, int. 384, 385, 061/326-982 ali 
>7 Tnaš telefaks je 061/326-982 ali 317-298, žiro račun 50101-601- 

'Atris. Poslovni čas za stranke vsak delovnik od 9. do 15.30 ure.

Počitniške zmogljivosti, ki vam jih nudimo
~ počitniški hišici v UKANCU - za 6 oseb - tri spalnice, kuhinja, 

, j^.soba, kopalnica, 150 m od jezera. Cena 80 DEM. Termini do

SLATINA - privatna hiša, kuhinja, tri dvoposteljne sobe, 
,,h Cena za 4 osebe 50 DEM, za 6 oseb 80 DEM, turistična taksa 
u&Pčena. , »

- HOTEL JELOVICA - dvo- in triposteljne sobe, polpenzion 
JrEM, doplačilo za polni penzion 12 DEM. Popusti: otroci do 2 let 
T8, od 2 do 12 let 30% popusta. Zelo ugodni pogoji za seminarsko 
'V Popolnoma obnovljeni del hotela omogoča bogat sprostitveni in 
R^oijski program za najzahtevnejše goste.
[pNJSKA GORA - PENZION SATURN - nad jezerom Jasna, dvo- 
.2 au štiriposteljne sobe,TWC, polpenzion 39 DEM. 
c,, 5 ~ POČITNIŠKE HIŠICE - od 4 do 5 oseb, cena od 65 do 85 
p.1" dnevno..
i^AVSKETOPLICE - bungalov za 4 osebe, enotedenski paketi -

DRAVSKE TOPLICE - zasebna hiša, 2-, 3- in 4-posteljne sobe. 
0r)3 150 SITZ Za^rkom 1-700 SIT' polpenzion 2.600 SIT, polni pen-

UKA-DVO ALI ŠTIRIPOSTELJNI APARTMAJI -spalnica, kuhinja, 
(ffi riica. Cena dnevnega najema 55 oz. 70 DEM.
Cl bJUKA - počitniška hjša za 5 oseb, kuhinja z jedilnico, dve spal- 
jliopalnica , 500 m od ŠPORT hotela. Dnevni najem 110 DEM.
135 rpE - PLANICA - počitniški dom s 23 ležišči, cena polpenzio- 
10\/i Polne9a penziona pa 41 DEM.
^■GRAD - trisobno stanovanje, možnost bivanja za 5 oseb, cena

l^j-ENJSKE TOPLICE - apartma za 4 osebe : kuhinja , spalnica, 
(ffice. Cena 65 DEM na dan.

iki_V'NJSKA ČESNICA - privatna hiša, 4 dvoposteljne sobe, TWC,
'nja.Cena18D—'------------ . .. . . ............ .....................

Soji! obrokov.

j.j'"rusKA uitbmUA - privatna hiša, 4 dvoposteljne sobe, TWC, 
TO' Ceb 3 (|8 DEM na osebo’ apartmaji za 4 osebe 115 DEM. Možnost

V?^KA PLANINA - počitniški dom - triposteljne sobe in bunga- 
^oseb. Primerno za taborniške skupine, solo v naravi. Polni penzion

TOv* kmečki turizem, štirje apartmaji z možnostjo uporabe kuhinje 
9 Kri?1- 6 P°nudbe. Ponudba je dopolnjena z jahalno šolo, veslanjem 
'Ij^ukopanjem v Catežkih toplicah. Najem apartmaja za 4 osebe

?v^LA - hotel PLANJA - polpenzion v dvoposteljni sobi 5.300 to- 
Ti’ n.aiem apartmaja vTermah Zreče za 4 osebe 7.200 tolarjev dnevno, 

sindikata delavcev gostinstva in turizma imajo 10% popust.

&NJŠKE ZMOGLJIVOSTI, KI JIH POTREBUJEMO
licah & e hišice v Čatežu, Atomskih toplicah ali Moravskih to- 
lj |?ni Banovcih, Rujskih toplicah, Rogli, Krvavcu, Kaninu, Bohinju 
asiški Gori ^vsaGhciohja.
‘tri ki 5 Počitniških domov v slovenskem Primorju ali v hrvaški 
*letn i ^al' 0bive^e v najem. vabimo, naj nam posredujejo ponudbe 

0 1996. Možnost sovlaganja pri ureditvi objektov za sezono.

||§, Informacija sindikalnim zaupnikom
)Qliivn Casu ^0Pust0v v iuluu in avgustu razpolagal z vrsto počitniških 
rjjk 2?*1- Pokličite nas in poslali vam bomo katalog. Člani Zveze svo- 
iy5{ s,ndikatov Slovenije imajo v objektih na poreški rivieri 5%

B. DOPUST11996 - POLETJE 1996

fe,GAPR,PUL?D2206 D0 05 °9- 
’ '5 DEM dnevno.

- enosobno stanovanje za 4 osebe, najem 7

2. PIRAN - štiriposteljni apartmaji. Cena najema 95 DEM na dan.
3. POKLJUKA - dvo- ali štiriposteljni apartmaji. Cena najema 52 do 75 

DEM na dan.
4. FIESA - tri- ali štiriposteljne sobe, tuš, WC. Polpenzion 52 DEM na 

dan, otroci do 10. leta imajo 30 % popust.
5. PORTOROŽ - LUCIJA - dvosobno stanovanje - dve spalnici, kuhinja, 

kopalnica, za 4 - 5 oseb. Dnevni najem 110 DEM in turistična taksa.
6. MORAVSKE TOPLICE - dvo- ali triposteljne sobe s tušem, wc-jem, 

možnost uporabe kuhinje. Cena 1.500 SIT na osebo, polpenzion 2.700 
SIT, polni 3.200 SIT.

7. UMAG - hotel ISTRA - 7 dni, najem 414 DEM
- apartmaji POLINEZIJA za 5 oseb - 7 dni, najem 850 DEM.
8. NOVIGRAD - hotel MAESTRAL - 7 dni, polpenzion 455 DEM.
9. MAREDA PRI NOVIGRADU - dvosobno stanovanje za 4 - 5 oseb, 

dnevni najem 69 DEM in turistična taksa.
10. M ATERADA POREČ - počitniške hišice s tremi ali štirimi ležišči, sanitarije 

po kamping sistemu. Polni penzion 43 DEM, polpenzion 32 DEM, otroci 
do 12. leta imajo 30% popust.

11. NOVIGRAD - KASTANJA - izbirate med tremi naselji apartmajev, 
bungalovov ali apartmajskimi hišicami s polpenzionsko storitvijo. Ter
mini so sedemdnevni od 29. junija dalje.
Cene:- apartmaji za 3 ali 5 oseb - polpenzion 58 DEM
- bungalovi za 2 ali 4 osebe - polpenzion 58 DEM
- lesene hišice za 2, 3 ali 4 osebe - nočitev 17 DEM/osebo, možnost 
polpenziona
- hišice za družinski dopust z dvema ali tremi spalnicami, kuhinjo, ko
palnico - 85 oz. 95 DEM dnevno.

12. POREČ - hotel TAMARIS - 7 dni, polpenzion 500 DEM
- hotel LUNA - 7 dni, polpenzion 463 DEM
- hotel PICAL - 7 dni, polpenzion 561 DEM
- hotel NEPTUN - 7 dni, polpenzion 463 DEM
- hotel DIAMANT - 7 dni, polpenzion 456 DEM
- hotel GALEB - 7 dni, polpenzion 370 DEM
-apartmaji LANTERNA za 3 osebe 98 DEM, za 4 osebe 110 DEM 
-apartmaji LUNA za 3 osebe 104 DEM, za 4 osebe 116 DEM
- apartmaji DIAMANT za 2-4 osebe 115 DEM, za 4-6 oseb 135 DEM. 
Za člane ZSSS so cene 5% nižje.

13. SAVUDRIJA - BAŠANIJA - apartmaji za 4 do 6 oseb - dve ali tri 
spalnice, kuhinja z jedilnico, kopalnica, urejena terasa. Naselje ima zelo 
veliko urejenih travnatih površin, do obale le 200 m. Cena app. za 10 
dni je 700 oz. 850 DEM. Zelo priporočamo!

14. OTOK MALI LOŠINJ - Nerezine - enosobno stanovanje za 4 ose
be, termini praviloma 7 dm - cena 82 DEM na dan.

15. OTOK CRES - MIHOLAŠČIC A - garsonjera za 4 osebe, termini praviloma 
7 dni - cena 76 DEM na dan.

16. OTOK PAG - MATAJN A - privatne sobe za 3 osebe, TWC, z možno
stjo uporabe kuhinje ali polpenzionske usluge. Cena ležišča 12 DEM 
dnevno in turistična taksa.

17. OTOK PAG - mesto PAG - privatna hiša v središču mesta, dvo in 
triposteljne sobe sTWC ali 3 in 4 posteljni apartmaji, kuhinja, kopalni
ca. Cena ležišča 14 DEM/dnevno.

- primestje PAGA - privatna hiša, apartma za 4 ali 6 oseb: vrt, terasa, balkon,
roštilj, zunanji tuš, 300 metrov od peščene plaže - cena 16 DEM/osebo.

- obrobje PAGA - dvosobni apartma za 4 osebe, kuhinja, kopalnica, balkon; 
garsonjera za 2 osebi, kuhinjska niša, kopalnica, balkon. Cena 16 DEM/ 
osebo - 250 m od plaže.

- DRUŽINSKI HOTELTONV - triposteljne konfortne sobe, TWC, balkon - 
pritličje ali 1. nadstropje. Cena polpenziona 44 DEM, možna nočitev z zajtrkom 
ali polni penzion, lastna restavracija in bife. Hotel ima lastno peščeno plažo 
20 m od objekta. Parkiranje na urejenem parkirnem prostoru.

18. HVAR - hotel PALAČE - polpenzion, za 7 dni 434 DEM
- hotel AN PORA - polpenzion, za 7 dni 434 DEM.
19. BRAČ- privatni apartmaji za 2 osebi 493 DEM, za 4 osebe 747 DEM, 

za 6 oseb 921 DEM.
20. KORČULA - hotel LIBURNIA - polpenzion 455 DEM
- hotel MARKO POLO - polpenzion 375 DEM
- apartmaji BON REPOS za 2 osebi 530 DEM, za 4 osebe 630 DEM,

za 6 oseb 805 DEM.
Turistična taksa je 2,10 DEM za odrasle osebe na dan.
21. KRANJSKA GORA - Penzon Porentov dom, dvosobne sobe, TWC; 

cena polpenziona od 31 do 37 DEM na osebo. Popusti za otroke.
22. RADOVLJICA - namestitev prikolic v campu ob bazenu z ogrevano 

vodo. Cena za tri mesece namestitve je 1000 DEM.

C. SINDIKALNI IZLETI
Sindikalne organizacije ali kar tako oblikovane skupine vabimo, naj nam 

posredujejo svoježelje za družabni ali strokovni izlet ali potovanje doma 
ali v tujino. Možnost plačila v 2 obrokih.

1. ENODNEVNI IZLET PO BELI KRAJINI preko Muljave in Žužembe
rka, obisk metliške kleti, naselja Adlešiči, kosilo na poznani kmetiji pri 
ŠKALOVIH v Cerovcu. Idealno za 45 oseb.

2. KOČEVSKA REKA - Borovec -Trava - prijazen izlet na nekdaj za
prto območje. Program oblikujemo po želji skupine. Neokrnjena okoli
ca omogoča posebne programe za sindikalne skupine - pikniki in družabna 
srečanja, lovcem, ribičem, športnikom - kajakašem, rafting. Posebej 
priporočamo obisk gostišča Travljansko v idilični vasici Trava. Ponud
ba djomačih kulinaričnih dobrot.

3. KOČEVJE - MOTEL JEZERO - 7 apartmajev, restavraciji za po 25 
oseb, primerno za slavnostne dogodke in zabavo.

4. DOLINA SOČE - ogled muzeja v Kobaridu, Dantejevega Pekla, vožnja 
z ladjo Lycijo, kosilo in zabavni program. Cena 1 700 tolarjev.

5. GOSTIŠČE - CORONE - Dolenjci pri ADLEŠIČIH, prava belokranjska 
kulinarična ponudba. Ugodno za enodnevni sindikalni izlet.

6. KORZIKA - vikend na Korziki - avtobus, luksuzna ladja. Odhodi 19. 
in 26. aprila. Cena 490 DEM.

7. PORTUGALSKA - štiri ali petdnevno potovanje z ogledi - avionski 
prevoz iz Trsta. Cena 990 DEM.

8. ŠPANIJA - 4 dni Barcelona ali Madrid. Poseben popust za skupine.
9. MALTA - sedemdnevno bivanje na Malti in potovanja z landroverji po 

ostalih delih otoške države. Primerno za maturantske in absolventske 
skupine. Cena od 749 do 805 DEM na osebo. Možnost bivanja v hote
lih s polpenzionsko uslugo ali najem apartmajev.

D. ORGANIZACIJA SEMINARJEV
Posebna ponudba ATRISA in Hotela KOMPAS v Bohinju. Organiziramo
eno- ali večdnevne seminarje za 15 do 70 udeležencev. Cena penziona
4.350 tolarjev. Tehnična oprema je zagotovljena.

E. SEJMI
1. BASEL - VVORLD-DIDAC - novosti s področja izobraževanja od 8. 

do 11. maja - enodnevni ali štiridnevni ogled. Cena 495 oz. 435 DEM.
2. BOLOGNA - COSMOPROF - sejem lepote, kozmetike - od 26. do 

29. aprila. Cena dvodnevnega ogleda 139 DEM.
3. HANNOVER - industrijski sejem - od 22. do 24. aprila. Robotika, lo

gistika, površinske obdelave materiala, livski in kovaški izdelki, okolje, 
inženiringi, inovacije. Cena tridnevnega ogleda je od 998 do 1390 DEM, 
odvisno od kategorije namestitve.

F. NAJEM ALI NAKUP POČITNIŠKE ENOTE
1. Kupimo počitniško naselje v hrvatski Istri z cca. 350 ležišči.
2. Prodamo počitniško stanovanje vTermah Zreče, možen je tudi zakup 

za več let.

G. REZERVACIJE AVIONSKIH ALI LADIJSKIH VOZOVNIC

H. VELIKA POTOVANJA
1. AVSTRALIJA in NOVA ZELANDIJA - petnajstdnevno potovanje z 

vsakodnevnimi ogledi prečudovite narave. Odhodi v aprilu. Cena 4980 
do 5400 DEM.

2. NEWYORK - šestdnevni ogled mestnih znamenitosti in za doplačilo 
Washingtona, West Pointa, Niagarskih slapov itd. Cena 1.499 DEM.

3. ŠRILANKA- desetdnevni obisk čudovite dežele, za skupine cena 2.300 
DEM.

G. POSEBNA POSLOVNA POTOVANJA
Organiziramo ob skupni pripravi vašega osebnega programa.

1. maj • 1. maj • 1. maj
1. Apartmaji v Strunjanu - za 2,3 ali 4 osebe, 7 dni - 210 DEM/osebo.
2. Poreč - hotel Tamaris - 3 dp 8 dni - polpenzion v dvoposteljni 
sobi - 39 DEM/osebo na dan. Člani ZSSS imajo 5% popust.
3. Bohinj - počitniška hiša za 6 oseb - cena 80 DEM/dan.
4. Rabac - karavana mlajših - 5 polpenzionov 13.900 tolarjev.
5. Barbariga - enosobno stanovanje - 52 DEM dnevno.
6. Val Thorens - Kompasov klub - najem apartmaja za 4,5 ali 6 oseb 
za 7 dni. Cena 520 DEM za osebo.

Informacija gostom Atrisa
PLAČILNI POGOJI: Ob potrditvi rezervacije zahtevamo piačilo 40% celotne
ga zneska. Pri odpovedi nad 20 dni pred odhodom za ze rezerviran termin 
zaračunamo stroške poslovanja in druge stroške; najmanjši znesek stroškov 
odpovedije 4.000tolarjev, pri krajši odpovedi zaračunamo stroške in 30% cetotnega 
zneska. Cene veljajo le za že v celoti plačane aranžmaje, če se te ne spre
minjajo za več kot 7%. Po plačilu gostje prejmejo našo napotnico. V primeru, 
da naše napotnice ne prejmete 7 dni pred odhodom, nas nujno pokličite.
Pri posebnih akcijah z znižano ceno aranžmajev je potrebno takojšnje 
10% plačilo, ki se obravnava kot kavcija, ob odpovedi se znesek ne vrača. 
Programe v tujini obravnavamo v skladu s splošnimi navodili potovalne 
agencije, ki je organizator potovanja, in jih gostje prejmejo ob prijavi. Prijava 
je sprejeta, ko je vplačanih 30% cene aranžmaja. Reklamacije v skladu 
s turističnimi uzancami rešujemo sporazumno.
ATRIS je povsod, kjerkoli ste. Metod Zalar, direktor borze
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Sklad za razvoj je delnice Save po mnenju pooblaščenih investicijskih družb prodajal po previsoki ceni Ker je ni 
hotel preveč znižati, jih je raje umaknil z dražbe. Tako bodo z delnicami Save in še nekaterih drugih podjetij počakali 
na boljše čase oziroma do nove javne dražbe deležev podjetij v lasti sklada za razvoj.

Dražba deležev podjetij v lasti sklada za razvoj

PRIVATIZACIJA Z ZATIKANJEM
Sklad za razvoj je v tem tednu pripravil že peto javno 

dražbo, na kateri je ponudil 271 deležev in delnic podjetij 
v skupni vrednosti 24,5 milijarde tolarjev. Uspeh je bil, 
pogojno rečeno, polovičen: s stališča sklada za razvoj celo 
slabši, saj je povprečna cena prodanih deležev padla pod 
indeks 100, se pravi pod začetno ceno. Precej deležev pa 
je sklad umaknil z dražbe, ker so jim cene preveč padle. S 
stališča pooblaščenih investicijskih družb in kajpak državlja
nov, ki so vanje vložili certifikate, pa so bili sklenjeni do
bri posli. Deleže v podjetjih so kupili v glavnem za izklic
no ceno, nekatera podjetja pa tudi pod njo.

Vse kaže, da gre za tihi dogovor pooblaščenih investi
cijskih družb, da ne bodo tekmovale med seboj pri dražbi 
deležev podjetij, saj jim je sklad za razvoj po njihovem 
prepričanju preveč navil cene. Pri tem so v pidih mislili 
predvsem na podjetja, ki so ostala neprodana na prejšnji 
dražbi in bi njihova cena morala biti na peti dražbi nižja. 
V skladu za razvoj pa so začetne cene utemeljevali s tem, 
da so testirali trg in iskali poti za naprej, kako bi privati
zacija vendarle tekla hitreje.

Tako so na tej dražbi prodali po višji ceni od izklicne 
manj deležev kot po nižji ceni, po izklicni pa tako rekoč 
vse največje ponujene deleže: Luke Koper, Pivovarne Union, 
Etola, Radenske, STTC Maribor, Cetisa, Chema in drugih 
podjetij, katerih deleži so presegali začetno ceno 100 mi
lijonov tolaijev. Najvišjo ceno je plačala investicijska družba 
Aktiva za paket delnic podjetja Irel d.o.o. iz Ljubljane, ni 
sicer 20 odstotkov nad izklicno ceno, toda začetna vred
nost paketa je bila le 1,67 milijona tolaijev.

Sklad za razvoj pa je z dražbe umaknil precejšnje števi
lo deležev, skupno 64, ker jim je cena preveč padala. Nekatere 
cene so se že spustile pod polovico začetne, pri nekaterih 
podjetjih pa je sklad odnehal že mnogo prej. Delnice Ja- 
votja iz Pivke je umaknil že, ko so padle na indeks 96, pakete 
delnic kranjske Save pa, ko je cena padla na indeks 94. Deleži 
Save so bili na tokratni dražbi kapitalsko največji, saj jih 
je bilo 14 v skupni vrednosti preko 4,5 milijarde tolarjev.

Naslednja dražba naj bi bila junija, vsekakor pa potem, 
ko bo sklad za razvoj zbral vsaj za dvajset milijard tolarjev 
premoženja. , B. R.

Z AVSTRALSKIMI ZRNI DO 
SLOVENSKE POGAČE

Slovensko gospodarsko zbornico je 
najbrže vodilo reklo 'zrno na zrno - 
pogača’, ko je ta teden povabila v go
ste gospodarstvenike in vladne predsta
vnike iz daljne Avstralije, ki je z manj 
kakor 50 milijoni dolaijev medseboj
ne menjave pri repu med našimi zu
nanjetrgovinskimi partnerji. Obseg 
srečanja bi bil sicer primernejši za kakega 
večjega gospodarskega partnerja Slo
venije. Poteka namreč na treh ravneh: 
avstralski marketinški strokovnjaki so 
predavali slovenskim podjetnikom o 
razpoznavanju tržnih priložnosti, razvoju 
odnosov do strank in o vstopu na me
dnarodni marketinški prostor. Ta seminar 
je bil namenjen podjetnikom, ki bi želeli 
poslovno sodelovati z avstralskim go
spodarstvom in bi se kasneje v pozna
vanju razmer na avstralskem trgu še

izpopolnjevali. Drugi del je bil trgovinski 
simpozij o gospodarskem in trgovinskem 
sodelovanju z Avstralijo, tretji pa srečanja 
med slovenskimi in avstralskimi podjet
niki in konkretni dogovori o poslih. Iz 
Avstralije je prišlo poleg vladnih pre
dstavnikov še 15 predstavnikov osmih 
podjetij, s slovenske strani pa je predvi
deno sodelovanje 30 podjetij. Kot smo 
zapisali, dosedanja menjava med tema 
državama ne upravičuje tako obsežnega 
in dolgega celotedenskega srečanja. Od 
slovenskih podjetij sta dozdaj 'kengu
rujem' prodajali le Slovenijales in Go
renje, pa še ta menjava je lani upadla 
za 6 odstotkov ali na 16,8 milijona do
laijev. V nasprotni smeri seje trgovanje 
povečalo za dobro polovico, na 21,5 mi
lijona dolarjev. Avstralci izvažajo pre
dvsem surovine (rude, premog, zlato.

Jeffrey Benson, vodja avstralske gospodarske delegacije: Interes Avstralije 
je povečati trgovanje z evropskimi deželami. Most, prek katerega bi trgo
vanje teklo, bi lahko zgradila Slovenija.

volno), sladkor in meso. Zanimanja 
vredno pa je očitno prizadevanje Av
stralcev, da bi povečali izvoz v Evro
po, pri čemer jim dišijo tudi naglo 
razvijajoči se trgi vzhodno evropskih 
držav. Slovenski podjetniki naj bi po
magali vzpostaviti most med Avstralijo 
in Evropo. V ta namen so Avstralci pri
pravljeni vlagati določena sredstva v iz
gradnjo ustrezne infrastrukture v Slo
veniji. Skratka, državici, kot je naša, ne 
kaže zanemariti še tako majhne možnosti 
za zaslužek. In morda možnost zaslužka 
ob sodelovanju zAvstralci niti ne bo tako 
majhna...

Ta teden pa to ni bilo edino takšno 
srečanje. Gospodarsko zbornico je 
obiskala tudi vladna delegacija Črne 
Gore, ki se ta teden mudi v Sloveniji- 
V njej so bili poleg vodje, minsutra za 
trgovino Duška Laleviča direktorji 
vladnih agencij in skladov, zadolženih 
za uresničevanje projekta prestruktu
riranja in privatizacije črnogorskega go
spodarstva. Črnogorce zanima pove
čanje gospodarskega sodelovanja zlasti 
na osnovi sovlaganj, odpiranja podjetij 
v mešani lastnini (pri tem so zatrdili, 
da slovenska lastnina v tej bivši jugo
slovanski republiki ni bila odtujena, 
kot na primer v Srbiji). Razvoj so za
stavili po strogih ekoloških merilih. 
Slovensko gospodarstvo zanima trgo
vanje na osnovah proste trgovine, rado 
pa bi vzpostavilo tudi plačilni promet 
med obema državama. Po triinpolet- 
ni blokadi ZRJ je to prvi resnejši stik 
med slovenskim in črnogorskim gospo
darstvom na tako visoki, vladni rav
ni. Zato konkretnih pogovorov tokrat 
ni bilo, šlo je predvsem za ugotovitev 
volje za sodelovanje. O dejanski pri
pravljenosti se bo treba pogovaijati ob 
vsakem posamičnem projektu.

Kot smo dejali: Zrno do zrna...
B. R-

Kako soupravljajo 
v Nemčiji (2)

Piše: Boris Rugelj

PREPRIČUJEMO LASTNIKE, DA ODPIRAJO 
NADOMESTNA DELOVNA MESTA

Snovalci slovenskega zakona o sodelovanju delavcev v upravljanju podjetij so se zgledovali po enaki 
nemški zakonodaji, in čeprav neposredna uporaba nemške prakse in zakonodaje v naših razmerah ni 
mogoča in ne priporočljiva, so nekatere izkušnje nemških soupravljalcev vendarle lahko koristne. Pri
merjava organizacije soupravljanja, izmenjava izkušenj in strategije delovanja delojemalske strani, zla
sti pa sindikatov, v organih upravljanja, so bile zato glavne teme med obiskom študijske skupine ZSSS v 
nekaterih nemških podjetjih, konec marca. O obisku smo poročali že v prejšnji številki DE.Tokrat bomo 
malo več zapisali, kaj so člani svetov delavcev in nadzornih svetov iz nekaterih naših podjetij zvedeli pri 
nemških kolegih. Obiskali so Telekom AG v Bonnu, Bayer AG v Leverkusnu, obrat BMW v Regensbur
gu in podjetje Krones AG v Neutraublingu.

Danes ima Regensburg, mesto z 
več kot dvatosočletno zgodovino in 
s čudovitim srednjeveškim mestnim 
jedrom, okoli 130.000 prebivalcev 
in podjetja, kot je tovarna BMW za 
proizvodnjo popularnih trojk, Sie
mensova tovarna visoko zmogljivih 
čipov, tovarno polnilnih linij Krones 
in še vrsto drugih hitro rastočih po
djetij. V predmestjih in okolici živah
no brenčijo gradbeni stroji. Regen
sburg se je začel razvijati v indu
strijsko središče nekako pred dese
timi leti, ko seje začela kriza v žele
zarni, tedaj edinem velikem podjetju 
v kraju.Walter Mayer, pooblaščenec 
izpostave uprave IG Metal za Regen
sburg nam je ne brez ponosa pripo
vedoval o zaslugah sindikatov, da so 
začela podjetja iz cele regije in širše 
prestavljati obrate ali dele obratov 
v Regensburg in okolico.

»Naša metoda dela je prepri
čevanje in ne pritisk,« je dejal Mayer. 
»V sindikatih smo razumeli, da 
regensburške železarne ni mogoče 
obdržati pri življenju, smo pa terjali 
ohranitev delovnih mest. Pri tem smo 
tudi aktivno pomagali. Šli smo od 
podjetja do podjetja na Bavarskem 
in lastnike prepričevali, naj poma
gajo ohraniti delovna mesta v našem 
mestu. Tako seje tu naselila tovar
na rezervnih delov za stare tipe avto
mobilov. Naselilo pa seje še več po
djetij.«

Eno takih je tovarna BMW. Tu se
stavljajo popularne beemvejeve trojke 
odleta 1990. Sestavijojihpo633 na 
dan, zanimivost proizvodnje pa je, 
da na tekočem traku za sestavljanje 
dva avtomobila nista povsem enaka. 
Avtomobile sestavljajo tako rekoč po 
željah kupcev, kar po besedah Hansa 
Guntherja Niklasa, predsednika Sveta 
delavcev v tej tovarni in člana njenega 
nadzornega sveta ter našega gosti
telja in vodiča po obratih tovarne, po
stavlja pred organizatorje proizvo
dnje precej težko nalogo.

Mimogrede: med ogledom tovarne

Hans GUnther Niklas: Motiv za delo 
v organih soupravljanja je lahko 
nekak idealizem, občutek, da boš 
lahko pomagal ohraniti delovna 
mesta. Motiv je tudi odgovornost, 
kakršne na delovnem mestu nikoli ne 
bi imel.
smo zvedeli, da imajo ne le obrat
no menzo, kjer delavci dobijo kosi
lo ali malico, pač pa tudi obratno am
bulanto. Niklas je debelo pogledal, 
ko smo omenili, da so pri nas podjetja 
v krizi ukinjala obratne ambulante. 
Pri njih ambulanta in hitra pomoč 
zdravnika nista sociala, pač pa za
gotovilo za čimbolj produktivno delo 
zaposlenih, je dejal.

Niklas je povedal, da imajo v to
varni 29-članski svet delavcev, v ka
terem je devet članov zaposlenih, 
ukvarjajo pa se s posebnimi nalogami, 
kot so vprašanja delovnega časa, plač 
in podobnega. Nadzorni svet podjetja 
ima po deset članov iz vrst delodajal
cev in delojemalcev, s tem da sindikat 
izbere tri zunanje člane nadzornega 
sveta na delojemalski strani. Na 
vprašanje, zakaj je dobro, da so v 
nadzornem sveta na delojemalski

strani zunanji člani, je odgovoril Artur 
Horwede!l, vodja IGM okrožja Mun- 
chen in naš gostitelj v Regensburgu.

»Za to sta vsaj dva vzroka,« je dejal. 
»Prvič, ker na delodajalski strani na
dzornega sveta ni članov iz uprave 
BMW, in drugič zaradi širše dimenzije 
obravnavanih vprašanj. Pri tem lahko 
zunanji člani sveta zastavljajo bolj 
kritična vprašanja kot člani iz vrst 
zaposlenih, ne da bi bili izpostavljeni 
morebitnemu kasnejšemu ali celo 
vnaprejšnjemu pritisku uprave.«

Praviloma dobijo profesionalni 
člani organov soupravljanja enake 
plače, kot če bi delali na svojih re
dnih delovnih mestih.Toda če bi ostali 
pri svojem rednem delu, bi tam z leti 
napredovali. V čem je potem motiv?

Niklas je menil, da gre za nekakšen 
idealizem, vendar pa tudi za poseben 
izziv, saj gre za odgovornosti, kakršnih 
na rednem delovnem mestu nikoli he

Walter Mayer: Sindikati so pomagali 
prepričati lastnike podjetij na Bavar
skem, da so namesto opuščene žele
zarne postavili nadomestne obrate in 
zaposlili železarje v njih.

bi imel. Idealizem? No, v tem je, ko 
veš, da s svojim sodelovanjem v upra- 
vljanju podjetja lahko vplivaš na 
ohranjanje delovnih mest. Kar pa se 
tiče plač za redno delo in napredo
vanja ob rednem delu, Niklas meni, 
da na delovnem mestu napreduješ z 
izobraževanjem, izobraževati pa se mo
rajo tudi člani organov soupravljanja, 
in tako se razlike med rednim delom 
in soupravljanjem izničijo. Po njego
vem je odgovornost vodje sveta v tako 
velikem podjetju, kot je njihovo, enako
vredna pložaju vodje oddelka in enake 
naj bi bile plače.

Druga zgodba so nagrade za člane 
nadzornih odborov. Načeloma so za 
vse člane enake, toda nihče ne more 
prepovedati lastnikom tovarn, da ne 
bi članom nadzornih svetov iz vrst 
delodajalcev k denarni nagradi pri
maknili še kaj nedenarnega. Deni
mo plačali lepo potovanje ali jim 
preskrbeli vabilo za predavanje na 
kakem seminarju, kjer so referati 
kajpak dobro honorirani, in podob
no. Na vprašanje, v kakšnem razponu 
se gibljejo denarne nagrade za člane 
nadzornih svetov, pa nam gostitelji 
bodisi niso mogli, morda pa tudi niso 
želeli odgovoriti. Edini konkreten 
podatek je bil, da menda v naj večjih, 
najbolj prestižnih podjetjih, kot je de
nimo Mercedes, člani nadzornega 
sveta dobe po 150.000 mark nagra
de letno.

Iz BMW so nas pospremili z do
brimi željami in darilcem, obeskom 
za ključe v podobi miniaturnega 
BMW 3 kabrioleta. Niso nam pa 
dejali, kot imajo navado v Audiju, 
naj avtomobilski obesek pridno za
livamo. Morda bo nekoč zrasel v pravi 
avto...

KronesAG, izdelovalec polnilnih 
linij za pivovarne in druge proizvajal
ce pijač ni priseljeno podjetje, pač 
pa pravi domačin. Letos bodo pro
slavili 45-letnico obstoja. Podjetja 
in poslovalnice ima po vsem svetu, 
8000 zaposlenih, od tega v osrednjem 
podjetju vTraublingu pri Regensbur
gu, ki smo ga obiskali, 3900.

V vsakem od treh obratov v Nem
čiji imajo svet delavcev. V osrednjem 
podjetju ima 23 članov, od tega 5 re
dno zaposlenih. Osrednji delavski svet 
ureja vprašanja, ki po pomenu pre
segajo domet svetov delavcev v po
sameznih obratih. Če so ob posamez
nih vprašanjih sveti delavcev neu
sklajeni, večinoma gre za strokov

na vprašanja, razpravljajo, dokler ne 
dosežejo soglasja. Ne marajo pregla
sovanja, raje se prepričujejo, dokler 
niso vsi prepričani o enem.

Pri tem smo se ponovno dotaknili 
ukinjanja podjetij. Kakšne so možno
sti organov soupravljanja, da vpli
vajo na odločitve lastnikov o selitvi 
ali ukinitvi proizvodnje?

Odgovor je bil naslednji: Odločitev 
o spremembi lokacije tovarne sprejme 
vodstvo podjetja skupaj z nadzornim 
svetom. Nadzorni svet pri tem lahko 
zahteva vse podatke, razpravlja o po
sledicah selitve (ali ukinitve) in sme 
pozvati vodstvo k drugim, nadome
stnim rešitvam. Zadnjo besedo pa ima 
vodstvo. Centralni svet delavcev o 
takih vprašanjih ne odloča. Njego
va edina možnost je pritisk na vod
stvo, da ustvari nadomestno proizvo

dnjo. Svet delavcev v posamezni to
varni ali obratu pa soodloča o odpu
stitvi konkretnih delavcev ali o za
poslitvi v novi proizvodnji. Pri se
litvi obratov zaradi ohranjanja de
lovnih mest je zaželena pomoč države, 
jo je pa težko prikriti pred strogimi 
očmi nadzora Evropske skupnosti, 
ki takega vmešavanja držav ne do
voljuje.

Odločanje o odpuščanju delavcev 
ali o selitvi obratov pa postaja vse 
pogostejše opravilo svetov delavcev 
v Nemčiji, so obžalujoče poudarili 
gostitelji. Lastnik Konesa Volker 
Kronseder je dodal, da globalizacija 
gospodarstva prinaša poleg dobrih 
tudi slabe strani in ena od slabših je, 
daje treba ukinjati delovna mesta, 
da bi jih čimveč ohranili.

Konec

... Delo odlikuje skrb za nadaljnjo gra
ditev države in njene suverenosti ter 
želja po oblikovanju visokoprofesional 
ne obveščevalne službe. Avtor spoš
tuje dosežke tujine, ki pa jih po ne
potrebnem ne favorizira. Je nasprot
nik mehaničnega prenašanja tujih 
izkušenj v naše razmere. Išče in najde 
kompromis med množico tujih rešitev 
in slovensko prakso. Vfes čas se za
veda dejavnikov, ki determinirajo slo
vensko stvarnost.
... Delo je rezultat vestnega, na
črtnega, sistematičnega ter teo
retičnega in znanstveno zaokrožene
ga proučevanja. Predstavlja soliden 
prispevek ne samo stroki, temveč tudi 
sodobni politološki znanosti.
...V pravem času je prišlo v javnost 
ustrezno znanstveno delo, ki popra 
vij a mučen občutek kvazi poznavanja, 
degradiranih in večinoma deplasira 
nih razprav v javnosti o problemu or
ganiziranja in delovanja obveščevalnih 
služb pn nas. dr Andrej Anži(
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Komunikacijski sistem v Zbor delavcev - posebna 

organizaciji delavskega participacijska oblika ali le 
soupravljanja____________ _ metoda deja sveta delavcev?

Komunikacije - izmenjevanje 
informacij - so bistvenega pomena 
za socialni sistem - za organiza
cijo, v kateri se uresničuje dela- 

_ Piše: dr. Ivan Kejžar vsko soupravljanje. Informacijo 
lahko pojmujemo kot energijo, 

ki poteka od izvora do cilja sporočila. S tem pa komuniciranje 
kot proces prenosa ali izmenjave informacij med odpošiljateljem 
■n prejemnikom ustvaija tudi svojevrstno razmerje v celot
nem socialnem sistemu, v katerem dobi pravo vsebino in obliko. 
V sklopu celovite organizacijske strukture sodelovanja dela- 
vcev pri upravljanju je tako med drugimi, kot ena temeljnih, 
vključena tudi komunikacijska struktura.

Komunikacijska struktura je v bistvu mreža razmerij ali 
sistem razmerij med ljudmi. Urejenost komunikacij ima velik 
vpliv na delovanje celotne organizacije in uresničevanje 
delavske participacije. Komunikacije opredeljujejo način 
in učinkovitost delovanja, te vplivajo na delitev vlog, na 
različna razmerja med členi komunikacijskega omrežja, na 
stopnjo soodvisnosti, odgovornosti in pristojnosti delavskih 
Predstavnikov, vplivajo pa tudi na moč ali šibkost delovanja 
prganizacije, na obseg zadovoljstva menedžerskih kadrov 
in zaposlenih delavcev, skratka porajajo vsebinsko in kako
vostno zelo različna razmerja organizacijskih sestavin.

Komunikacije v organizaciji delavskega soupravljanja 
lahko obravnavamo z več vidikov: z vidika smeri in obse
ga, vsebine komuniciranja, nosilca in metod komuniciranja 
ter učinkovitosti komunikacij.

- Smer in obseg. Po smeri in obsegu razlikujemo ko- 
niuniciranje v vertikalni, horizontalni in diagonalni sme
ri, komuniciranje znotraj skupine in komuniciranje med člani 
različnih skupin. Tako bi lahko šteli komuniciranje na re
laciji: delavci oziroma zbor delavcev, svet delavcev in vo
dstvo podjetja za vertikalno komuniciranje, prav tako tudi 
svet delavcev - nadzorni svet, sporazumevanje v samem svetu 
delavcev kot komuniciranje znotraj skupine in sporazu
mevanje na relaciji svet delavcev - sindikat kot med sku
pinsko komuniciranje.

-Vsebina komuniciranja. Ta se nanaša na vsebino dela 
(delo, delovne naloge, delovne probleme, spremembe dela), 
organiziranje dela (delitev dela, delovni proces, organiza
cijsko enoto, organizacijske spremembe), delovne razmere 
in okolje (humanizacija dela, varstvo pri delu, varstvo zdravja 
delavcev, standardi dela), poslovanje družbe (gospodarski 
položaj, poslovni izidi, dividende, poslovni problemi).

- Nosilec, metoda, kanali komuniciranja. Ti se nanašajo 
na: osebo, skupino in njihove karakteristike, ki so vir in
formacij, hkrati pa tudi sprejemnik informacij. Kot komu
nikacijski partnerji tako nastopajo različni komunikatorji, 
kot so člani svetov, delavski in sindikalni zaupniki, pred
stavniki kapitala, menedžerji in drugi. Pri tem so pomem
bne tudi poti, načini in metode prenašanja sporočil in me
dsebojnega vplivanja na ravnanje in dejavnosti komunika
cijskih partnerjev.

- Učinkovitost komunikacij. Tu lahko ločimo: zado

stnost in pravočasnost sporočil ali informacij, jasnost in 
razumljivost teh obvestil, vrsto in obseg motenj, ki se lahko 
tu pojavijo, in končno delovanje povratne zveze ali kon
trole prenesenih informacij, oddanih po različnih poteh in 
smereh komuniciranja. Učinkovitost komunikacij je mer
ljiva po vrsti in moči odzivanja komunikacijskega partne
rja. Prav gotovo je v uveljavljanju soodločanja pomemb
na moč prepričevanja sogovornikov, to je delovanje na 
komunikacijskega partnerja tako, da spremeni svoja stališča, 
svoje razumevanje in prepričanje, tako kot bi to hotel 
sporočitelj.

Komunikacijska struktura je sestavni del celotne orga
nizacijske strukture podjetja oziroma organizacije. Z njo 
so opredeljena razmetja med ljudmi ter način in učinkovitost 
delovanja organizacije. Ta pa je kot socialni sistem s tega 
vidika zgrajena kot formalni ali neformalni komunikacijski 
proces. Zato je preučitev in ureditev participativnega ko
munikacijskega procesa v podjetju pomembna za uspešno 
sodelovanje delavcev pri upravljanju gospodarske družbe.

Cilj komuniciranja in informiranja v organizaciji dela
vskega soupravljanja uresničuje komunikaciji sistem. To 
pa je sklop povezanih elementov, ki s svojim koordinira
nim delovanjem uresničuje cilje, zaradi katerih je zgrajen. 
Kot sistem torej razumemo integralno celoto, v kateri so 
povezani različni elementi, ki medsebojno delujejo za do
sego postavljenega cilja. Participativni komunikacijski sistem 
ima naslednje elemente: omrežje, aktivnosti udeležencev 
in samo informacijo.

Omrežje je splet komunikacijskih kanalov, po katerih 
se pretakajo medosebna sporočila. Pri tem ločimo nefor
malno ali spontano nastala ter formalna, hotena ali struk- 
tuirana omrežja. Pri obeh vrstah je pomembna sposobnost 
in zmogljivost povezovanja, to je komunikacijska dostopnost 
pripadnikov komunikacijskega omrežja. Pomembno za 
participativno delovanje in odločanje je dvosmerno komu
nikacijsko omrežje.

Aktivnost udeležencev je urejenost njihovih komunika
cijskih vlog v delavskem predstavništvu, to je določitev 
njihovih pravic in obveznosti glede na participativno ko
municiranje, dalje njihova pripravljenost, voljnost in pro
dornost v sprejemanju in dajanju informacij, vplivanju in 
prepričevanju komunikacijskih partnerjev.

Informacija mora imeti ustrezne lastnosti. Te lastnosti 
so predvsem kakovost, vsebina in obseg sporočil.

Uspešno uresničevanje sodelovanja delavcev pri upra
vljanju podjetij je mogoče pričakovati le s postavitvijo in 
uveljavljanjem komunikacijskega sistema v strukturi de
lavske participacije. To pa pomeni, daje treba obdelati in 
organizacijsko urediti komunikacijske vloge vseh v parti- 
cipacijskem komunikacijskem procesu sodelujočih part
nerjev, postaviti komunikacijsko omrežje in relacije med 
vsemi členi upravljanja in vodenja podjetja, delavskih 
predstavništev in sindikati ter določiti metode medseboj
nega sodelovanja. To pa je mogoče urediti s participacijskim 
sporazumom in organizacijskimi pravilniki.

Piše: mag. Malo Gostiša

Za razliko od t.i. paticipacijskih načinov, 
določenih v 2. členu ZSDU, označujemo kot par- 
ticipacijske oblike prevsem različna delavska 
predstavništva v podjetju (svet delavcev, pre
dstavniki delavcev v nadzornem svetu in de
lavski direktor kot predstavnik delavcev v upravi 
podjetja). Ali lahko med partkipacijske oblike 
štejemo tudi zbor delavcev?

Določba 3. člena zakona o sodelovanju dela
vcev pri upravljanju (ZSDU) pravi, da pravice v 
zvezi s sodelovanjem delavcev pri upravljanju 
delavci kot posamezniki ali kolektivno uresničujejo 
preko:

»Vprašanja - odgovori«
Če ste sindikalni zaupnik, član novoizvoljenega sveta delavcev, predstavnik delavcev v nadzornem svetu, 
delavski direktor ali drug aktivni udeleženec procesa delavske participacije v podjetju, ste pri opravljanju 
svojih funkcij zagotovo že naleteli na številna vprašanja, ki jih zakon ne rešuje, praksa pa mimo njih ne 
more. Kadar ste v dilemah, lahko vprašate nas, in strokovni sodelavci Studijskega centra za industrijsko 
demokracijo »Studio participatis« vam bodo z ažurnimi odgovori v tej rubriki radi priskočili na pomoč. 
Pisna vprašanja pošljite na naslov: STUDIO PARTICIPATIS, Bavdkova ul 50,64000 Kranj, ali na uredništvo 
Delavske enotnosti, Dalmatinova 4, Ljubljana, telefon 061 313 942.

Republika Slovenija
MINISTRSTVO ZA DELO, DRUŽINO 

IN SOCIALNE ZADEVE

I jubljana, Kotnikova 5/TV

Štev. : 017-012/96-009 
Datum: 10.4.1996

ZVEZA SVOBODNIH SINDIKATOV SLOVENIJE 
Ljubljana, Dalmatinova 4 
g. Gregor Miklič

ZADEVA: Participacijski dogovor in izvajanje zakona o sodelovanju delavcev pri 
upravljanju

ZVEZA : Vaš dopis z dne 22.3.1996

V zvezi z vašim vprašanjem, ali je mogoče s participacijskim dogovorom zniževati pravice 
in ožiti načine sodelovanja delavcev pri upravljanju, ki jih določa zakon o sodelovanju 
delavcev pri upravljanju, posredujemo naslednje mnenje:

Zakon o sodelovanju delavcev pri upravljanju v 5.členu določa, da sc lahko z. dogovorom 
med svetom delavcev in delodajalcem določijo tudi drugi načini sodelovanja delavcev pri 
upravljanju, nadalje, da se podrobneje uredi uresničevanje pravic iz tega zakona ter druga 
vprašanja, za katera je s tem zakonom tako določeno, lahko pa se dogovori tudi več 
soupravijalskih pravic delavcev, kot jih določa ta zakon.

Upoštevaje citirani člen menimo, da z dogovorom med svetom delavcev in delodajalcem ni 
možno določiti manjšega obsega pravic in ožiti načine soupravljanja, kot je to določeno s 
samim zakonom. Dejstvo sicer je, daje oblikovanje in delovanje sveta delavcev prepuščeno 
odločitvi delavcev, vendar pa menimo, da je potrebno, ko je enkrat svet delavcev izvoljen, 
upoštevati vse minimalne pravice, ki mu jih zakon zagotavlja, oziroma dolžnosti, ki jih ima 
delodajalec do sveta delavcev. Menimo, da jc bila intencija zakonodajalca zakonsko 
opredeliti minimum pravic sveta delavcev oziroma delavskega zaupnika, vse nad tem 
minimumom pa je prepuščeno dogovaijanju mad partneijema.
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!• »Delavske koordinacije«
Vprašanje:
V našem podjetju je direktor začel 

Prakticirati povsem novo obliko sode
lovanja z delavskimi predstavništvi. S 
svetom delavcev posebej ne sodeluje, 
ampak redno sklicuje kar nekakšno 
"delavsko koordinacijo ", ki jo sesta
vljajo: predsednik sveta delavcev, pre
dsednika obeh sindikatov v podjetju in 
delavski direktor. Kaj menite o primer
nosti takšnega sodelovanja med vod
stvom in delavci?

Odgovor:
Takšna oblika razgovorov med vo

dstvom in predstavniki delavcev v 
Podjetju je lahko povsem koristna 
fnetoda neformalnega informiranja in 
izmenjave mnenj o posameznih vpra
šanjih dela in poslovanja v podjetju, 
Pod nobenim pogojem pa nekakšna 
nova “delavska koordinacija” ne more 
nadomestiti zakonsko predpisanih 
oblik in načinov sodelovanja delavcev 
Pri upravljanju.

Predvsem je treba vedeti, da ima 
vsako od navedenih delavskih pred
stavništev v podjetju svoje funkcije 
■n pristojnosti, ki jih med seboj ni 
ntogoče enostavno pomešati. V prvi 
yrsti nimajo istega delovnega področja 
■n pristojnosti sindikati na eni ter 
voljena delavska predstavništva (svet 
delavcev, predstavniki delavcev v 
organih družbe) na drugi strani. Žal 
mnogim odgovornim tako na me
nedžerski kot na delavski strani te 
razlike še niso jasne, kar lahko ob na
daljevanju takšne prakse povzroči 
jptalni »upravljalski kaos« v podjetjih. 
Ze po logiki stvari ni mogoče, da bi 
se na delavski strani z istimi vprašanji 
ukvarjala in iste delavce nasproti vo
dstvu zastopala različna delavska 
Predstavništva, vendar na tem mestu

ne moremo zahajati v podrobnejše 
pojasnjevanje osnovne in nujne raz
mejitve pristojnosti in področij dela 
med sindikati in voljenimi delavski
mi predstavništvi v podjetju. Zaenkrat 
naj rečemo le to, da takšna »mešana 
delavska koordinacija« ne more pre
vzeti vloge nekakšnega »generalnega 
zastopnika« interesov vseh delavcev 
v podjetju na vseh področjih in pri vseh 
vprašanjih.

Kot drugo pa je treba upoštevati 
dejstvo, da v takšni koordinaciji so
delujejo samo predsedniki organov 
(sveta delavcev, izvršnih odborov sin
dikatov v podjetju), ki seveda niso in 
ne morejo biti pooblaščeni sami odlo
čati o ničemer, kar po zakonu in po 
kolektivnih pogodbah sodi v pristojnost 
teh organov oziroma delavskih pred
stavništev.

Obravnavana poenostavljena oblika 
sodelovanja delavcev pri upravljanju je 
torej na prvi pogled sicer videti precej 
simpatična in priročna, vendar pa njeno 
prakticiranje v zgoraj navedenem smislu 
kaže na globoko nerazumevanje bistva 
sistema delavske participacije in jo, razen 
v uvodoma postavljenih okvirih, abso
lutno odsvetujemo. Izvor, geneza razvoja 
in smotri delovanja sindikalnih in 
voljenih (splošnih) delavskih predstav
ništev so namreč v osnovi različni in 
jih (po možnosti še v kombinaciji z 
oblikami organiziranosti notranjih 
delničarjev) nikakor ne gre enostavno 
metati v isti koš. Res pa je, da niso re
dki, ki so v praksi popolnoma pomešali 
v isto in nerazpoznavno upravljalsko 
godljo sindikate in svete delavcev, no
tranje delničarstvo in delavsko partici
pacijo, lastniško upravljanje in pravi
ce do soupravljanja na podlagi dela ter 
še marsikaj drugega. Smo pač šele na 
začetku uveljavljanja novega sistema. 
Odgovor pripravil: mag. Muto Gostiša

Kaj so..

Prekrški po zakonu o sodelovanju delavcev pri upravljanju
TViko kot vsak zakon, ima tudi zakon o sodelovanju 

delavcev pri upravljanju (ZSDU) kazenske določbe, 
v katerih so določene kazni za kršitve njegovih določil. 
Oglejmo si kršitve delodajalca, kijih ZSDU sankcionira 
kot prekrške:

107. člen
Pravna oseba se kaznuje za prekršek z denarno kaz

nijo najmanj 250.000 tolarjev:
1. če ne objavi na v družbi običajen način dogovo

rov s svetom delavcev (četrti odstavek 5. člena);
2. če ne izvršuje dogovorov s svetom delavcev (drugi 

odstavek 6. člena);
3. če ne omogoči dela in ne zagotovi pravic dela

vskemu zaupniku (tretji odstavek 9. člena);
4. če ne organizira volitev tako, da se jih lahko ude

ležijo vsi delavci (tretji odstavek 52. člena);
5. če obljublja delavcem koristi oz. jim grozi z iz

gubo koristi v zvezi z volitvami in tako vpliva na gla
sovanje (tretji odstavek 52. člena);

6. če ne zagotovi kritja nujnih in potrebnih stroškov 
za tehnično izvedbo volitev (prvi odstavek 54. člena);

7. če ne zagotovi plačila delavcem za čas, porabljen 
za delo volilnih organov, ali za čas, porabljen za voli
tve (drugi odstavek 54. člena);

8. če ovira ali onemogoča opravljanje aktivnosti članov 
sveta delavcev ali njihovo redno delo (56. člen);

9. če ne zagotovi plačila članom sveta za udeležbo 
na sejah sveta delavcev (62. člen);

10. če ne zagotovi plačila članom sveta delavcev za 
čas posvetovanja z delodajalcem (tretji odstavek 63. člena);

11. če ne krije nujnih stroškov za delo sveta dela
vcev (prvi odstavek 65. člena);

12. če ne omogoči članu sveta delavcev posebnega 
varstva zaradi njegove aktivnosti (67. člen);

13. Če delavcu, kot posamezniku, ne omogoči pra
vice do sodelovanja pri upravljanju (prvi odstavek 88. 
člena);

14. če v 30 dneh ne odgovori delavcu na pobudo, ki 
se nanaša na njegovo delovno mesto ali njegovo delo
vno ali organizacijsko enoto (tretji odstavek 88. člena);

15. če ne obvešča sveta delavcev v skladu z 90. čle
nom tega zakona;

16. če ne zahteva skupnega posvetovanja glede sta
tusnih in kadrovskih vprašanj v roku 15 dni pred 
sprejemom odločitve (91. člen);

17. če ne predloži v soglasje svetu delavcev predlo
gov odločitev, ki jih je dolžan predložiti v skladu s 95. 
in 96. členom tega zakona;

18. če sprejme odločitev kljub temu, daje svet de
lavcev v osmih dneh zavrnil soglasje (97. člen);

19. če izvrši odločitev pred dokončnostjo odločitve 
pristojnega organa (drugi odstavek 98. člena).

Z denarno kaznijo najmanj 25.000 tolarjev se kaz
nuje za prekršek odgovorna oseba v pravni osebi, ki stori 
prekršek iz prejšnjega odstavka.

Uresničevanje odgovornosti članov sveta delavcev

Podatki o avtorjih: Ivan Kejžar, doktor pedagoških ved, profesor za ko-

center za industrijsko demokracijo »Studio participatis« (izobraževanje, 
svetovanje, založništvo).

Člani sveta delavcev so za svoje delo 
odgovorni delavcem, ki so jih izvolili, 
in jih lahko tudi odpokličejo. V ta na
men bi bilo treba v poslovniku sveta 
posebej določiti, da je svet delavcev 
dolžan najmanj enkrat letno o svojem 
delu poročati zboru delavcev. Če le
ta z glasovanjem ne sprejme poročila 
sveta delavcev, je treba organizirati 
neposredno in tajno glasovanje o odpo
klicu sveta delavcev. Glasovanje o odpo
klicu se lahko izvede tudi na predlog 
sindikata zboru delavcev. Posamezni

člani sveta delavcev pa so dolžni poročati 
o svojem delu tudi delavcem organiza
cijskih enot ali posebnim skupinam 
delavcev po 28. členu ZSDU, katere v 
svetu zastopajo. Če so bile volitve izve
dene ločeno po organizacijskih enotah 
ali v okviru omenjenih posebnih sku
pin delavcev skladno z omenjenim čle
nom, se lahko v tem okvim tudi odpokliče 
posamezni člansveta delavcev. Drugače 
pa se za odpoklic posameznega člana 
sveta delavcev uporablja določba 1. 
odstavka 48. člena ZSDU. Po tej odločbi

se postopek za odpoklic posameznega 
člana sveta delavcev začne na podlagi 
pisne zahteve najmanj 10 odstotkov 
delavcev z aktivno volilno pravico ozi
roma reprezentativnega sindikata v 
podjetju, če gre za člana, ki gaje kan
didiral ta sindikat. Zahteva za odpoklic 
se pošlje volilni komisiji, za izvedbo 
glasovanja o odpoklicu pa se smiselno 
uporabljajo določbe tega zakona o vo
litvah članov sveta delavcev.

(Gostiša, Miklič: Splošni priročnik 
za delavsko soupravljanje, 1995)

- sveta delavcev ali delavskega 
zaupnika,

- zbora delavcev,
- predstavnikov delavcev v organih 

družbe.
Iz navedene določbe bi vsekakor 

lahko sklepali, da ZSDU tudi zbor 
delavcev uvršča med t.i.. participa- 
cijske oblike, vendar pa konkretna 
določila istega zakona o pristojno
stih ter načinu sklicevanja in dela zbo
ra delavcev to stališče postavljajo pod 
vprašaj. Te določbe namreč bolj na- 
potujejo na zaključek, da zbor de
lavcev ni poseben organ oziroma 
oblika sodelovanja delavcev pri 
upravljanju, ampak je v bistvu le 
metoda dela sveta delavcev. Zakaj?

ZSDU zboru delavcev ne daje 
nikakršnih pristojnosti za odločanje, 
ampak pravi, da ima pravico obra
vnavati vprašanja iz pristojnosti sveta 
delavcev oziroma njegovega odbo
ra, ne more pa o njih odločati (69. 
člen ZSDU). Zbor delavcev naj bi 
torej predvsem oblikoval smernice 
za delo sveta delavcev, zelo upora
ben pa je tudi za informiranje dela
vcev o pomembnejših vprašanjih dela 
in življenja v podjetju ter kot oblika 
izvajanja nadzora nad delom sveta 
delavcev.

Zbor delavcev sestavljajo vsi za
posleni v podjetju razen vodilnega 
osebja. Sklicati ga ima pravico svet 
delavcev. Možen paje tudi sklic zbora 
delavcev po posameznih organiza
cijskih enotah. Zbor delavcev dislo
cirane enote ima pravico sklicati 
tudi odbor sveta delavcev disloci
rane enote. Svet delavcev oziroma 
odbor sveta delavcev lahko povabi 
na zbor delavcev tudi strokovnjake 
iz podjetja ali izven podjetja, vodi
lno osebje, zunanje predstavnike re
prezentativnih sindikatov in predsta
vnike združenj delodajalcev. Direk
torja družbe je treba obvestiti o sklicu 
zbora delavcev, predstavnik podjetja 
pa ima vedno pravico sodelovati na 
zboru. Svet delavcev oziroma njegov 
odbor mora sklicati zbor delavcev, 
če to zahteva direktor podjetja, in 
uvrstiti na dnevni red vprašanja, 
ki jih direktor predlaga.

Zbor delavcev se lahko skliče, 
upoštevaje potrebe delovnega pro
cesa, enkrat letno med delovnim 
časom. Čas sklica je treba uskladi
ti z direktorjem. Drugače pa se zbori 
delavcev sklicujejo praviloma izven 
delovnega časa. Seje zbora delavcev 
vodi sklicatelj, o delu zbora pa se piše 
zapisnik.

Zbor delavcev je glede na dejstvo, 
da nima nobenih formalnih pristoj
nosti (so)odločanja o vprašanjih dela 
in poslovanja podjetja torej res v bi
stvu bolj metoda dela sveta delavcev 
kot pa kaka posebna participacijska 
oblika. Edini element, ki kaže na to, 
da lahko svet delavcev obravnava
mo tudi kot eno izmed oblik ure
sničevanja sodelovanja delavcev pri 
upravljanju, je pravzaprav dejstvo, 
da mora biti zbor delavcev sklican 
tudi na zahtevo direktorja podjetja. 
To pomeni, da lahko služi kot oblika, 
preko katere vodstvo podjetja dodatno 
informira zaposle, kar je eden izmed 
participacijskih načinov po 2. členu 
ZSDU. Vsekakor pa zbor delavcev 
zaradi svojih značilnosti ni prime
ren kot morebitna oblika za posve
tovanja med vodstvom in delavci, kar 
je sicer prav tako eden izmed parti
cipacijskih načinov.

Iz povedanega sledi, da zbor de
lavcev, formalno gledano, sicer lahko 
štejemo med tkim. participacijske 
oblike, dejansko pa bo v praksi 
funkcioniral bolj ali manj le kot 
specifična metoda sodelovanja ozi
roma povezovanja med svetom de
lavcev in njegovo “bazo”.Teoretično 
pa seveda ni izključeno, da se s par
ticipacijskim dogovorom znotraj 
posameznega podjetja zboru delavcev 
dodelijo tudi nekatere pristojnosti ne
posrednega (so)odločanja (npr. obvez
no predhodno soglasje ali vsaj mnenje 
zbora delavcev o posameznih odlo
čitvah vodstva podjetja ipd.). V teh 
primerih bo zbor delavcev tudi dejan
sko imel status posebne participa
cijske oblike.

To stran pripravlja 
Delavska enotnost 
v sodelovanju s 
Studiom 
participatis.
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RIBIŠKA RM.ICA NAMESTO RIBE
V skladu s starim rekom, daje pametneje reveža naučiti ribariti že več kot leto dni. Analize so

kot pa mu dajati ribe za preživetje, temelji program ukrepov akti- namreč pokazale, da so stroški za
vne politike zaposlovanja na načelu, da je namesto dajanja social- dolgotrajno brezposelne kar dva-
ne pomoči pametneje ljudem pomagati, da pridejo do zaposlitve. do petkrat večji kot za odpiranje

Programje pred kratkim sprejela 
vlada v sodelovanju z Republiškim 
zavodom za zaposlovanje. Računajo, 
da bodo v letošnje programe akti
vne politike zaposlovanja zajeli 
117.575 oseb, za njegovo uresni
čevanje pa bo namenjenih 10,3 
milijarde tolarjev, kar je 2,3 milijarde 
manj kot lani in komaj tri odstotke 
letošnjih proračunskih sredstev.

Ukrepi bodo usmerjeni predv
sem k tisti kategoriji brezposelnih, 
ki ji grozi trajno ostati brez zapo
slitve. To so praviloma starejši od 
40 let, brez izobrazbe in brez dela

N a ministrstvu za delo pripravljajo tudi spremembe delovnopravne 
zakonodaje in v tem okviru tudi spremembe zakona o zaposlovanju 
in zavarovanju za primer brezposelnosti. Nared bodo že sredi maja, 
zakon pa naj bi sprejeli po hitrem postopku. Zaostrili naj bi predv
sem kriterije pri dodeljevanju denarnih nadomestil in denarnih pomoči, 
pri čemer bi vključili evidenco davkov, premoženjsko stanje zakoncev, 
honorarno delo. Prevetrili naj bi tudi kriterije za enkratna doplačila.

Naj povemo, da že sedaj kar 71 odstotkov registriranih brezpo
selnih ne dobiva niti denarnih nadomestil niti denarnih pomoči. Najnižje 
izplačano denarno nadomestilo, kije hkrati tudi višina denarne pomoči, 
je februarja znašalo 25.840 tolarjev bruto, najvišji znesek, kije šti- 
rikratnik najnižjega, pa je znašal 103.360 bruto. V povprečju so brezpo
selni prejeli okrog 50.000 tolarjev bruto.

novih delovnih mest. V Sloveniji 
je zdaj okrog 124.000 brezposel
nih, med njimi je približno 12 od
stotkov zaradi stečaja. Za letos 
podjetja napovedujejo 16.000 pre
sežnih delavcev.

Javni razpisi

Kot je poudaril minister za delo, 
družino in socialne zadeve mag. 
Tone Rop, bodo letos vse sprejete 
programe sofinanciranja oziroma 
državnega subvencioniranja ohra
njanja produktivnih delovnih mest 
in zlasti odpiranja novih izvajali 
na podlagi javnih razpisov in v 
skladu z navodili v Uradnem li
stu RS, v katerih bo ministrstvo 
določilo merila in pogoje za de

ZDRAVNIKI IN VLADA ZAKOMLI SEKIRO
Po triindvajsetih dneh stavke slovenskih zdravnikov in zobozdra

vnikov sta pogajalski strani minuli teden zakopali bojno sekiro 
in podpisali dodatek k zdravniški kolektivni pogodbi. Zdravniki 
so pristali na to, da se bodo njihove plače povečevale postopno, 
selektivno in ne vsem enako.

Po tem dodatku bodo zdravniki 
od prvega maja letos dobili 0,64 
količnika izhodiščne plače v prvem 
tarifnem razredu in še 6,94 odstotka 
vrednosti tarifnega razreda, v ka
terem je zdravnik uvrščen po zakonu 
o razmerjih plač. Dodatki se potem 
povečujejo: prvega julija za 10 
odstotkov, prvega oktobra za 36,6 
odstotka in decembra še za 13,3 
odstotka. Ti dodatki se zdravnikom 
izplačujejo do veljavnosti zakona 
o zdravnikih.

Poleg tega zdravnikom od prvega 
februarja do 30. aprila letos pripada 
po kolektivni pogodbi za vsak mesec 
0,90 količnika izhodiščne plače za 
prvi tarifni razred. Po neuradnih 
izračunih vsi ti dodatki in količniki 
pomenijo, da bo zdravnik s 15 leti 
delovne dobe dobil v maju okrog
120.000 neto plače, specialist s 15 
leti delovne dobe pa okrog 150.000 
tolarjev neto plače. V oktobru bo 
prvi dobil okrog 140.000 tolarjev 
neto, zdravnik specialist pa okrog
160.000 tolarjev neto, decembra pa 
prvi okrog 160.000 in drugi okrog
170.000 tolarjev. V se to so neto plače 
brez dežurstev in nadur.

Zdravniki niso dobili ravno takš
nih plač, kot so želeli, saj pogajanja 
vedno prinesejo kompromisno 
rešitev obeh strani. Navsezadnje so 
ves čas stavke zatrjevali, da jim ne 
gre le za plače, ampak predvsem 
za vrnitev omajenega ugleda, ki ji m 
zdaj raste.

Medtem ko sta pogajalski sku
pini dosegli dogovor, se križev pot 
pacienta v naši družbi šele začenja. 
Uporabniki zdravstvenih storitev 
pač niso imeli možnosti, da bi so
delovali na pogajanjih med vlado 
in sindikatom zdravnikov. Tudi oni 
bi imeli marsikaj povedati. Gre

predvsem za to, kako uspešno bodo 
zdravstvene ustanove nadomesti
le program dela, predviden v mi
nulih treh tednih, kolikor je traja
la stavka. Čakalne dobe pred vra
ti specialistov so bile že prej dol
ge, zdaj bodo še daljše. Zdravstveno 
stanje marsikaterega pacienta se bo 
zaradi tega poslabšalo.

V osmi točki sporazuma med 
vlado in Fidesom je zapisano, da 
bo sindikat zdravnikov in zobozdra
vnikov podprl uveljavljanje ukre
pov, ki bodo pripomogli k boljši

izrabi delovnega časa in zmanjšanju 
odsotnosti z dela, k skrajšanju čakal
nih dob, racionalnejši organizaciji 
mreže dežurnih služb...

Pacientom ostane le upanje, da 
bo doseženi sporazum med vlado 
in Fidesom končno prispeval k boljši 
organizaciji zdravstvenega sistema, 
h kakovostnejšemu zdravstvenemu 
varstvu in skrbnejšemu odnosu med 
zdravniki in pacienti.Tudi od vsega 
naštetega je odvisen ugled zdrav
nikov.

M. F.

Gneča pred Kliničnim centrom

Med brezposelnimi je največ starih 
nad 40 let in sicer 35 odstotkov, sle
dijo jim mladi do 26 let z 32 odstotki.

litev subvencije. To je bistvena 
novost letošnjih ukrepov.

Značilnost programa je torej v 
tem, da daje prednost aktivnim 
oblikam, preostali ukrepi pa se bodo 
izvajali in sofinancirali samo v 
okviru zakonsko opredeljenih pra
vic. Z izvajanjem predčasnih ukre
pov naj bi sploh preprečili vdor

Mag. Tone Rop

nekaterih regijah.
Program ukrepov aktivne poli' 

tike zaposlovanja bo letos usmerje11 
predvsem v sofinanciranje odpiranj2 
novih produktivnih delovnih mesi’ 
sofinanciranje prekvalifikacij i11 
dokvalifikacij, nadomestitev del2 
plače prve zaposlitve ter v drug6 
programe usposabljanja in pospS' 
ševanja zaposlovanja registriran0 
brezposelnih oseb. Programu bo šs 
ta teden sledila objava razpisov z2 
dajanje poroštev za kredite, na- 
menjene odpiranju in ohranjanj0 
delovnih mest, ter za subvencioni' 
ranje kreditov.

Projektni pristop
Pri reševanju večjega števil2 

presežnih delavcev v nekateril1 
podjetjih v okviru delovno inten
zivnih panog bodo uporabljali take 
imenovani »projektni pristop«,s 
katerim naj bi omilili prehajanj6 
zaposlenih v odkrito brezposelnost 
Presežnim delavcem bi pomagali 
tako, da bi s prekvalifikacijami 1° 
dokvalifikacijami ohranili delo 
oziroma se prezaposlili pri drugij1 
delodajalcih ali pa se samozaposlili'

Načrt programov ukrepov aktivne politike zaposlovanja za leto 1996

Program Število udeležencev Predvidena finančna sredstva 
(v SIT}.

Ohranjanje delovnih mest 23.300 969.383.000 _
Sofinanciranje odpiranja 
novih delovnih mest 11.500 650.000.000 _
Prekvalifikacije in 
dokvalifikacije 17.400 870.000.000 _
Razreševanje presežkov v 
državnih podjetjih 900 898.000.000 _
Razreševanje presežkov v 
podjetjih Sklada za razvoj 600 384.230.000 __
Sofinanciranje invalidskih 
podjetij 5.000 620.000.000 _
Preprečevanje prehoda v 
odkrito brezposelnost 4.000

818.718.000

Nadomestitev dela plače 
pripravnika 2.130 640.000.000 _

Subvencioniranje stroškov 
usposabljanja z delovnim 
razmerjem

5.000 1.188.675.000

Funkcionalne oblike 
usposabljanja brezposelnih

22.380 680.900.000

Usposabljanje za 
samozaposlitev 
uvodno usposabljanje 
poglobljene oblike 
svetovanja

4.000 
, 3.000

100.000.000
283.709.000

Finančna pomoč ob 
samozaposlitvi 2.250 450.000.000 ^
Refundacije pnspevkov
delodajalcem } 1800

'7
300.458 000

Usposabljanje invalidov

- pripravljalni postopki ’ [ ' ’ 3.520
- usposabljanje j 665

^ ffllUlJlUlKr
303.709.000

Sofinanciranje NDM za 
invalide 230 50.000.000
Javna dela
uvodno uspposabljanje pred 
vključitvijo 
poglobljene oblike 
usposabljanja v času javnih 
del

5.000
3.400

2.000

1.000.474.000
50.000.000

100 000.000

SKUPAJ 117.575 10.367.238.000

novih brezposelnih. Tone Rop: 
»Želeli smo povečati predvsem 
učinkovitost ukrepov, in sicer tako, 
da smo kombinirali različne možno
sti, v celoten projekt pa bomo 
vključili tudi banke.«

Program ativne politike zaposlo
vanja temelji na analizi stanja na 
področju zaposlovanja in brezpo
selnosti, oceni gibanj na tem po
dročju, analizi učinkov vloženih sre
dstev v različne programe aktivne 
politike zaposlovanja v preteklih 
letih ter na ukrepih za izboljšanje 
položaja izvoznikov in delovno 
intenzivnih panog.

V programu je upoštevano dej
stvo, da se zaostrujejo razmere v 
posameznih panogah oziroma v

K sodelovanju v takšnem projek
tu bo ministrstvo za delo, družino 
in socialne zadeve poleg repub
liškega zavoda za zaposlovanj6 
pritegnilo tudi druga ministrstva in 
sklade, predvsem ministrstvo za go
spodarske dejavnosti, sklad za drob
no gospodarstvo itd.

Med podjetji, ki bodo vključen2 
v programe projektnega pristopa stf 
Planika, Peko, Cimos, Litostroj, 
Mariborske livarne, Paloma in 
Radeče papir. Prednost pri do
deljevanju sredstev bodo imela 
podjetja z večjim odstotkom stroš
kov dela v strukturi stroškov, z 
večjim neto izvozom in z večjim 
številom delavcev, zaposlenih z2 
nedoločen čas.

Marija Frančeškin

STANOVANJA ZA MLADE
Do 12. maja je moč na 63 pooblaščenih poštah po Slovenij' 

kupiti obrazce za prijave na razpis dolgoročnih stanovanjskih 
posojil Stanovanjskega sklada Republike Slovenije. Posojil0 
v višini 1,5 milijarde tolarjev je namenjeno mladim in mla' 
dim družinam, ki živijo pri sorodnikih ali pa so najemniki z® 
določen čas in prvič rešujejo stanovanjsko vprašanje z naku
pom starega ali novega stanovanja, in tudi tistim, ki svoje sta
novanjske razmere izboljšujejo ali razrešujejo z obnovo sta
novanja ali hiše.

Tudi za prvi letošnji razpis Sta
novanjskega sklada RS veljajo isti 
pogoji kot v prejšnjih razpisih. 
Razlikaje le v tem, da bo tokratno 
posojilo moč uporabiti tako za 
nakup novih kot starih stanovanj 
(za te namene je predvideno 1,3 
milijarde tolarjev) in tudi za ob
novo stanovanj in stanovanjskih 
hiš (na voljo je približno 200 mi
lijonov tolarjev). Sicer pa tudi 
tokrat velja 3-odstotna realna 
obrestna stopnja, medtem ko je 
odplačilna doba največ 10 let.

Za pridobitev posojila za ob
novo je treba imeti gradbeno do
voljenje, izdano po 1.januarju 
1995, za nakup stanovanjske enote 
pa predpogodba oziroma kupo; 
prodajna pogodba ne sme bih 
starejša od druge polovice pretek
lega leta. Tako kot ponavadi b° 
višina posojila največ 40 odstotkov 
vrednosti primernega stanovanj2’ 
za računanje posojila za vrednost 
stanovanja pa bo upoštevana cen2 
1.200 mark na kvadratni meter.

M. F-
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Javno povabilo poglavarja 
Rimskokatoliške cerkve (2)

V »Delavski enotnosti« v rubriki 
»Prejeli smo« je bilo dne 4. 4. 96 
^javljeno pismo ga. Mateje Kožuh-
Novak

Tako arogantno vabilo Svetemu 
0četu, premore le oseba brez tenko
čutnosti do sočloveka. Da o spošto- 
vanju do Svetega očeta sploh ne 
Sovorim. kajti takega pisanja člo- 
v«k ne bi pričakoval od osebe, ki 
Seje odločila za human poklic zdra
vnice in ki je med vojnim viharjem 
n<jšla zavetje pri častnih sestrah,

so ji rešile življenje. Torej častne 
sestre so se zavedale Hipokratove 
Zaveze, da je vsako življenje sve- 
l0- Ali se to isto zavedate tudi Vi, 
ki ste zdravnica in ki ste zaprise- 
Sh Hipokratovi zavezi?

G. Papežu očitate za navzdržen 
Položaj delavcev v Mariboru. Ga. 
Novak, ali je on kriv, da je Vaš 
strankarski kolega g. Tajnikar pri
pomogel k temu, da je gospodar
stvo v Mariboru propadlo in da tam 
(Judje živijo na robu preživetja ?

In drznete si celo zahtevati od 
nJega, da prispeva nekaj denarja 
Za obubožano ljudstvo, ker ima va
tikanska banka polno denarja. Kako 
’tts ni sram ? Mene je bilo sram, ko 
sem brala Vaše pismo, in sem kot 
Poštena državljanka silno prizadeta 
Zaradi sramote, ki jo delate mladi 
slovenski državi. Govorite o treh 
tnilijardah SIT, ko so namenjeni za 
njegov obisk, in da bi s tem denarjem 
iahko 3.000 delavcev Tama z dru
žinami živelo štiri mesece. Koliko 
mesecev bi živeli delavci Tama in 
njihove družine s 16-imi milijardami 
SIT, ki jih je zapravil g. Tajnikar 
•l vodstvo Tama, katerega je na- 
Vavljal ta minister za gospodar- 

, stvo iz ZLSD? Ali ste kdaj pomi
slili na to, da je država tista, ki si 
Je dovolila pokrasti imetje delavcem 
(njih vreči na cesto ? Takrat ni niko- 
Sar bolela glava, kaj bodo jedli de
lavci Tama in drugih podjetij, ki so 
šla v stečaj.

MedVami, ga. Kožuh-Novak, in 
S- Papežem je velika razlika. On se 
(tori za sožitje med vsemi narodi 
sveta, ne glede na vero, raso ali 
Politično opredelitev, medtem ko Vi, 
Sa. Kožuh, tega niste sposobni. 
Odkar ste v parlamentu, ste doka
zali, da Vam je bilo malo mar za 
narod, ker ste hiteli z lastninjenjem 
toko, da ste narodu pobrali vse, kar 
je bilo mogoče. To je že bilo vide
no po II. jv. vojni. Le da tokrat ljudje 
niso umirali nasilne smrti zaradi 
intetja, ker ste se poslužili mafijske 
metode lastninjenja. In ves čas ste, 
Sa. Kožuh, pri tem vestno sodelo
vali. Kdo so danes kapitalisti v Slo- ■ 
veniji? Komunisti, ki so bili že pred 
osamosvojitvijo na oblasti. In Vi, 
Sa. Kožuh ste iz vrst komunistov.

Iz 50-letne zgodovine vemo, da 
komunistom ni nikoli dovolj. Ko ne 
morejo več krasti, začnejo fehta- 
riti. Zato nam je tudi rajnka Jugo
slavija zapustila toliko dolgov.

Zato nekomu drugemu očitati za 
nevzdržno gospodarsko stanje v Slo
venji, je sramota za Slovenijo in njen 
narod. S tem ste vsaj priznali, da 
je vendarle sedanja oblast kriva si
tuacije, ki jo imajo, in da zgodbe 
o gospodarskem uspehu ni, pač pa 
le propaganda, s katero bi radi na 
naslednjih volitvah zopet zmaga
li. Zmogli pa bi radi zato, da do
končate svoje mafijsko lastninjenje 
in si prenesete ponovno nazaj de
nar, ki ste ga v tem času spravljali 
v tujini. Davkoplačevalci bomo 
odplačevali dolgove, Vi pa boste ka
pitalisti, primerljivi s tujimi.

Lep pozdrav!
Trude Koenig, 

Maroltova 15, Ljubljana

Odgovor Branetu Praprotniku
Kako težko čakamo...

Sprašujem se, ali una sploh smisel 
odgovarjati na to pisanje. Pa naj 
bo, in to zato, da boste vedeli, da 
vsi ne mislimo tako kot vi in da tudi 
delavci gledamo na prihod jv. Očeta 
s spoštovanjem!

Kako mora biti v človeku toliko 
sovražne pokvarjenosti. Kako 
težko morate živeti s takšno dušo, 
ki jo imate, in to, ali jo prizna
vate ali ne.

Vse kar pišete, razkrije to, kar 
imate v srcu, in je odsev vaše žalostne 
notranjosti. Smilite se mi, kljub vsej 
vaši odbijajoči aroganci in praz
ni zagledanosti vase. Tudi če ste 
ateist in brez vere, ste lahko v od
nosu do drugače mislečih, do sv. 
Očeta in Cerkve bolje razgledani 
in plemenitejši.

Vaš hujskaški članek je odraz po
polne nerazgledanosti, ne samo do 
zgodovine Cerkve, temveč celotne 
zgodovine slovenskega naroda. Kdo 
je pa prvi učil naš narod pisanja, 
branja? Ustanavljal prve šole, 
sirotišnice, prve bolnice? Kdo delil 
prvo pomoč ubogim, misijonarial 
po svetu? Kdo je ljudi učil poštenja, 
zvestobe, ljubezni, nam dal 10 božjih 
zapovedi? Kdo delil posest siro
makom (sv. Ema Krška) Ustanavljal 
samostane, ki so bili žarišče napre
dka? Kdo je razsvetljeval žene in 
jih vzgajal v gospodinjskih šolah 
in kmetijstvu? Kdo je ohranjal naš 
slovenski jezik, pisal učbenike in še 
in še. Ne ljudje s tako prazno vse
bino, kot je vaša, ne napredni mark
sisti, še manj komunisti. Delili so 
jo toliko zaničevani duhovniki, re
dovniki. Delila jo je katoliška Ce
rkev.

Kako je ta bogatela! Nič bolj kot 
vse galerije po svetu (Pariz, Ma
drid, London, Leningrad...) In 
izkoriščala. Veliko veliko manj kot 
vsi ostali izmi. In pri vsem tem, če 
bi bili ljudje samo toliko »po
kvarjeni«, kot so katoliški duhov
niki, bi bilo naše življenje veliko 
lepše.

Stroški za prihod jv. Očeta -mi
lijarda, karjeO.I7%( da, procenta) 
državnega proračuna. Od te milijar
de pa smo cerkveni delež verniki 
plačali sami. Poglejmo, kam vse

odteka 99.83 % ostalega denarja, 
katerega davkoplačevalci smo tudi 
slovenski kristjani. Pa še spotikanje 
o sponzorstvu. Zakaj vse jih na
prošamo, za kakšne neumnosti. Pri 
vsem skupaj je pa tako na prosto- 
vljni odločitvi. Nihče ni v to siljen 
in tudi ob službo ne zaradi tega, če 
je proti. Ob vsem pa še to. Tudi otro
ci, ki hodijo k verouku, so lačni in 
hočejo jesti, ker njihovi starši ni
majo službe. Pokvarjeni pa so ve
rjetno res veliko manj, saj so vz
gojeni v duhu desetih božjih zapo
vedi.

Tudi tega se zavedamo, da po 
odhodu jv. Očeta čez nočne bo vse 
drugače, saj imamo v naši sredi še 
veliko ubogih ljudi, ki ne vidijo preko 
mej svojega sovraštva.

Vera Vogrič

Kdorseigras 
potrpežljivostjo delavcev

Kot vidimo in zasledimo v medijih, 
bo letošnje leto v znamenju stavk in 
bojev delavcev za svoje mize me plače. 
Nikakor pa ne morem razumeti, da 
se lahko vodstva tovarn in podjetij 
tako poigravajo s potrpežljivostjo de
lavcev. Ne morem si predstavljati, kaj 
si zamišljajo direktorji v tovarnah in 
podjetjih, ko enostavno ne zagoto
vijo izplačila plač po več mesecev. 
Kako naj ti delavci preživijo svojo 
družino brez denarja ? Kakx> naj opra
vljajo svoje delo dobro in vestno, če 
samo razmišljajo, kje dobiti denar 
za preživetje? Ali direktorji mislijo, 
da ima delavec rezerve denarja, kot 
ga ima on, ki za svojo nesposobnost 
kljub temu dobi izredno dobro pla
čilo ? Kaj takega razviti svet ne pozna. 
Vsaj tako mislim. Mogoče sem se 
zmotil? Če sem se res zmotil, naj mi 
kdo to dokaže. Sprašujem tudi od
govorne, kako naj plačajo delavci vse 
položnice v roku, ki so predpisani na 
položnicah, če pa niso dobili izpla
čane plače. Kako naj gre v trgovi
no kupit hrano in obleko ter druge 
stvari, če ni denarja? Država pa je 
neusmiljena pri pobiranju davkov. 
Nikjer nisem zasledil, da je bilo za
radi pomanjkanja preloženo izplačilo 
plač občinskim delavcem ali pa držav
nim uradnikom. Tam plača mora biti, 
pa če vse hudič vzame. Kadar je mera 
polna, se delavci odločijo za stavko, 
potem pa direktorji dokazujejo, 
kakšna veliko škoda je nastala v to
varni ali v podjetju zaradi stavke. Kaj 
so razmišljali pred tem, ko so že ve
deli, da ni mogoče izplačati plače? 
Najbolj čudno je, da se takrat najde 
denar, na katerega so delavci težko 
čakali tudi po več mesecev. Kje in 
kako, to je že drugo vprašanje. Pou
dariti moram, da vsi direktorji pa le 
niso za v isti kt>š. Obstajajo sposobni 
in razumni direktorji. To se vidi v 
dobrih podjetjih, kjer redno izpla
čujejo plače in plače niso minimal
ne, temveč nad kolektivno pogodbo. 
Kako jim to uspeva, tega ne vem. 
Resnica je tudi to, da so delavci za 
ohranitev svojih delovnih mest pri
pravljeni marsikaj potrpeti, kar di

Člani svetov delavcev in drugi delavski predstavniki! Sindikalni 
_ zaupniki! Kadrovski delavci in pravniki v podjetjih!______
Končno bomo lahko ustregli vašim željam in zadostili vašim potrebam po praktično uporabni strokovni 

literaturi s področja uveljavljanja novega sistema sodelovanja delavcev pri upravljanju podjetij. V 
založbi ČZP Enotnost in Studijskega centra za industrijsko demokracijo »Studio participatis« je izšel

Napisala sta ga Mato Gostiša in Gregor Miklič. 
Namenjen je ljudem iz prakse za prakso. Vsebuje preko 
200 strani predpisov s celotnim besedilom zakona o 
sodelovanju delavcev pri upravljanju, navodil za vo
denje volilnih in drugih postopkov, obrazcev, vzorcev 
splošnih aktov (poslovnik sveta delavcev, participacijski 
dogovor, statut, dogovor o oblikovanju sveta delavcev 
kapitalsko povezanih družb, dogovor o medsebojnih 
!azmeijih med sindikatom in svetom delavcev), priporočil 
■n odgovorov na najbolj pereča odprta vprašanja 
Praktičnega uresničevanja zakona. Obsega 35 pogla- 
V.'J v 5 delih, ki nosijo naslov: 1. del - Predstavitev 
S|stema delavske participacije, 2 del - Kako aktivi- 
rati sistem delavske participacije v podjetjih, 3. del 
' Pristojnosti in način dela sveta delavcev, 4. del -

Avtonomna pravna ureditev delavske participacije 
z vzorci splošnih aktov, 5. del - Aktualne dileme in 
vprašanja v zvezi z uresničevanjem zakona.

Imeti bi ga moral prav vsak novoizvoljni član sveta 
delavcev, predstavnik delavcev v nadzornem svetu in 
delavski direktor, sindikalni zaupniki pa bodo brez 
njega težko unčinkovito izpeljali akcijo za izvolitev 
sveta delavcev in vzpostavitev drugih mehanizmov 
delavskega soupravljanja v svojem podjetju ter se kasneje 
tudi aktivno vključili v njegovo delovanje. Novosti 
je namreč preveč, prav v tako tudi odprtih vprašanj. 
Zato bo priročnik lahko dobrodošel pripomoček 
tudi pravnikom in kadrovskim delavcem, ki se z 
uveljavljanjem zakonskega sistema delavske par
ticipacije ukvarjajo na strani delodajalcev (podjetij).

Cena priročnika je 6.900 SIT, naročite pa ga lahko pri ČZP Enotnost, Dalmatinova 4, Ljubljana.

rektorji pridno izkoriščajo. Te potr
pežljivosti pa je enkrat tudi konec. 
Kaj se bo zgodilo takrat, ne vem ? Kaj 
dobrega gotovo ne. Delavci si želi
mo, da bi za svoje pošteno delo do
bili pošteno plačilo. Več od tega ne 
pričakujemo. Želimo si tudi, da bi 
direktorji začeli razmišljati v tej smeri, 
da če je delavec zadovoljen, je kva
liteta in kvantiteta dela neprimerno 
večja, kar ima za posledico velik na
predek v tovarni ali v podjetju. V razvi
tem svetu so to misel že davno pre
verili. Pri nas pa to nikakor noče 
zaživeti. Verjetno so drugi interesi? 
Kakšni so ti interesi, to vedo samo 
bogovi.

Drago Drobnič, 
predsednik odbora DZ v Kopru 

pri ZLSD

Stavke belih ovratnikov
Bil bi zadnji, ki bi zanikal pravi

co zdravnikov in državnih uslužbencev 
ter šolnikov do sindikalen organizi
ranosti in s tem povezane pravice do 
stavke. Toda ob nekaterih stavkovnih 
zahtevah Fidesa se človek vpraša, ali 
živijo nekateri med njimi na Luni. Ko 
gre za nekatere finančne zahteve, jih 
je še mogoče razumeti. Ko zahtevajo 
zase poseben status v družbi ter tudi 
sicer izvzemanje iz splošne kolekti
vne pogodbe (kaj pa drugega pome
ni določitev povprečne plače kot izho
dišča za poklic zdravnika in ne »en- 
ke«?), ker da je njihovadejavnost nekaj 
vzvišenega in izven normalnega sveta, 
ti pade mrak na pamet.

Verjetno ni nikogar, ki bi zanikal, 
da je za vrhunskega zdravnika -po 
strokovni in človeški plati - vsaka 
plača premajhna. Toda cehovsko 
vztrajanje pri vzvišenosti njihovega 
poslanstva izven časa in prostora je 
hudo za lase privlečeno. V družbe
ni ureditvi, na kakršno je stopila Slo
venija in za kakršno se očitno zav
zema velika večina članov Fidesa, 
je vse podvrženo tržnim zakonitostim, 
z zdravstvom in žal tudi zdravjem 
zavarovancev vred. Sklicevanje na 
Hipokratovo prisego in izjemnost 
svojega poklica pomeni tudi veliko 
obveznost do stroke in do pacientov, 
ki naj bi bila tudi ustrezno finančno 
ovrednotena. Ko pa gre za malomar
nost, strokovne napake in večkrat ne 
samo kršenje Hipokratove prisege, 
temveč tudi osnovne človeške etike, 
se vse neha. Za zapravljeno človeško 
življenje je kazen opomin zdravniške 
zbornice ali pa še to ne. za kazen
sko in materialno odgovornost, kar 
je v »civiliziranem« svetu kar pogost 
pojav, pri nas sodišča in zdravniki 
še slišali niso. Sklicevanje na odgo
vornost in zahtevnost poklica, česar 
nihče ne zanika, se spremeni ob dejan
ski neodgovornosti in včasih karšar- 
latanstvu v milni mehurček.

Vsi tisti, ki so izžvižgali dr. Ma
tejo Kožuh-Novak, ko je zahtevala 
zdravje za vse in opozarjala na 
zmanjševanje pravic pacientov, so 
dokazali, da so nevredno svojega 
poslanstva. Ko že govorijo o svojem 
žrtvovanju za sočloveka, naj jim 
povem, da se kotpetinsedemdesetkrat- 
ni krvodajalec z vedno večjim odpo
rom odzivam na poziva Zavoda za 
transfuzijo prav zaradi vsega, kar se 
v zdravstvu dogaja!

Miloš Pavlica je imel še kako prav, 
ko je zdravnike ob zahtevah po njiho
vem posebnem položaju in izenačitvi 
s poslanci zahteval, naj tudi zanje 
veljajo enaka določila (prijava pre
moženja, konkurenčna klavzula, pre
poved vseh dopolnilni dejavnosti...) 
Kot sem slišal, je neka zdravnica v 
pogovoruznjimnjegovo ironiziranje 
razumela povsem bukvalno in razkrila 
svoj pravi značaj. Po njenem naj bi 
bil za delavca dovolj hlebec kruha 
in liter mleka, zanjo pa veljajo po
vsem drugi, mnogo višji kriteriji, ker 
ima tudi povsem drugačne potrebe.

Čeprav je že to za normalnega člo
veka preveč, so vrli zdravniki s svojim 
početjem, predvsem pa neizdajanjem 
bolniških listov, spravili mnoge de
lavce v hudo stisko, pri najbolj brezve
stnih delodajalcih pa morda celo ob 
službo. To pa nima z načeli huma
nosti, kaj šele sindikalne solidarnosti 
prav nobene zveze in dejansko do
kazuje protidelavski značaj stavke in 
sindikatov, kot je Fides. Žal!

Tugomer Kušlan, 
član !0 Delavske zveze ZLSD

Sporočilo za javnost
Sindikat carinikov ocenjuje zaradi 

izključnosti in dolgotrajnosti zdrav
niško stavko kt)t ogrožanje zdravja 
ljudi. Bolnik ne smejo biti žrtve bi
tke za prestiž nekega poklica.

Leta 1993 je Državni zbor po hi
trem postopku po predlogu Vlade RS 
bistveno omejil pravico do stavke za 
policiste, carinike, delavce v zapo

rih, kontrolorje letenja, kasneje tudi 
za sodno administracijo. Razen krajše 
stavke policistov nihče od ostalih ni 
niti najavil stavke.

Vlada uporablja dvojna merila; 
ko gre za »zaščito« oblastnikov, pre
pove stavko, ko pa gre za zdravje ljudi, 
ji je vseeno.

Vojko Kapin.
predsednik Konference sindikata 

carinikov

Sporočilo za javnost
Vjavnih glasilih se je zadnje čase 

pojavilo več prispevkov v zvezi s pre
verjanjem 200podpisov volivcev na 
seznamu v podporo pobudi za zahtevo 
za razpis referenduma vsebovati 
opredeljeno zahtevo in mora biti po
dprta s podpisi najmanj 200 volivcev 
na seznamu, ki vsebuje osebne po
datke podpisnikov, in sicer: ime in 
priimek, datuma rojstva, naslov in 
občino stalnega prebivališča.

V službah Državnega zbora po
budo pregledamo, preštejemo podpi
snike in vzorčno, s pomočjo evidence 
volilne pravice preverimo ali so po
dpisniki podpore volivci, kot to zahte
va zakon. Očitne »nevolivce« (na 
primer: mladoletne osebe) izločimo 
oziroma odštejemo. Če znaša števi
lo podpisnikov, ki so volivci, 200 ali 
več, je pobuda vložena v skladu z 
zakonom.

Če pa bi pri vzorčnem preverjanju 
ugotovili med polnoletnimi osebami, 
da ne gre za volivce, bi vje podpise 
preverili, in kolikor bi število podpi
snikov, ki so volivci, padlo pod 200, 
bi o tem obvestili pobudnika in pobu
do zavrnili, ker ne bi izpolnjevala po
gojev, ki jih zahteva 13. člen zakona 
o referendumu in o ljudski iniciativi.

Državni zbor Republike Slovenije 
Služba za informiranje

Politiki v Evropo posamično, 
Slovenci pa v...

Dokazi se ponujajo sami, Slove
nija se je resnično znašla na razpotjih 
ob vstopu v evropsko skupnost na
rodov oziroma unijo. Tokratje Evropa 
tisti raj, v katerega trumoma vsto
pajo delavske množice, ljudje, ki bi 
radi živeli spodobno in človeka vredno 
življenje, kot nekdaj ustanavljanje 
TOZD-ov, ki naj bi postali sinonim 
delavske ustvarjalnosti in uspešnosti. 
Tako kot je ta preteklost bolečina, tako 
je bolečina sedanja evropska nara
vnanost in vsa njena dejavnost gle
de želja in ciljev naše Slovenije, ki 
si na vse načine prizadeva za pri
druženo članstvo v Evropski uniji. Ker 
pa je Evropa nedvomno že spozna
la Slovenijo, predvsem pa nekatere 
oblastiželjne politične samodržce, ob 
njih pa rakavo obolelo slovensko 
gospodarstvo, se je pač postavila v 
položaj reševalca oziroma lečečega 
zdravnika in tako sedaj narekuje 
razvoj dogodkov oziroma sanacijo 
gospodarstva preko njim naklonjenih 
poslovodnih struktur. Ker pa je se
daj začelo vse bolj vreti med dela
vskimi množicami zaradi garanja in 
izčrpavanja brez plačila ob neštetih 
kriminalnih aferah, v katere so vple
teni mnogi eminenti možje sloven
ske politike in gospodarstva, se je go
spod predsednik vlade dr. Janez 
Drnovšek odločil, da bo v nastali 
krizni situaciji, ki so mu jo pripra
vili slovenski zdravniki o okviru sin
dikata Fides, postal odrešitelj. Žal 
je to pozno oz. že prepozno. Ob asi
stenci Lojzeta Peterleta bi lahko to 
že skoraj obubožano ljudstvo pah
nil na kolena, v negotovost, v roke 
tujcem. Podjetja trumoma romajo v 
stečaje, tožitelj preteklosti tega na
roda in ob tem moraln i pridigar tega 
časa, tudi in predvsem v etiki krščans
kega etosa, pa še naprej ostaja pro
tislovna osebnost brez pravega 
obraza. Ali morda v tem trenutku oba 
čakata na tretjega, na tistega, ki lahko 
dela čudeže, to je na prihod božjega 
namestnika na zemlji, poglavarja 
rimskokatoliške cerkve papeža Ja
neza Pavla II. Kakorkoli že, to slo
vensko ljudstvo ostaja osiromašeno 
za vsa spoznanja in vrednote, ki jim 
pravimo morala družbe. To so in še 
dokazujejo tudi zdravniki, ki jim še 
zdaleč ni več do spoštovanja zdrav
niške etike in s tem tudi ne do odnosa 
do pacienta. Prav zanimivo bo se
daj videti, ali se bo in kako se bo 
spremenil ta odnos zdravstvenega in 
medicinskega osebja do državljanov, 
ki vse bolj ostajajo zgolj kot števi
lke in breme te družbe, tudi po za
slugi parlamenta in vodstvenih ka
drov v premarsikaterih podjetjih, ki 
že sami podpisujejo zaposlenim 
takšno diagnozo, ki jim njim v korist, 
obolelim pa v škodo. O vseh teh poja
vih bi lahkt) pisal na široko in argu
mentirano, vendar je tokrat to odveč.

Kakršno skrb in odnos bo imela slo
venska medicina, parlament in vo
dstvene strukture do slehernega 
državljana, tak rod bomo imeli, dej
stvo pa je, da nataliteta vsa bolj upada, 
umrljivost pa natoša, tudi in predvsem 
po zaslugi neodgovomsoti ter arogant
nosti slovenskega zdravstva; ki se noče 
organizirati v smislu institucije, ki bi 
v čim krajšem času, in ko je še moč, 
nudila možnosti ozdravitve pacientov. 
Ker ni posluha in odnosa do rednih 
preventivnih dejavnosti, se dogaja dolga 
in huda kurativa in kot posledice in
validnost ter večja in prezgodnja umr
ljivost. Ta članek pa pišem tudi zara
di tega, ker sem sam eden večjih kr
vodajalcev v naši Republiki Sloveniji 
in ker dam nekaj na pomen humano
sti do družbe, ob tem pa vsaj deloma 
poznam razmere v zdravtvu in v slo
venski politiki.

Žal pa sedanja uradna slovenska 
politika in njeno vodstvo niso zmožni 
preseči gordijskega vozla, ki se mu 
reče obladstiželjnost, požrešnost in 
kronična ambicioznost ter s tem v zvezi 
skrb za lastne koristi, slovenski na
rod in njegovo ljudstvo pa...

Marjan Pečan, 
Kotna pot 10, Dragomer

Vladi Republike Slovenije in Mini
strstvu za finance

Poslanska pobuda
Pred kratkim so mediji javnost obve

stili o zapletih, ki se pojavljajo pri 
sponzoriranju nekaterih vrhunskih 
kulturnih prireditev. Kultura je pač 
dejavnost, ki sama po sebi običajno 
ne prinaša velikih dobičkov, zato je 
- če želi obstati - vezam tudi m druge 
finančne vire. Država pa je tista, ki 
določa kriterije in vzpostavlja meha
nizme tovrstnega financiranja. Eden 
od slednjih je tudi davčna politika.

Brali smo lahko, da je letos močno 
ogrožena izvedba razstave »Ljublja
na od prazgodovine do leta 1146« ter 
Mednarodnega poletnega festivala, 
sponzoriran pa tudi ne bo Mednaro
dni grafični likovni center. Razlog težav, 
ki se najbolj pogosto omenja, pa je prav 
finančne narave. Vrsta podjetij, ki bi 
sicer želela in mogla sponzorirati kul
turno, se za takšno potezo nazadnje ne 
odloči, saj se sredstva, s katerimi po
djetja finančno podprejo organizacijo 
kulturnih prireditev, po predpisih o da
vku od dobička pravnih oseb in njihovih 
tolmačenjih ne priznavajo kot poslo
vno potrebni stroški, ki so predmet 
obdavčitve. Takšna za kultum nestimu
lativna davčna politika pa seveda 
občutno siromaši program kulturne 
dejavnttsti, kar nam je (še posebej v letu, 
ko bo Ljubljana nastopila kot organi
zator Evropskega meseca kulture) lahkt) 
le v sramoto.

Zato v imenu poslanske skupine 
dajem pobudo, da Ministrstvo zafinance 
in Vlada Republike Slovenije nemudoma 
pričneta s pripravo ustreznih (zakon
skih in podzakonskih) rešitev, ki bodo 
v davčno politiko preko davčnih olajšav 
vgradile mehanizme za vzpodbujevanje 
sponzorstva kulturnih prireditev.

In sporočilo Javnosti
Nedolgo tega so nekatere večje go- 

spodarske družbe, donedavni pomembni 
donatorji in sponzorji kulturnih pri
reditev, direktorji slovenskih glasbe
nih, gledaliških in drugih umetniških 
festivalov oziroma hiš, ki organizirajo 
umetniške dogodke in tudi številni 
ustvarjalci opozorili na nevzdržno 
stanje, ki je posledica ne ravno bla
gohotne in povrhu še nedorečene ure
ditve vprašanj sponzoriranja tovrstnih 
prireditev in dogodkov ter davčnih 
olajšav v Republiki Sloveniji. Četudi 
nemara vsa vprašanja, ki so bila v zvezi 
s tem postavljena, niso enako ute
meljena, pa je nesporno dejstvo, da 
slovenska država vse premalo spod
buja neposredno podporo gospodar
skih družb in državljanov kulturi z 
davčnimi olajšavami. Celo nasprotno: 
v zadnjih letih je možnosti te olajšave 
pri dohodnini izrazito skrčila. Hkrati 
pa tudi v zakonu o davku od dobička 
pravnih oseb ni nedvoumnih določb, 
ki bi onemogočale, da se sponzoriranje 
kulturnih prireditev velikega pomena 
nedvomno lahko upošteva kot poslo
vno potreben ali vsaj opravičljiv strošek. 
Obenem država tudi ne stori kaj po
sebnega za to, da bi se v Sloveniji na
sploh spremenil odnos do kulture, in 
da bi vsi in še zlasti gospodarstvo in 
politika prizmli in spoznali pomen kul
ture za notranjo in zunanjo promocijo 
Slovenije, slovenske države in za 
ohranjanje narodne samobitnosti, kar 
je ob vključevanju Slovenije v EU tem 
bolj pomembno.

Poslanci Demokratske stranke Slo
venije smo s posebno pobudo pozvali 
Vlado RS, da vendarle razmisli o na
vedenih vprašanjih in predloži Držav
nemu zboru rešitve, s katerimi bi se 
razmere na tem področju začele izbolj
ševati.

Ljubljana, 16. aprila 1996
Tone Peršak
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Nagradna križanka št. 18
Rešeno križanko nam pošljite do 7. maja 1996 na naslov: ČZP Enot

nost, Dalmatinova 4,1000 Ljubljana p.p. 479 na dopisnici ali v pismu s 
pripisom Nagradna križanka št. 18.

Nagrade za rešeno križanko so:

(1) - ura Etic Quartz,
(2) , - 5.000 SIT,
(3) - 3.000 SIT,
(4) -2.000 SIT,
(5) - knjižna nagrada.

Rešitev nagrade križanke št. 16

PALMANOVA, ALEATORIKA, SANJE, AK1RA, TRK, JEN1SEJ, 
ROMAN, KŽ, TA, SMREKAR, OSLA, REN, TAIROV MARKO, BAJT, 
ARČONI, ARD, GORA, UTA, ČOPKA. KANU, SM Dl, PALIATIV,

ANITA, INTERIER, LEŠNIKAR, NART, TOMIST, ORO, GRMAČA, 
VRATILO, IN ENAKOST, ADORATISKI, RA, IKAR, KARNIOLA

Izžrebani reševalci nagradne križanke št. 16
1. Viktor Bizjak, Štefetova 26A,

4208 Šenčur,
2. Peter Selak, Novomeška 12,

8310 Šentjernej,
3. Bruno Godnov, Koroška 28,

4290 Tržič,
4. Darinka Barin, Ob ribniku 23,

2270 Ormož,
5. Vanja Samec, Vrazova 4,

9000 Murska Sobota

Nagrade bomo poslali po pošti.

Križanko pripravil

SALO O VM O N

UGANKAR

NAGRADNI SKLAD
Ta teden sta praktični nagradi v naš nagradni 

sklad prispevala:

Uro Etic Quartz - UZO, d. o. o., podjetje 
za trgovino, proizvodnjo in storitve Parmo
va 53, 61000 Ljubljana - tel.: 061/301-787; 
Trgovina: HalaTivoli, Celovška25, tel.: 061/ 
1315-155. V njej prodajajo ure, zlato in ostalo; 
kozmetiko svotovnih znamk, igrače, audio- 
video tehniko, tekstil - Casucci, Lee, Legend 
in drugo.

Pletene izdelke - Pletilstvo Fočič, Ljubljana, 
Pot na Hreše 25.

POZOR!
K sodelovanju vabimo vse (podjetja in trgovine), ki bi 
lahko s svojimi izdelki obogatili naš nagradni sklad.


